
فاطمه کلویی، اولین بانوی نویسنده در عرصه هوانوردی :

حرف اول

سیاست پدر مادر ندارد یا 
سیاستمدار ؟

همه ما در یک فضای سیاسی تنفس می کنیم، اما هیچوقت نشنیده ایم که یک 
هنرمند، نویسنده، موسیقیدان، خواننده، نقاش و روزنامه نگاری باعث ایجاد فقر، 
بیکاری، اعتیاد، طلاق، زباله گردی و آسیب های متنوع اجتماعی شده باشد، ولی 
یقینا سیاستمداران زیادی را دیده ایم که با اعمال سیاست های غیرکارشناسانه 
بیکاری و  ایجاد فقر، بی عدالتی اجتماعی،  البته منفعت طلبانه، در  و غلط و 
ناهنجاری های اجتماعی، نقش موثر داشته اند. حال قضاوت کنید سیاست پدر 

در صفحه 2 بخوانیدمادر ندارد یا سیاستمدار؟ ...

صاحب مقصـودی

ــوم در ضریب نفوذ و پوشش بیمه ای کشور گیلان حائز رتبه س
همایش شورای هماهنگی شرکت های بیمه های بازرگانی استان 
گیلان، به مناسبت روز ملی بیمه، با حضور برخی نمایندگان مجلس 
و مدیران کل استان، روز پنجشنبه 24 آذر ماه، توسط سندیکای بیمه 

گران گیلان، در سالن اجتماعات بانک ملی استان برگزار شد.
به گزارش خط اول، مدیرکل شرکت بیمه ایران در گیلان و رییس 
این مراسم ضمن  بازرگانی استان در  شورای هماهنگی بیمه های 
خوشامدگویی به مدعوین اظهار داشت: به دلیل شیوع بیماری کرونا 
این همایش در یکی دو سال اخیر برگزار نشد، امسال هم بنا نبود برگزار 
شود، ولی بخاطر مطالبه ای که همکاران شرکت های بیمه ای داشتند، 

با یک هفته تاخیر برگزار کردیم.
حجه الله فلکیان در ادامه، به سابقه تشکیل صنعت بیمه در ایران اشاره 
کرد و گفت: صنعت بیمه، سال 1314 با شکل گیری بیمه ایران کار 
خود را در کشور آغاز کرد و در گیلان هم خیلی زود، به عنوان استان 
دوم یا سوم شرکت بیمه راه اندازی شد و از این لحاظ سابقه خوبی در 
صنعت بیمه دارد، البته شرکت های بیمه خصوصی نیز از سال 1384 
مجوز فعالیت گرفتند و تاکنون 25 شرکت در گیلان فعال شدند که از 

این نظر نیز جزو استانهای برتر کشور محسوب می شویم.

وی با اشاره به آشنایی مردم گیلان با مباحث بیمه ای، عنوان کرد: 
خوشبختانه فرهنگ خوبی در گیلان در استفاده از بیمه وجود دارد، 
باتوجه به اینکه از نظر جمعیتی استان سیزدهم کشور هستیم اما از 
نظر ضریب نفوذ بیمه ای - که یکی از شاخص های رشد یک جامعه 
محسوب می شود - در کشور سوم هستیم، در واقع ضریب نفوذ بیمه 
یکی از مهمترین شاخص های توسه یافتگی کشورهاست و سهم 
حق بیمه تولیدی صنعت بیمه را در درآمد ناخالص ملی کشور و استان 

نشان می دهد.
وی با بیان اینکه هم اکنون 4 هزار و 4۰۰ نمایندگی بیمه های مختلف 
در گیلان فعالیت می کنند، افزود: شبکه فروش بیمه در جای جای 
استان حضور دارد و بیش از 9۰ درصد حق بیمه تولیدی صنعت بیمه 
استان توسط آنها ایجاد می شود و اگر گیلان رتبه سوم را در پوشش 
بیمه ای کسب کرده به واسطه تلاش این نماینده هاست و در واقع 

مراسم امروز هم بخاطر تجلیل از این عزیزان است.

فلکیان با اشاره به ظرفیت گسترده اشتغال 
در صنعت بیمه، گفت: در حال حاضر بیش 
از 14 هزار نفر در صنعت بیمه استان به 
و  بکار هستند  صورت مستقیم مشغول 
معادل  دارد که  این ظرفیت وجود  هنوز 
اگر  چراکه  یابد.  افزایش  مقدار  همین 
بخواهیم طبق برنامه ششم توسعه حق 
در  را  عمر  بیمه  محل  از  تولیدی  بیمه 
کشور گسترش دهیم حداقل به ده هزار 
نیروی جدید نیاز داریم. در حال حاضر حق 
بیمه عمر در ایران 14 درصد است و اگر 
بخواهیم به این موضوع جدی نگاه کنیم 
باید خود را به میانگین کشورهای پیشرفته 

که بیش از 5۰ درصد است برسانیم. 
بیمه های  هماهنگی  شورای  رییس 
داشت:  اظهار  ادامه  در  گیلان،  بازرگانی 
خوشبختانه در صنعت بیمه استان قشر 
و  دارند  حضور  فراوانی  کرده  تحصیل 
بیش از 9۰ درصد همکاران شبکه فروش 
از 65 درصد هم فوق  بیش  و  لیسانس 

لیسانس هستند و این مهم باعث شده صنعت بیمه گیلان در وضعیت 
مطلوبی از لحاظ امارهای کشور قرار بگیرد و درحالیکه از نظر جمعیتی 
جایگاه سیزدهم را دارا هستیم اما از نظر حق بیمه تولیدی بین استانها 

در جایگاه نهم قرار بگیریم.
وی در خصوص مطالبات صنعت بیمه، از مسئولین استان درخواست 
کرد: وقتی روزانه 2 هزار نفر برای دریافت خسارت اتومبیل و ده هزار 
نفر در بخش درمان به بیمه مراجعه می کنند، نیاز هست استانداری 
بطور ویژه و جدی به صنعت بیمه نگاه کند، جالب اینجاست علیرغم 
این حجم مراجعه کمترین شکایت هم از بیمه شده است، آمار سازمان 
بازرسی می گوید سال گذشته فقط هشت مورد شکایت از بیمه در 

گیلان داشتیم.
وی گفت: متاسفانه در گیلان بیش از 25 درصد خودروها فاقد بیمه 
نامه شخص ثالث هستند و بیش از 9۰ درصد موتورسیکلت ها هم 
اصلا بیمه ندارند. درحالیکه اغلب کشته ها در تصادفات متعلق به 
موتورسیکلت هستند. از همین رو معتقدم اگر ده درصد حق فروش 
بیمه ای که برای نیروی انتظامی است در خود استانها هزینه شود 
کمک بزرگی به کاهش تصادفات خواهد کرد. این عدد در استانی مثل 

گیلان، سالانه بیش از 15۰ میلیارد تومان می شود.
مدیرکل شرکت بیمه ایران در گیلان در خصوص معافیت مالیات بر 
ارزش افزوده از بیمه گران گفت: لزوم معافیت مالیات بر ارزش افزوده 
حق بیمه، ضروری به نظر می رسد و مجلس باید برای بخشودگی 
این مالیات اهتمام ویژه ای داشته باشد چرا که دریافت این مالیات به 
دلیل آنکه سبب کاهش قدرت خرید بیمه در اقشار کم درآمد جامعه 
شده است، رغبت به استفاده از خدمات بیمه ای را در این گروه پایین 

آورده است.
وی در پایان تاکید کرد: علاوه بر بیمه های اتومبیل، بخش درمان 
نیز درصد قابل توجه ای از حق بیمه تولیدی صنعت بیمه را به خود 
اختصاص داده است از همین رو از دادگستری کمک می خواهیم تا 
در بخش درمان کمک کنند چراکه هنوز بیش از 5۰ درصد مردم فاقد 

بیمه تکمیلی هستند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری گیلان هم در این مراسم 
گفت: اگرچه صنعت بیمه در کشورمان 86 ساله است اما 13 آذر ماه 
سال 136۷، یعنی 33 سال پیش، پس از تصویب قانون اداره امور 
شرکت های بیمه، توسط بیمه مرکزی ایران، به عنوان روز بیمه در 

تقویم نامگذاری گردید.
آرش فرزام صفت با اشاره به جایگاه بیمه در توسعه اقتصادی استان 
گفت: باید به صنعت بیمه به عنوان صنعتی که پیشرفت اقتصادی را 
به همراه دارد، نگاه ویژه داشته باشیم تا تکانه های اقتصادی که در اثر 

تحریم و مشکلات اقتصادی به وجود آمده 
کاهش یابد.

به  مدت  بلند  اتکا  متاسفانه  افزود:  وی 
را  ایران  امنیت سرمایه گذاری در  نفت، 
با مخاطره جدی روبه رو کرده است اما 
بیمه ها می توانند در امنیت سرمایه گذاری و 
اطمینان بخشی به فعالان بخش خصوصی، 

اثرگذار باشند.
وی با بیان اینکه بیمه می تواند به عنوان 
اهرمی برای افزایش اشتغال نیز عمل کند، 
گفت: بیمه علاوه بر تضمین امنیت سرمایه 
گذاری، در ایجاد اشتغال هم موثر است، از 
همین رو باید نگاه جدی تری به صنعت 

بیمه کرد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
گیلان همچنین از بیمه استان به دلیل 
همکاری خوب با مردم در زمان کرونا هم 
قدردانی کرد و گفت: بواسطه بیماری کرونا 
هم نگاه مردم و هم نگاه دولت و اصلا 
نگاه همه احاد کشور به بیمه تغییر کرد و از 
یک نگاه تزیینی به یک نگاه تقویت کننده و الزامی تبدیل شد و کمک 
بزرگی هم به تامین هزینه های درمان و هم به جبران خسارات کسب 

و کارهای آسیب دیده کرد.
سید کاظم دلخوش نماینده صومعه سرا در مجلس شورای اسلامی 
هم از نگاه ویژه مجلس به توسعه صنعت بیمه کشور خبر داد و گفت: 
از آنجا که یکی از منابع درآمدی کشور بیمه است، نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی هم به توسعه صنعت بیمه کشور حساس شدند و توجه 

ویژه ای به آن دارند.
وی افزود: بعد از اینکه در مجلس هفتم، اصل 44 قانون اساسی مطرح 
شد و بانک و بیمه در اختیار مردم قرار گرفت، رشد فزاینده ای در صنعت 

بیمه داشتیم تا جاییکه الان 35 بیمه خصوصی داریم.
این نماینده مجلس گفت: یکی از تاکیدات مقام معظم رهبری در 
سیاست های ابلاغی، تقویت صنعت بیمه هست از همین رو چه آن 
زمان که در کمیسیون اقتصادی بودم و چه الان که در کمیسیون 
قضایی هستم، همیشه به عنوان یکی از مدافعین سرسخت بیمه نطق 
کردم و دنبال احقاق حق بیمه فریادها زدم، البته ناگفته نماند خودم نیز 

کارمند بیمه هستم.
وی با اشاره به اینکه ایران کشوری حادثه خیز است و باید به بیمه 
توجه ویژه ای شود، گفت: اگر صنعت بیمه نبود دولت در برخی حوادث 
واقعا مستاصل می شد، در حوادثی مثل آتش سوزی مدرسه شین اباد 
یا تصادف اتوبوس حامل دانش آموزان بروجرد و یا حواث طبیعی مانند 
زلزله شرق کشور، سیل گلستان و یا دیگر بلایای طبیعی وغیرطبیعی 

اگر حضور بیمه نبود، دولت واقعا با مشکل جدی روبه رو می شد.
نماینده صومعه سرا با اشاره به عدم تصویب قانون بخشودگی مالیات 

بر ارزش افزوده حق بیمه، اظهار داشت: بخشودگی مالیات بر ارزش 
افزوده را برای بخش های مختلفی مثل ورزش و درمان و غیره گرفتیم 
اما برای بیمه نتوانستیم بگیریم، تنها با یکی دو رای تصویب نشد، یعنی 
اگر ارتباط بدنه بیمه با مجلس قوی تر می بود یقینا مصوب می شد، 
بیمه مرکزی باید با برگزاری نشست ها و همایش هایی نمایندگان 
مجلس را قانع می کرد، الان هم فصل بررسی بودجه است و اگر 
صنعت بیمه خواهان اخذ امتیازاتی است، باید در همین یکی دو هفته 

ورود کند و جلساتی با نمایندگان مجلس داشته باشند.
دلخوش تاکید کرد: بارها در مجلس گفته ام که ده درصد حق تولید 
بیمه ای که مربوط به بخش های درمان و آن ده درصدی که مربوط 
به نیروی انتظامی است را استانی کنیم و به نسبت جمعیت استانها به 
آنها بدهیم تا با امکانسنجی مناسب در مناطق خودشان هزینه کنند. در 
حال حاضر مثل یک قالب یخ است که تا به دست استانها برسد آب می 
شود. وی در پایان تاکید کرد: بیمه برای پویایی بیشتر می تواند یکی 
دو مورد از ایتم های مختلفی که دارد را اجباری کند، مثلا در کشور 
5۰ میلیون واحد مسکونی وجود دارد که می تواند بیمه های مربوط به 
آن را اجباری نماید، منتها کمتر بگیرد تا سود دو طرفه عاید شود و یا 

در بخش تصادفات خسارت پراید با یک ماشین مدل بلا باید متفاوت 
باشد، اینها مواردی است که بیمه می تواند با دقت نظر بیشتری روی 

آن کار کند.
گفتنی است در این مراسم که علاوه بر دلخوش نماینده صومعه 
اقتصادی استانداری گیلان؛ محمدرضا  سرا و فرزام صفت معاون 
احمدی سنگری نماینده رشت در مجلس شورای اسلامی، جان احمد 
آقایی معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان، 
سیدمحمد علوی شهردار رشت، علیرضا نوروزی بهمبری مدیرکل امور 
اقتصادی و دارایی استان گیلان، محسن محمدی پور مدیرکل امور 
مالیاتی گیلان، سیدرسول میرخلف مدیر شعب بانک ملی در گیلان، 
فرماندهان نظامی و انتظامی استان، رییس و اعضای شورای هماهنگی 
بیمه های بازرگانی استان و بیش از 4۰۰ تن از نمایندگان شرکت های 
بیمه استان، حضور داشتند، از 5۰ نماینده برتر بیمه های استان گیلان 

تجلیل شد.

در همایش شورای هماهنگی بیمه های بازرگانی گیلان عنوان شد ؛
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برای  فرصت 
ز  ا استفاده 

ظرفیت های 
اوراسیا  به  تی  صادرا

است کوتاه 

مدیرکل هماهنگی امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری گیلان با اشاره به عضویت ایران در اوراسیا و 
وجود میز اوراسیا در این استان اظهار داشت: فرصت استفاده از ظرفیت های صادراتی بسیار محدود است 

و باید ورود جدی و همه جانبه به این مسئله شود.
یونس رنجکش در بازدید از خبرگزاری جمهوری اسلامی دفتر مرکز گیلان افزود: هنوز از عضویت 
در اوراسیا و ظرفیت های صادراتی  استان استفاده نشده  است.وی با بیان اینکه گیلان بستر صادرات 
فراهمی دارد گفت: متاسفانه در حوزه امکانات صادراتی با محدودیت هایی مواجه هستیم که لازم است 
نگاه جدی تری به آن شود. مدیرکل هماهنگی امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری گیلان اظهار 
داشت: بازارهای هدف صادراتی که با آنها روبرو هستیم و عضویت در اوراسیا می تواند سهم بسزایی 
در روابط دیپلماتیک گیلان و کشور داشته باشد.رنجکش بازار روسیه را فرصتی مناسب برای صادرات 
دانست و افزود: باید پذیرفت که هنوز از این ظرفیت بر اساس ظرفیت های استان و کشور استفاده 

نشده است.
وی بزرگترین خلاء در تحقق اهداف صادراتی را موضوع لجستیک ، قوانین مزاحم و محدودیت حمل و 
نقل دریایی، زمینی و ریلی عنوان کرد و گفت: هم اکنون دولت برای تحقق اهداف صادراتی بر تکمیل 
ظرفیت راه آهن رشت - کاسپین- انزلی و رشت- آستارا تمرکز کرده است که می تواند جهشی صادراتی 
را برای ما داشته باشد. مدیرکل هماهنگی امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری گیلان فرصت کشور 
برای بهره گیری از ظرفیت ها را محدود دانست و گفت: هم اینک ترکیه ، چین و آذربایجان مسیرهای 
جدیدی را در آسیای میانه باز کردند که ممکن است فرصت های باقی مانده ایران را برای ورود به این 
بازارها مسدود کند. رنجکش زمان برای جبران عقب ماندگی ها را کوتاه عنوان کرد و افزود: ممکن است 
زمانی برسد که دیگر نیازی به استفاده از مسیر شمال- جنوب کشورمان نباشد و بازارها و روابط منطقه 

ای بین آن کشورها شکل بگیرد.

سرمقاله

صاحب مقصودی 
صف  و  تاکسی  کار،  محل  از  جا  همه  امروزه 
جمعی،  محافل  و  مهمانی ها  تا  گرفته  نانوایی 
در  اغلب  و  می کنند  صحبت  سیاست  از  همه 
به  نیز  ادعا  این  داغ سیاسی،  میانه  های بحث  
کرات به گوش می رسد که »سیاست پدر و مادر 
ندارد« حال سوال اینجاست که آیا واقعاً سیاست 

پدر و مادر ندارد؟ 
در  فرهنگ سیاست هراسی  است که  واضح  پر 
ایران قدمتی تاریخی دارد و سلاطین و پادشاهان 
بهترین راه برای تحقق استبداد و استعمار خود را، 
دخالت ندادن مردم در سازوکار قدرت، به کمک 
تزریق همین فرهنگ سیاست گریزی در اذهان 
می دانستند. از همین رو، مردم برای داشتن یک 
زندگی پاک و سالم، به دور از هرگونه رعب و 
وحشت، باید از سیاست که معادل کلک و حقه 
و دروغ است، دوری می کردند. هدف سیاست 
تصاحب قدرت با ابزاری مثل جنایت و خیانت و 
دیگر اعمال ضد بشری است، بر این اساس، هر 

آنچه سیاسی است، مطرود است. 
این خصوص  امام خمینی نظریه جالبی در  اما 
انواع  به  سیاست  بندی  تقسیم  با  ایشان  دارد، 
وقتی   « فرماید:  می  الهی  و  حیوانی  شیطانی؛ 
انسانی،  است  ای  مسأله  سیاست  گوییم  می 
بدین معناست که از ارادۀ انسان برمی خیزد و 
حاصل کاربرد عقل و اختیار اوست. » بنابراین 
تنها بی پدر مادر  نه  اعتراف کرد سیاست  باید 
نیست، بلکه حتی خانواده دار هم هست! و اگر 
بودن سیاست می شود  از بی خانواده  صحبت 
به نوع شیطانی و حیوانی آن برمیگردد. قسمتی 
زشت و وحشتناک از سیاست که امروزه در کت 
کشیده  اتو  های  دیپلمات  رسمی  شلوارهای  و 
پدیدار می شود و به قول امروزی ها »سیاست 

پشت پرده« را می سازد.
نمونه بارز آن در انتخابات اخیر ریاست جمهوری 
کاهش  با  انتخابات  این  است،  ملموس  کاملا 
قابل توجهی از میزان رای دهندگان روبه رو بود 
و برای نخستین بار برگه های سفید و باطل با 
کسب 13 درصد آرا رکورد زد؛ عده ای این عدم 
استقبال را حاکی از رد صلاحیت های گسترده 
نظام می  بزرگان  برخی  رد صلاحیت  از جمله 
بود.  لاریجانی  علی  آنها  از  یکی  که  پندارند 
لاریجانی که به شدت پیگیر علت رد صلاحیت 
انتظار درآمد  از  بود، بالاخره هفته گذشته  خود 
رد  دلایل  ماه  هفت  از  بعد  نگهبان  شورای  و 
صلاحیتش را اینگونه اعلام کرد: » سهیم بودن 
در بخش هایی از نابسامانی و وضع نامطلوب در 
دولت دوازدهم، عدم رعایت اصل ساده زیستی، 
سفرهای متعدد اعضای خانواده به اروپا و اقامت 
یکی از فرزندان در آمریکا، مداخله فرزند دیگر در 
قراردادهای خدماتی و ساختمانی مجلس شورای 
اسلامی در زمان ریاست بر مجلس و همچنین 
حمایت از افراد ردصلاحیت شده و اظهارات در 
حوادث  جمله  از  مختلف  مقاطع  و  موضوعات 

سال 1388«.
این دلایل عجیب و غریب که می توان آن را 
زود  خیلی  نوشت؛  کاندیداتورها  تک  تک  پای 
واکنش تند علی لاریجانی را هم در پی داشت و 
طی نامه ای خطاب به شورای نگهبان تصریح 
پایه  خطرناکی  بدعت  چه  می دانید  آیا  کرد: 
بنا داشتیم  گذاری می کنید؟ یک کلام بگویید 
شما را حذف کنیم، در این صورت، حداقل جمله 

ای معنادار ایراد کرده بودید.
البته این نخستین بار نیست که با بزرگان نظام 
در آستانه یک انتخابات بزرگ اینگونه برخورد 
نماینده مجلس، وزیر و  پیشتر صدها  می شد، 
دلیل عدم  به  نیز  رییس جمهور  وکیل و حتی 
رد صلاحیت  اساسی  قانون  و  اسلام  به  التزام 
شدند، روسای جمهوری که دقیقا 32 سال از 42 
سال بعد از انقلاب را بدون داشتن صلاحیت !!! 
بر سرنوشت ملت، حاکم بودند! اما خیلی راحت 
از کنار نامشان عبور کردند. اینکه این حذف، کار 

سیاست بود یا سیاستمدار، الله و اعلم !
مجلس  رییس  دوره  سه  که  فردی  اگر  پس 
بود و دو دوره رییس سازمان  شورای اسلامی 
صداوسیما بود و دبیر شورای عالی امنیت ملی 
بود و حذف شد نباید تعجب کرد، شاید پیشتر 
این  برای  جا  تا  باشند  شده  حذف  دیگرانی 

سیاستمدار باز شده باشد!
آری همه ما در یک فضای سیاسی تنفس می 
کنیم، اما هیچوقت نشنیده ایم که یک هنرمند، 
نویسنده، موسیقیدان، خواننده، نقاش و روزنامه 
نگاری باعث ایجاد فقر، بیکاری، اعتیاد، طلاق، 
زباله گردی و آسیب های متنوع اجتماعی شده 
باشد، ولی یقینا سیاستمداران زیادی را دیده ایم 
که با اعمال سیاست های غیرکارشناسانه و غلط 
و البته منفعت طلبانه، در ایجاد فقر، بی عدالتی 
اجتماعی،  ناهنجاری های  و  بیکاری  اجتماعی، 
نقش موثر داشته اند. حال قضاوت کنید سیاست 

پدر مادر ندارد یا سیاستمدار؟

چرا هیچ مسئولی نسبت به احداث تصفیه خانه فاضلاب در شهر صنعتی رشت پاسخگو نیست؟!

» حدود شش ماه پیش در حالی که اماده سرمایه گذاری در استان قزوین 
بودم به پیشنهاد یکی از دوستان، مجاب شدم ده میلیارد تومان از سرمایه 
خود را به گیلان انتقال دهم، از همین رو با تصویب هیات مدیره شرکت 
شهرک های صنعتی استان گیلان، زمینی در شهرک صنعتی سپیدرود 
رشت اماده واگذاری به من شد. اما امروز بعد از شش ماه نه تنها نتوانستم 
یک آجر روی آجر بگذارم، بلکه حتی بخاطر مسایل زیست محیطی، 
هنوز موفق به عقد قرارداد جهت خرید زمین مذکور هم نگشتم و اینگونه 
ارزش سرمایه ای که شش ماه پیش اماده سرمایه گذاری در قزوین 
بود، اکنون به کمتر از نصف رسیده و من هنوز اندرخم یک کوچه ام. »

به گزارش خط اول و به نقل از انطباق؛ این اظهارات، درد دل یک 
سرمایه گذار بود که قصد سرمایه گذاری در رشت را داشت، ولی بخاطر 
مباحث زیست محیطی و بوروکراسی اداری هنوز موفق به انجام آن 
نشده است. وقتی موضوع با مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
استان گیلان مطرح شد، وی نیز ضمن همدردی با سرمایه گذار اظهار 
داشت: متاسفانه مشکلات زیست محیطی، بسیار چالش زاست و البته 
این مشکل اغلب سرمایه گذارانی است که می خواهند تازه کارشان را 

در استان شروع کنند.
فریبرز سعیدی کیا تاکید کرد: با توجه به اینکه تصفیه خانه های ما تا 
یکی دو سال آینده به بهره برداری می رسد، چه لزومی دارد سازمان 
محیط زیست، واحدهایی که هنوز در مراحل ابتدایی هستند را ملزم به 

اخذ مجوز زیست محیطی کند.
وی به سازمان محیط زیست پیشنهاد کرد: محیط زیست از واحدهای 
صنعتی که در حال گرفتن جواز تاسیس هستند و یا می خواهند تازه 

شروع کنند الزام مجوز زیست محیطی را بردارد و آن را به بعد از فرایند 
آماده سازی واحد صنعتی موکول کند، قاعدتا این فرایند نیز یکی دو 
سال طول خواهد کشید و تا آن زمان تصفیه خانه های ما نیز آماده بهره 
برداری می شود، اگرهم تصفیه خانه ها اماده نشد، محیط زیست مانع از 
صدور پروانه بهره بردای از سوی سازمان صنعت و معدن شود. اینگونه 
سرمایه گذار سرمایه اش معطل نمی ماند و در این مدت، سوله خود را 
می سازد و کارگاهش را تجهیز می کند و مقدمات تولید را فراهم می 
اورد و بدین ترتیب می توان مانع از فرار سرمایه از استان شد، ولی با رویه 
ای که محیط زیست در پیش گرفته سرمایه گذاران جدید یکی پس از 

دیگری گیلان را ترک می کنند.
اگرچه پیشنهاد سعیدی کیا در جای خود قابل بررسی است، اما از وی 
پرسیدیم چرا تصفیه خانه های شهرک های صنعتی گیلان آماده نیست 
که سرمایه گذار اینگونه با مشکل مواجه شود، وی به خبرنگار ما گفت: 
ما در گیلان 33 شهرک و ناحیه صنعتی فعال داریم و تلاش کردیم 
تمام ملزومات و زیرساخت های صنعتی آنها را فراهم کنیم، اخیرا نیز 
برای هدایت آبهای سطحی، پروژه بسیار بزرگی در سطح شهرک های 

صنعتی در حال اجرا داریم.
وی ادامه داد: در ده شهرک صنعتی استارا، سکام رضوانشهر، تالش، 
صومعه سرا، لوشان،  لاهیجان، استانه، سیاهکل و رودسر تصفیه خانه 
ساخته شد و در مدار بهره برداری قرار دارد و در چهار شهرک صنعتی 
کوچیچال فومن و نالکیاشهر لنگرود، مدول دوم لاهیجان و سپیدرود 
رشت هم ساخت تصفیه خانه در دست اقدام است و تا یکی دو سال 
دیگر در مدار بهره برداری قرار خواهد گرفت، ناگفته نماند تصفیه خانه 

شهرک صنعتی سپیدرود، یکی از بزرگترین تصفیه خانه های ماست 
که 35۰ متر مکعب در مدول اول قادر به تصفیه آب خواهد بود، این 
پروژه بزرگ در سه مدول اجرا خواهد شد که هر مدول 35۰ متر مکعب 
ظرفیت خواهد داشت. این پروژه در حال حاضر 55 درصد پیشرفت 

فیزیکی دارد.
اما معاون نظارت و پایش سازمان حفاظت از محیط زیست استان گیلان 
داشتن تصفیه خانه را یکی از الزامات مهم زیست محیطی دانست و 
گفت: اگرچه پساب یکی از اصلی ترین آلاینده های واحدهای صنعتی 
است که نیاز به تصفیه خانه را صدچندان می کند اما برخی واحدها، 
آلایندگی هوایی دارند و برخی نیز پسماند دارند، علاوه بر این رعایت 
زون بندی در شهرک های صنعتی نیز از نظر سازمان محیط زیست 

مهم است.
احسان الله شکری در گفتگو با خبرنگار ما اظهار داشت: اغلب شهرک 
های صنعتی استان یا تصفیه خانه دارند و یا به سمت احداث آن رفته 
اند، اما شهر صنعتی رشت بعد از 5۰ سال، هنوز تصفیه خانه ایجاد نکرده 
است، در این راستا بارها آنها را به دادگاه کشانده ایم که البته هر بار به 
این بهانه که پول نداریم، خیلی راحت تبریه می شوند. به هرحال سازمان 
محیط زیست بازوی اجرایی ندارد ما تنها می توانیم از طریق مجاری 

قضایی اقدام کنیم که متاسفانه آنها هم مداوم تبریه شوند.
است که مجموع مساحت شهرک های  درحالی مطرح  این دغدغه 
صنعتی استان گیلان، حدود 18۰۰ هکتار است که صاحب 1۰ تصفیه 
خانه فعال و چهار تصفیه خانه در حال احداث می باشد ولی شهر صنعتی 

رشت با مساحتی بیش از 22۰۰ هکتار هنوز تصفیه خانه ندارد.

علت این سهل انگاری مهم و چالش فزاینده ای که برای محیط زیست 
بوجود آمده است را از فرهاد دلق پوش مدیرکل صنعت، معدن و تجارت 
استان گیلان پرسیدیم که با پاسخ عجیب وی رو به رو شدیم، دلق 
پوش به خبرنگار ما گفت: این شهر صنعتی به صورت هیات امنایی اداره 
می شود و در اختیار بخش خصوصی است، واحدهای تولیدی آن از ما 
خدمات می گیرند، اما اینکه چرا تصفیه خانه ندارد را باید از مدیری که 

برای این مجموعه گذاشتند، بپرسید.
از  الدین مهدوی سعیدی، فردی که شاید بیش  متاسفانه میرشمس 
دو دهه مدیر شهر صنعتی رشت است، علیرغم تماس های چندباره 
خبرنگار، پاسخگو نبودند، اما با یک جستجوی ساده در اینترنت، مصاحبه 
های وی از سال 1384 تا امروز را می بینیم که احداث تصفیه خانه را از 
دغدغه هایش دانسته است، دغدغه هایی که تا امروز ادامه داشته و هنوز 

تصمیم عاجلی برای رفع آن اندیشیده نشده است!
لازم به ذکر است، شهر صنعتی رشت یکی از پنج شهر صنعتی بزرگ 
ایران است که در سال 1353 در وسعتی به میزان 2288 هکتار در جنوب 
شهر رشت طراحی و تأسیس گردید. در حال حاضر تعداد 28۰ واحد 
صنعتی فعال و نیمه فعال و 8۰ واحد تعطیل در این شهر صنعتی وجود 
دارد که سالانه حدود 4۰ میلیون مترمکعب پساب و فاضلاب شهری 

بدون تصفیه وارد رودخانه های گوهررود و زرجوب می کنند.
پسابی که اگرچه مدیران شهر صنعتی آن را دغدغه خود می دانند ولی 
بعد از 5۰ سال هنوز اقدام اجرایی منجر به نتیجه برای احداث تصفیه 
خانه انجام ندادند و هر بار با ابراز اینکه پول نداریم قضات دادگستری و 

مدیران محیط زیست را قانع می کنند.

چالش های زیســت محیطی، معضلی برای سرمایه گذاری در گیلان!

قسمت چهارصد و هفتاد و پنجم
پیش گفتار: همانگونه که میدانید، نظریه مهمی در تاریخ وجود دارد که 
می گوید، مارکوپولو هرگز به چین سفر نکرده و سفرنامه خود را تنها 
بر اساس شنیده ها نوشته است. چند نفری هم هستند که فکر می کنند 
مارکوپولو آن سالها در ایران اقامت داشته است. روایت حاضر از همان 
دیدگاه نوشته شده است. تاکید می شود سفرنامه ای که در حال خواندن 
آن هستید، براساس محتویات شکم، روده و اثنی عشر نگارنده تولید 
شده و ربطی به تاریخ ندارد. ضمنا هرگونه شباهتی در اسامی و مکانها 

تصادفی است.
مارکوپولو در ادامه سفرهای خود، خسته و کوفته و ماساژ لازم، از هرمز 
وارد ایران شد و درشکه دربستی کرایه کرد تا او را به ونیز برساند. او 
که برنامه ریزی کرده بود برای تعطیلات کریسمس به ایتالیا برگردد، 
در تهران گرفتار راهزنان شد و هر چه داشت از او دزدیدند. پولی نداشت 
که صرف سفر کند، پس چون شنا بلد بود، تصمیم گرفت از راه دریای 
خزر به اروپا برود و خود را نجات دهد. پس از راه چاپارخانه آزادی، عازم 
شمال کشور شد و در بین راه شبی را در قزوین بیتوته نمود. اما قبل از 
طلوع خورشید بنا به دلایلی که هرگز در نسخ تاریخی ذکر نشده است، 
نیمه شب قزوین را ترک کرد و به سمت شهری به نام رشت روانه شد. 
در حوالی میدان شهرداری فعلی، جمعی را دید هلهله در پیش گرفته و 
شادی کرده و حرکات موزون پیشه کرده اند و از میدانی سبز به سمت 
میدانی که یادآور جنگلهای نخل جنوب است حرکت میکنند. جوانکی 

دید. به سوی اون رفت و سلام گفت.
 جوان پرسید: کویه شینی؟

 مارکو گفت: چینی نه ایتالیایی
جوان: آها! روبرتو باجو. دیل پیرو

مارکو: ساری. گب شما مرا حالی نمی شود
جوان: ساری نه بره. اینجا رشته. کن یو اسپیک اینگلیش؟ وات ایز 

یور نیم؟
مارکو: یس یس مارکو.

جوان: مار کو؟؟؟؟ می مار؟ تو فوضولی؟ می مارا چیکار دری ره؟؟؟؟؟ و 
به سمت او حمله ور شد

مارکو دستپاچه توضیح داد: مارکو. مارکو پولو.
جوان: مارکوپلا؟! من سرد پلا میدانم چیست. عدس پلا، باقالاپلا و 
حتی هچین پلا را شنیده ام. ما در اینجا 22۰ تا غذا داریم منتها ماکارونی 

با پلا تاحال نخورده ام. باید چیز جالبی باشد.
جوان، مارکوپلا را به خانه برد و از او سخت پذیرایی کرد. بقدری که 
مارکو هر روز چاقتر و چاقتر میشد. تا اینکه روزی خبر رسید قرار است 
پیکی از پایتخت )قزوین- پایتخت اولیه صفویان( برسد. مارکو از ترس 
اینکه شاید باز به دنبال او آمده باشند، پشت درختان نخل قایم شد و 
شنید که پیک پادشاه، رشت را به عنوان مرکز استان انتخاب کرده است. 

)بعدها این روز را روز رشت نامیدند(
مختلف  مورخان  بوده  روزی  چه  رشت  روز  اینکه  درباره  نوشت:  پی 
نظیر روبرت واهانیان، رضا جمشیدی چناری و محمود باقری خطیبانی 
اختلاف نظر وجود دارد و هر کدام تواریخ مختلفی را برای این واقعه 
بیان کرده اند. مارکو نقل میکند که در همان روز  دیدم بانوانی با لباس 
های محلی سینی های غذا را در پیاده راه اقتصادی)فرهنگی فعلی( به 
نمایش گذاشته و خوانندگان موسیقی محلی می خوانند و کودکان به 
بازی مشغولند. از یک سو هم گروهی سوارکار با مو و ریش بلند به میدان 
آمدند و درباره استقلال و جمهوریت و جنگل صحبت کردند. از کسی 
پرسیدم که اینان کیستند؟ گفتند که نقش میرزاکوچک را بازی می کنند 
و رسم است در رشت و در تمام مراسمات اینها حضور فعال دارند. البته 
خود میرزا در آن تاریخ هنوز بدنیا نیامده بود ولی خب مسئولین شهری 

رشت همیشه عقیده داشتند که باید از هنرمندان حمایت کرد.
نشستند.  بر صدر  و  آمدند  فرنگی  نمایندگانی  میدان  دیگر  سوی  از 
مارکوپلا می گوید از قرار معلوم شخصی به نام یونس گم شده بود و 
برای یافتنش بنیادی تشکیل داده بودند به نام »یونس کو؟« تا وی را 
پیدا کرده و به شهر و دیار خود برسانند. این افراد تا به رشت رسیدند و 

شکوه و جلال شهر را دیدند، کلاه از سر بینداختند و محو تماشا شدند 
و کف و خون بالا آوردند. پس به اولین کتابخانه ملی ایران رفتند و با 
جستجوی کتب پزشکی داروی خود را یافتند و بعد به اولین داروخانه 
شبانه روزی ایران رفتند و دوا خریدند. دکتر گفته بود که باید دارو را بعد 
از غذا بخورند و این شد که اعضای یونسکو طلب غذا کردند و یکی 
جواب داد چی میل دارید؟ ما اینجا 221 نوع غذا داریم. چشمان اعضای 
یونسکو از حدقه درآمد و یکصدا پرسیدند 221 نوع؟؟؟؟ ای براااااااامه! 

شوخی میکنید؟
و بعد که دیدند قیافه جد بزرگ میرزا خلیل رفیع، به آدم های شوخی کن 
نمیخورد، قبول کردند و گفتند با این حساب باید شهر شما را بعنوان شهر 
خلاق خوراک شناسی ثبت کنیم. و البته این یک داستان قدیمی است 

و آنها در این مسیر خیلی ثابت قدم بودند!

در ابتدای قصه گفته بودیم که مارکوپلا به همه گفته بود که به چین 
رفته است و حالا نگران بود که اروپایی های یونسکو، او را در اینجا ببینند 
و متوجه شوند که تمام مدت به جای چین، در رشت به شکم گردی 
مشغول بوده است. پس بار سفر بست و تصمیم گرفت هرچه زودتر به 
شهر و دیار خود برگردد و عجیب ترین غذایی که ممکن است را با خود 
به ارمغان ببرد. پس سوال کرد که چه غذایی با خود ببرم که هم عجیب 
باشد، هم تا چند سال دیگر نتوان آن را پیدا کرد؟ گفتند با خودت خوتکا 
فسنجان ببر چون ما قاعدتا در قرن بیست و یک که مردم سفرنامه تورا 
میخوانند عمرا اهل شکار و نابود کردن پرندگان مهاجر نباشیم. پس 
خوتکایی شکار نمی شود که با آن فسنجان درست کنیم. این است که 
الان هیچ کدام از شما خوانندگان محترم مفهوم تیتر ما را متوجه نمی 

شوید! جان شمی مارکوجان!

مارکوپولو سفرنامه 

استاندار گیلان در مراسم معارفه فرماندار رشت، در سخنانی که نشان از 
عصبانیت وی از دست برخی نمایندگان مجلس داشت، به طور مستقیم 
به دخالت های آنان در مدیریت استان تاخت و گفت: در انتخاب مدیران 
و فرمانداران از نمایندگان مشورت خواهم گرفت اما انتخاب فرماندار بر 

عهده بنده است و به هیچ وجه دور زدن استانداری را نمی پذیرم.
به گزارش خط اول، کمتر از دو ماه از حضور اسدالله عباسی به عنوان 
استاندار گیلان می گذرد و عده ای وی را شماتت می کنند چرا در عزل 
و نصب ها کند عمل می کند، در حالیکه از شش آبان 14۰۰ تا به امروز 
زمان زیادی نگذشت و در همین زمان اندک هم اقدام به انتخاب معاون 
سیاسی امنیتی استانداری، مدیرکل حوزه استاندار، مدیرکل حراست و 
فرمانداران رشت و خمام و املش نموده است و در سایر حوزه ها نیز 
مدیران کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و جهاد کشاورزی استان به عنوان 

نخستین تغییرات نمایان است.
اما از آنجاکه برای عباسی به عنوان استاندار بومی و کسی که سالها 
نماینده همین مردم در مجلس شورای اسلامی بوده، شناخت نیروهای 
خودی وغیرخودی کار سختی نیست، انتظار می رود شناخت نیروها را با 

سرعت بیشتری انجام دهد.
ولی وقتی به سخنان نماینده عالی دولت در گیلان در مراسم معارفه 
سرپرست فرمانداری رشت توجه می کنیم به خوبی بر علت کندی 
انتصابات واقف می شویم؛ عباسی در این مراسم به طور مستقیم به 
دخالت های نیروهای مختلف در مدیریت استان تاخت و با بیان اینکه 
از همه تجارب و استعدادها استقبال می کنیم، تاکید کرد: به هیچ عنوان 

سهم خواهی را در مدیریت استان نمی پذیریم و تحمل نخواهیم کرد.

وی بیان اینکه در بحث مدیریت از هیچکس جز مافوق خود در سطح 
عالی دولت دستور نمی گیرم، افزود: از همه پیشنهادات استقبال می 

کنیم اما سهم خواهی را نمی پذیرم.
استاندار گیلان با تاکید بر اینکه دور زدن استانداری قابل تحمل نیست 
و اقتدار مدیریت باید حفظ شود، خاطر نشان کرد: در انتخاب مدیران 
و فرمانداران از نمایندگان مشورت خواهم گرفت اما انتخاب فرماندار 

بر عهده بنده است و بنده نیز به مقام عالی وزارت مشورت می دهم. 
وی دولت رئیسی را دولتی مردمی و جهادی عنوان کرد و گفت: این 
دولت از دل مردم است و به گروه و حزب خاصی تعلق ندارد که به سهم 

خواهی آنان پاسخ دهد. 
وی درحالی به طور مستقیم، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
گیلان را مورد خطاب قرار داده است که زمانی خود نماینده همین مردم 
در مجلس شورای اسلامی بوده و کاملا از رفتارهای همکیشان سابق 

خود آگاه هست.
البته این مشکل امروز گیلان نیست و  طی دهه های مختلف یکی از 
مشکلات و موانع مهم تغییرات مدیریتی و انتصابات جدید در حوزه های 
در  نفوذ  صاحب  بعضاً  و  موازی  نیروهای  دخالت  استانی،  مختلف 
طبیعی ترین اختیارات قانونی نمایندگان عالی دولت ها در استانها بوده 
است. در چند سال اخیر این امر در گیلان به وضوح نمایان بود و همین 
مسئله بارها دلسردی افکار عمومی و مردم به عنوان ولی نعمتان مدیران 

و نمایندگان عالی دولت را به همراه داشته است.
البته مبارزه با سهم خواهی از ابتدا شعار و نقشه راه اصلی دولت سیزدهم 
و مدیران آن در تمامی سطوح بود که همین امر مردم را امیدوار کرد تا با 

روی کار آمدن دولتی انقلابی، علاوه بر مبارزه با یارکشی های سیاسی 
در سطوح مختلف به خصوص استانی، در سطح استانها نیز با افزایش 

اختیارات استانداران به طور جدی با چنین مسائلی مقابله شود. 
منهای نمایدنگان می بینیم اقشار و گروه های مختلف سیاسی نیز با 
بیانیه دادن و مصاحبه، فضا را برای نماینده عالی دولت تنگ می کنند؛ 
یکی کندی انتصابات در گیلان را باعث ناامیدی مردم و امیدوار شدن 
عوامل دولت گذشته می داند و خواهان مشورت و نظرخواهی از تمامی 

ذی نفعان سپهر سیاسی استان )یعنی حزب متبوعه خودش( می شود 
و دیگری با رمز عدم کنارگزاری نخبگان؛ بکارگیری جوانان انقلابی، 
شایسته و کارآمد را بهانه می کند. مشخص است فشار نیروهای موازی 
که نه به خاطر منافع ملی بلکه به دلیل منافع شخصی و حزبی است، 
لطمات زیادی را به استانها وارد می کند و البته در این مسیر استان گیلان 

نیز کم آسیب ندیده است.
اما برای ساکت کردن این عده کافی است ماده 1 قانون وظایف و 
اختیارات استانداران مصوب شورای عالی اداری در 13۷۷ را برایشان 
و  عالی دولت  نماینده  مأموریت خود  در حوزه  استانداران  بازگو کرد: 
مسئول اجرای سیاست عمومی دولت می باشند و بر کلیه ادارات دولتی 
حوزه  مأموریت خود سوای محاکم قضایی ریاست عالیه و حق نظارت 

در امور را خواهند داشت.
طبق مواد 4، 5، 6 و ۷ همین قانون تغییر و عزل و نصب مدیران 
دولتی اعم از بخشداران، فرمانداران و مدیران کل به پیشنهاد و مشورت 
استانداران و تایید وزارت کشور و وزارتخانه های تابعه خواهد بود ودر 
قانون به صراحت جایی برای دخالت هیچ مقامی استانی ، شهرستانی و 

یا نیروهای قوای دیگر دیده نشده است.
اما گویا این مواد قانونی نیز برای برخی ناکافی بوده و شاید هم نمی تواند 
مانع ورود آنان به اختیارات قانونی نمایندگان دولت شود. سنگ اندازی، 
سهم خواهی، فشارهای فرا استانی و همچنین تحمیل مدیران در سطوح 
بالای حاکمیتی از دیگر رفتارهایی است که این نیروهای متنفذ، همواره 
بر استانها، نمایندگان عالی دولت و مردم روا می دارند و بعید است 

عصبانیت استاندار هم راهگشا باشد.

وقتی استاندار گیلان عصبانی می شود



بوی قیر در شهر 
براه افتاد

افتتاح مطب دکتر نجفی پاریزی متخصص 
جراحی لثه و ایمپلنت

آخرین وضعیت بازگشایی تالار مرکزی رشت از زبان مسئولان شهرداری
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 نیمه اول دی 14۰۰
 سال ششم
 شماره 36

لژیونر بعدی
 کیست؟

باتوجه به تغییر رویکرد مدیریتی در شهرداری رشت، پیش از آنکه تغییرات عمومی دامن گیر برخی 
مدیران این مجموعه شود، خود دست به کار شده و جایگاه شان را در شهرستانها تقویت کردند.

به گزارش خظ اول، در همین راستای ابتدا مرتضی عاطفی مدیر ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
رشت، به عنوان شهردار شهر بندری کیاشهر انتخاب شد. وی سابقه مدیریت بر شهرداری منطقه دو و 

ریاست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری رشت را نیز بر عهده داشت.
سپس علی مقصودی؛ با اکثریت آرای اعضای شورای شهر آستانه  اشرفیه به عنوان شهردار این شهر 
انتخاب شد. وی مدیریت بر  شهردارهای منطقه چهار و پنج شهرداری رشت و همچنین معاون خدمات 

شهری شهرداری رشت را نیز بر عهده داشت.
اما نفر سوم نه از بدنه شهرداری بلکه از اعضای سابق شورای اسلامی شهر رشت در دوره های چهارم 
و پنجم است. رضا رسولی هم توانست با کسب حداکثر آرا از شوری اسلامی شهر رضوانشهر به عنوان 

شهردار این شهر انتخاب شود.
با این روندی که مهاجرت نخبگان از رشت به سمت شهرستانها شکل گرفته و صد البته نوع رویکرد 
سید امیرحسین علوی شهردار کلانشهر رشت باید منتظر موج بعدی این مهاجرت ماند و ببینیم لژیونر 

بعدی کیست.

اهدای سلول های بنیادین از مهم ترین و جدیدترین روش  مبارزه با 
بلای مرگبار سرطان است که متاسفانه هنوز آنطور که باید همگانی 
نشده است؛ اما همکلاسی های غزاله این قربانی سرطان، با راه اندازی 
نجات  برای  نوجوانیشان  دوران  دوست  یاد  با  و  همخون  پویشی 

همکلاسی های دیگر به میدان عمل آمدند.
و  قلبی  های  بیماری  از  بعد  99ِ؛  سال  در  شده  آمارارائه  اساس  بر 
ایرانی ها است،  ناتوانی  عروقی که علت 43 درصد مرگ و میر و 
دومین علت مرگ و میر در کشور را با 16 درصد انواع سرطان ها 

تشکیل می دهند.
از سوی دیگر پیشرفت های پزشکی و تکنولوژی و فناوری ها و بهبود 
بسیاری از بیماران سرطانی در مراحل اولیه تشخیص، امید به زندگی 
ابتلا به آن بیشتر کرده است. استفاده از سلول های  را در صورت 
بنیادی خون ساز یکی از شیوه های نوینی است که تاکنون توانست 
زندگی تعداد بسیاری از بیماران سرطانی را نجات دهد؛ روشی که 
البته مبتنی بر مشارکت مردم برای اهدای سلول های بنیادی است تا 
از طریق یافتن تطابق خونی برای افراد نیازمند از میان اهدا کنندگان 

خون به ترمیم سلولهای سرطانی فرد بیمار کمک کند.
البته با وجود اینکه ایران در رتبه برتر کشورهای اهدای کننده خون 
عمومی قرار دارد، اما مسئله اهدای پلاسمای خون که می تواند به 
درمان بیماران سرطانی کمک کند هنوز آنطور که باید در میان افکار 

عمومی جامعیت نیافته است. 
با این حال امسال در گیلان جمعی از دانشجویان پس از درگذشت 
نظارت  تحت  مردمی  پویشی  در  دلیل سرطان  به  خود  همکلاسی 
موسسه محک )مؤسسه خیریه حمایت از کودکان مبتلا به سرطان( 
اقدام به جمع آوری نمونه های خونی برای کمک به بیماران سرطانی 

کردند. 
جوانه زندگی از مرگ یک همکلاسی 

»کمپین همخون« نام گویشی مردمی و البته عده ای از همکلاسی 
های مدرسه ای است که چندی پیش با اهتمام خانم سارا رحیمی در 
گیلان جوانه زد. این پویش تا به امروز توانسته بیش از یکهزار و 5۰۰ 
نفر متقاضی اهدای سلول بنیادی را جذب کند و آن را به ذخیره بانک 

سلول بنیادی کشور اضافه کند.
داستان از جایی شروع شد که غزاله دانشجوی سال دوم دندانپزشکی 
اواخر دی ماه سال گذشته از طریق پست اینستاگرامی از یافتن راهی 

برای مبارزه با سرطانش از طریق سلول های بنیادی خبر داده بود 
که متاسفانه در کشور نمونه ای موجود منطبق با خون او یافت نشد. 
و  ترکیه شناسایی شد  از  داوطلبی  متعدد  پیگیری های  از  اما پس 
آزمایش های اولیه امکان استفاده از سلولهای بنیادی این داوطلب 
را تایید کرد. اما تاخیر در انتقال سلول بنیادی از ترکیه به ایران با 
این دست منجر  از  به محدودیت های کرونایی و مشکلای  توجه 
شد تا نمونه ها به موقع به غزاله نرسد و او در اردیبهشت ماه امسال 
همانند بسیاری دیگر از بیماران سرطانی برای همیشه چشم از جهان 

فرو بست.
 سارا رحیمی که هم اینک دبیر اجرایی پویش هم خون در گیلان 
است، همکلاسی عزاله در مدرسه فرزانگان رشت بود که برای کمک 
به بیماران سرطانی و جلوگیری از مرگ هر همکلاسی دیگری در 
را  رسانی  آگاهی  این  همخون  پویش  اندازی  راه  با  تا  برآمد  صدد 
افزایش دهد و همزمان راهی یابد تا افراد داوطلب بتوانند بدون نیاز 
به رفت و آمد به پایتخت کشور، در رشت نمونه ی خود را در بانک 
HLA)بانک خون بند ناف( ثبت کنند. وی البته در این مسیر با مرکز 

پذیره نویسی اهدای سلول های بنیادی محک آشنا شد.
سارا رحیمی که هنوز داغدار همکلاسی و دوست دوران نوجوانی خود 
است در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: اواخر دی ماه گذشته 
بود که از طریق پست اینستاگرام غزال، همکلاسی دوران دبیرستان 
مان، که مدتی بود با سرطان خون می جنگید، متوجه شدیم راهی 

برای خلاص شدن از غول مخوف سرطان خون یافته است.
وی گفت: دختر زیبای دوران دبیرستان)غزاله( و دانشجوی سال دوم 
دندانپزشکی امروز می توانست با اهدای سلول های بنیادی از داوطلب 
همسان درمان یابد اما تقدیر با او یاری نکرد. در دوران پاندمی شدید 
کرونا داوطلبی از ترکیه شناسایی شد ، آزمایشهای اولیه امکان استفاده 
از داوطلب ترکیه ای را تایید کرد ، اما محدودیتهای مسافرت ناشی از 

همه گیری کرونا زمان را از غزاله و او را نیز از ما گرفت.
همخون؛ پویشی ناجی برخواسته از سوگ یک همکلاسی

دبیر اجرایی “پویش همخون” در گیلان با اشاره به اینکه در بانک 
آنتی   ، اهداکننده  یک  های  ویژگی  بودن  همخوان  ناف  بند  خون 
ژن های لکوسیت انسانی )HLA(، با فرد بیمار از اهمیت بالایی 

برخوردار است، گفت: در حال حاضر ۷4 بانک HLA از 53 کشور 
مختلف جهان مشغول فعالیت هستند اما هزینه های بالای حضور 
فرد اهداکننده از کشورهای دیگر برای خانواده ی فرد بیمار سبب 
شده حتی در صورت پیدا شدن نمونه ی همخوان خارجی فرایند پیوند 
سلول بنیادی را سخت و سنگین کند. این موضوع اهمیت بالای نیاز 
به حضور داوطلبان بیشتری در یک جغرافیای نزدیک برای اهدای 

سلول های بنیادی را نشان می دهد.
رحیمی افزود: امروزه برخلاف گذشته فرایند پیوند سلول های بنیادی 
با استفاده از خون محیطی، روشی ساده و غیر دردناک است که طی 
سه تا 6 ساعت خون محیطی از فرد دهنده گرفته می شود و پس از 

جداسازی سلول های بنیادی به وی بازگردانده می شود.
وی گفت: در دی و بهمن 99 که من و تعداد زیادی از همکلاسی 
های غزال داوطلب اهدای سلول های بنیادی بودیم در گیلان هیچ 
مرکز پذیره ی نویسی اهدای سلول های بنیادی وجود نداشت که 

همین مسئله جرقه ای برای راه اندازی پویش همخون شد.
دبیر اجرایی کمپین همخون در گیلان ادامه داد: پس از اولین فراخوان 
کمپین همخون در کمتر از 24 ساعت بیش از یکهزار و پانصد نفر 
اعلام آمادگی کردند که با هماهنگی با مجموعه ی خیریه ی محک، 
کارشناسان آن سازمان برای نمونه گیری فقط 6 سی سی خون جهت 
تست HLA از داوطلبان گیلانی طی سه روز 28،2۷و29 آبان ماه 

در رشت مستقر شدند.
وی گفت: تاکنون بیش از 65۰ نفر داوطلب از طریق کمپین همخون 
استقبال خوب گیلانی ها  اضافه شدند. همچنین   HLA بانک به 
سبب شد با وجود محدودیت های کرونایی این کمپین را طی چند 

دوره برگزار کنیم.
وی با اشاره به اینکه اکنون تعداد زیادی داوطلب گیلانی در بانک 
HLA ثبت شده اند گفت : با توجه به حمایت و استقبال مردم گیلان 
سومین دوره ی برگزاری کمپین همخون به زودی اعلام خواهد شد 
و امید داریم گامی برداریم به سوی روزی که در آن »سرطان پایان 

زندگی نباشد«.
پویش  یا  و  مرکزی  هر  به  مراجعه  با  تا  خواست  مردم  از  رحیمی 
همخون با اهدای فقط چند سی سی از خون جان یک همکلاسی، 
فرزند، برادر، خواهر و یک نفر در ایران و یا هر نقطه ای از جهان را 

نجات دهند.

پزشکی  علوم  دانشگاه  پزشکی  دانشجوی  عاطفی  امیرهمایون 
گیلان، مدال طلا و رتبه اول کشوری سیزدهمین المپیاد تفکر علمی 

دانشگاههای علوم پزشکی کشور را کسب کرد.
گفتگو وی با پایگاه اطلاع رسانی دانشگاه علوم پزشکی گیلان)وبدا( 

را در ذیل بخوانید:

مختصری از بیوگرافی خود را بیان نمایید.
امیر همایون عاطفی متولد 13۷9، دانشجوی ترم 6 رشته پزشکی 

)ورودی نیمسال دوم 139۷( هستم.
 چندمین بار است که در این المپیاد علمی دانشجویی  
شرکت می کنید و هدف و انگیزه اصلی شما از شرکت در 

این  المپیاد  چه بوده است؟
برای دومین بار است که در این رقابت ها شرکت کرده ام و به لطف 
المپیاد علمی دانشجویی دانشگاه  خداوند، امسال در دوره سیزدهم 
های علوم پزشکی کشور، با کسب رتبه یک کشوری،  مدال طلای 
حیطه تفکر علمی در علوم پایه را بدست آوردم. هر کدام از المپیاد 

های علمی علوم پزشکی به یکی از مهارت های فردی دانشجویان 
علوم پزشکی به عنوان افرادی که در آینده کاری به آن نیاز داریم 

می پردازد. در این میان من به کارهای تحقیقاتی علاقه داشتم و در 
نتیجه در المپیاد علمی دانشجویی حیطه تفکر علمی در علوم پایه را 

انتخاب کردم.
برای  رسیدن به این موفقیت  چه مسیری را طی کرده 

اید؟
برای رسیدن به موفقیت بیشتر، در وهله اول، یادگیری اصول پژوهش 
در علوم پزشکی و انجام کارهای تحقیقاتی است که باعث می شود 
یک تمرین عملی از سوالاتی که قرار است مطرح بشود داشته باشیم 
و در مرحله بعد باید به بررسی سوالات سال های قبل و شبیه سازی 
آزمون های المپیاد علمی پرداخته شود. ولی به طور کلی تسلط نسبی 
بر روند پژوهش در حوزه علوم پزشکی، ضمن تحلیل مقالات چاپ 
شده در مجلاتی مانند نیچر و سل که نمونه های بسیار مترقی  از 
پژوهش های انجام شده در جهان هستند، می تواند بسیار تاثیر گذار 

باشد. 
در این مسیر، چه اقدامات و فعالیت هایی انجام دادید؟

از جمله فعالیت ها و اقداماتی که در این مسیر انجام شد، این بود 

که مهارت جدیدی یاد گرفتیم، کسب تجربه در کار گروهی با سایر 
دانشجویان  و برقراری ارتباط با افراد جدید که هر کدام از این ها 
مواردی هستند که ارزششان اگر از مدال بیشتر نباشد، کم تر هم 
نیست. به شخصه فکر می کنم در این مسیر، کسب مدال طلا یکی 

از چیز های ارزشمندی است که با تلاش بدست می آید.
علمی  المپیاد  در  موفق  دانشجوی  یک  عنوان  به   
در  شرکت  جهت  دانشجویان  سایر  به  دانشجویی 
اهدافشان  به  دستیابی  و  دانشجویی  علمی  المپیادهای 

چه توصیه ای دارید ؟
به دانشجویان عزیز توصیه می کنم تلاش هوشمندانه و صبر داشته 
باشند و سعی کنند ابتدا حیطه مورد علاقه خودشان را پیدا کنند، چون 
که علاقه در طی این مسیر، خیلی مهم است. در مرحله بعد، سوالات 
دوره های قبل را حتما مرور کنند و با کسانی که در این زمینه تجربه 
دارند ارتباط داشته باشند و در نهایت با تمرین و ممارست زیاد، ان 

شاالله به هدفشان می رسند.

شهرداری  مسئولان  اظهارات  ترین  تازه  براساس 
مرکزی  تالار  بازگشایی  موانع  و  مشکلات  رشت، 
صورت  در  و  است  شدن  برداشته  حال  در  رشت 
این  متولیان فرهنگی،  و  تغییر دیدگاه طرفین  عدم 
و  شهرداری  توسط  مشارکتی  صورت  به  مجموعه 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان بازگشایی 

می شود.
زیر  از  یکی  عنوان  به  رشت  مرکزی  تالار  ساخت 
مناسب  بستر  ارائه  با هدف  و  فرهنگی  ساخت های 
برای انجام فعالیت های فرهنگی - هنری در سال 
البته طرح  افتتاح شد،  ماه 9۷  اسفند  و  آغاز   1386
مطالعاتی پروژه کتابخانه مرکزی رشت از سال 138۰ 
ویروس  با همه گیری  کوتاه  مدتی  در  اما  آغاز شد، 
کرونا این مجموعه فرهنگی تعطیل و این تعطیلی 

نیز تاکنون ادامه یافته است.
مشکل از آنجایی آغاز شد که این مجموعه در زمینی 
دولت  فرهنگی  اعتبارات  با  و  شهرداری  به  متعلق 
ساخته شده است و همین مسئله دوگانه ای را در 
مدیریت آن ایجاد کرده است. طبق آخرین جلسات و 
خروجی های نشست های دوجانبه میان شهرداری 
و اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان، متولیان 
مدیریت  سپاری  برون  به  معتقد  ارشاد  و  فرهنگ 
مزایده  طریق  از  فرهنگ  اهالی  دست  به  مجموعه 
هستند در حال که شهرداری خواهان تولیت کامل 

برای بهره برداری این مجموعه می باشد.
آخرین وضعیت بازگشایی تالار مرکزی رشت

رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری 

رشت روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با 
اشاره به موضوع فراخوان عمومی برای واگذاری تالار 
مرکزی به بخش خصوصی در دوره مدیریت سابق 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان گفت: پیش 
از این مشکل این بود که زمین متعلق مجموعه تالار 
مرکزی از سوی شهرداری در اختیار فرهنگ و ارشاد 
اسلامی قرار گرفت و از نظر شهرداری نباید به بخش 

خصوصی داده شود.
 علی محجوب با بیان اینکه بارها اعلام کردیم که 
تحویل  ندارد  نگهداری  توان  ارشاد  مجموعه  اگر 
بخش  که  است  این  مسئله  افزود:  دهید  شهرداری 
شکست  های  تجربه  و  ندارد  چارچوب  خصوصی 
خورده قبلی واگذاری به بخش خصوصی ثابت کرده 
اگر در  اما  مناسبی نخواهد داشت.  نتیجه  است که 
اختیار شهرداری قرار گیرد این مجموعه برای ورود 

به همه موضوعات کمک می کند.
نشست متولیان با رئیس سازمان بازرسی و تصمیم 

نهایی
ورزشی  و  اجتماعی  فرهنگی،  سازمان  رئیس 
مدیرکل  اخیر  نشست  با  اشاره  با  رشت  شهرداری 
فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان و شهردار رشت با 
این  براساس  گفت:  استان  بازرسی  سازمان  رئیس 
ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  که  شد  توافق  نشست 

اسلانی بهره بردار تالار مرکزی رشت باشد.
محجوب با اشاره به گفت و گوی های انجام شده 
در این نشست افزود: اگر اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی گیلان بهره بردار تالار مرکزی رشت باشد 

دعوایی نداریم اما اگر به بخش خصوصی واگذار شود 
باز به عقب و حرف های قبل برمی گردیم.

وی اظهار داشت: بنابراین بر اساس تصمیمات گرفته 
شده تا این لحظه شرط این است که استفاده از تالار 
و  فرهنگ  کل  اداره  که  در صورتی  رشت  مرکزی 
در  ندارد  مانع  باشد،  آن  گرداننده  اسلامی  ارشاد 

غیراینصورت مدعی هستیم.
علاوه بر این بر اساس خبری که اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی گیلان منتشر کرد، مدیرکل سازمان 
مرکزی  تالار  مشکلات  به  اشاره  با  استان  بازرسی 
با طرفین درگیر، گفت:  برگزاری جلسه ای  و  رشت 
مقرر شد اقدامات لازم برای رفع این مشکل از سوی 
دستگاه های مربوطه یعنی اداره کل فرهنگ و ارشاد 

اسلامی گیلان و شهرداری رشت انجام شود.

سیف الله مسرور با بیان اینکه در نخستین گام در 
لازم  اقدامات  باید  کار  پایان  و  پروانه  اخذ  راستای 
انجام شود، افزود: به دلیل عدم تکمیل زیر ساخت ها 
واگذاری به بخش خصوصی امکان پذیر نیست قرار 
به مدت 2 سال  تالار  این  ارشاد  با مجوز وزیر  شد 
توسط اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان اداره 

شود.
وی در ادامه با اشاره به حق و حقوق شهرداری از 
نظر انتفاع و استفاده از این محیط فرهنگی، اظهار 
داشت: در این زمینه نیز توافقات لازم بین 2 مجموعه 

انجام شده است.
مدیرکل بازرسی گیلان همچنین به موضوع زمان 
بهره برداری از تالار مرکزی رشت نیز اشاره کرد و 
افزود: تا قبل از دهه مبارک فجر این تالار به بهره 

برداری واقعی برسد.
مسرور تاکید کرد: در صورت عدم تحقق این موضوع 
با توجه به تکلیفی که این سازمان دارد رأسا تکلیف 
روشن  را  کشور  شمال  مرکزی  تالار  بزرگترین 

می شود.
از  بیش  با  کشور  شمال  مرکزی  تالار  بزرگترین 
۷۰۰ میلیارد ریال از محل اعتبارات ملی و ظرفیت 
یکهزار و 4۰1 نفر در مساحت 19 هزار متر مربع و 
زیربنای 15 هزار متری ساخته شد که طی 2 سال 
اخیر زیرسایه بحران کرونا خاک تعطیل بر قامت آن 
نشسته است. اما آنچه بیش از همه مانع فعالیت این 
مجموعه فرهنگی شد، گیر و دار تصمیم گیری های 

بین دستگاهی می باشد.

مطب دندانپزشکی دکترغلامعلی 
هیات  عضو  پاریزی،  نجفی 
سابق  رییس  و  دانشگاه  علمی 
دانشگاه  دندانپزشکی  دانشکده 
در  البرز،  استان  پزشکی  علوم 

رشت آغاز به کار کرد.
دکتر  اول،  خط  گزارش  به 
متخصص  که  پاریزی  نجفی 
هست،  ایمپلنت  و  لثه  جراحی 
از سالها طبابت و تدریس  پس 
در دانشگاه های کرمان و البرز، 
اکنون به عنوان یک دندانپزشک 
مردم  به  خدمت  آماده  مجرب، 

گیلان شد.
جهت   1361 سال  که  وی 
دندانپزشکی،  در رشته  تحصیل 
بهشتی  شهید  دانشگاه  وارد 
تهران شد، دکترای حرفه ای را 

سال 136۷ و بورد تخصصی این رشته را سال 13۷۷ از 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد اخذ کرد.

دانشکده  در  ابتدا  دانشگاه،  علمی  هیات  عضو  این 
مدت  به  کرمان  پزشکی  علوم  دانشگاه  دندانپزشکی 
ترمیمی، دو سال  دندانپزشکی  هفت سال مدیر گروه 
بخش  گروه  مدیر  سال  ده  دانشکده،  آموزشی  معاون 
جراحی لثه و هشت سال مدیر آموزش مداوم دانشکده 

دندانپزشکی کرمان بود.

وی سپس به مدت 18 ماه 
رییس دانشکده پیراپزشکی 
پزشکی  علوم  دانشگاه 
حکم  با  اینکه  تا  بود  البرز 
علوم  دانشگاه  وقت  رییس 
عنوان  به  البرز،  پزشکی 
مسئول راه اندازی دانشکده 
علوم  دانشگاه  دندانپزشکی 

پزشکی البرز شد.
پاریزی  نجفی  دکتر 
دانشکده  تاسیس  از  بعد 
سال  در  البرز  دندانپزشکی 
سال   5 مدت  به   139۰
بود  دانشکده  این  رییس 
درجه  به  امروز  اینکه  تا 

بازنشستگی نایل آمد.
افتتاح  مراسم  است،  گفتنی 
دکتر  دندانپزشکی  مطب 
نجفی پاریزی عصر روز دوشنبه 15 آذر ماه با حضور 
همکاران پزشک و دندانپزشک، خبرنگاران و سایر اقشار 

در رشت برگزار شد.
خدمات  پیگیری  جهت   توانند  می  علاقمندان 
دندانپزشکی و سلامت دهان و دندان، به طبقه پنجم 
ساختمان دانا رشت و یا از طریق صفحه شخصی در 
را  وی   ،)dr.najafiparizi58( مجازی  فضای 

دنبال کنند.

سیدامیرحسین علوی شهردار رشت هفته گذشته در 
افتتاحیه فستیوال خوراک، ساختن شهری آرمانگرا 
و تحول خواه را هدف دوره جدید مدیریت شهری 
شهری  مدیریت  مجموعه   « گفت:  و  کرد  ذکر 
از  بخشی  امسال  پایان  تا  می کند  تلاش  رشت، 
عقب ماندگیهای شهر رشت جبران شود. » اما یکی 
از مهمترین عقب ماندگی ها که بدجور توی ذوق 
می زند کیفیت نامرغوب آسفالت معابر شهری است 
شهرداری  جدی  عنایت  مورد  رود  می  انتظار  که 

رشت قرار بگیرد.
جایگزین  عنوان  به  آسفالت  انطباق  گزارش  به 
خیابان های خاکی قدیم، به عنوان اصلی ترین کف 
زیبایی شهر،  بسیار مهم در  پوش خیابان، نقشی 
احساس راحتی و رضایت شهروندان دارد، چرا که 
به محض خروج فرد از منزل، بر روی این پوشش 
قرار می گیرد که وظیفه اش ترسیم مسیرهای عبور و 
مرور افراد است. کیفیت آسفالت شهر آنقدر اهمیت 
مدیران  موفقیت  کارنامه  زیادی  حد  تا  که  دارد 
شهری را با آن تراز می کنند، چراکه اگر این مهم، 
وصله پاره ای ناهمگون و بدمنظر باشد، علاوه بر 
زشتی چهره شهر، با آسیب جدی که به جلوبندی 
خودروها آنها می زند، نه تنها ستون فقرات مردم 
را به فنا می دهد بلکه ممکن است باعث ایجاد 
تصادف و ترافیک نیز گردد، پس پر بیراه نیست 

که بها دادن به این مهم را نهضت آسفالت بنامیم.
حال که آسفالت معابر شهری به یکی از مهمترین 
است،  شده  تبدیل  رشت  مردم  درخواست های 
مدیریت شهری نیز به این وظیفه خود آگاه شده 
و چندی است که می بینیم بوی مشمئزکننده قیر 
در کوچه پس کوچه های شهرمان، به بویی معطر 
از گلاب تبدیل شده است چراکه این معضل را به 

سمت ناپدید شدن پیش می برد. 
البته این موضوع چندی پیش دستمایه اعتراض و 
شکوایه مسعود عباس نژاد عضو شورای اسلامی 
شهر رشت نیز قرار گرفت اما هنوز کلام این عضو 
شورای شهر تمام نشده بود که ماشین های حمل قیر 
و غلطکها در شهر براه افتاد، البته نه بخاطر سخنان 
این عضو شورای شهر، بلکه شهردار رشت پیشتر با 
تعیین نمایندگانی از معاونت حمل و نقل و سازمان 
عمران شهرداری، نسبت به شناسایی و احصا معابر 
فاقد آسفالت و اولویت دار مناطق و همچنین تعیین 
میزان تناژ و مساحت آسفالت مورد نیاز در خیابانهایی 
که با مشکل آسفالت مواجه هستند اقدام کرده بود و 
اکنون با اولویت بندی مناسب، در سه فاز در برنامه 

ها و دستور کار مدیریت شهری قرار داده است.
امروز اگر در رشت زندگی می کنید باید بوی معطر 
قیرپاشی را حس کنید بویی که نشان از عمل به 

وعده های شهردار رشت می دهد.

خبر

و رسولی شــهردار رضوانشهر شد اشرفیه  آستانه  ر  عاطفی شــهردار کیاشهر، مقصودی شــهردا

همخون؛ پویشی ناجی برخاسته از سوگ یک همکلاسی

کســب تجربه و مهارت جدید، ارزششان کمتر از مدال نیست
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به وجود می آید
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با توجه به اینکه مردم در حاکمیت و در تعیین سرنوشت 
خود سهم و حق دارند اما گاهی واژه حاکمیت مردم بر 
مردم، گاهی دموکراسی و گاهی حاکمیت ملی اطلاق 

می شود.
اگر دموکراسی مطلق را قبول نداریم، این سؤال مطرح 
می شود که پس مردم چه جایگاهی دارند، رأی مردم 
باید در نظر گرفته شود و یا مردم اصلا حق رأی ندارند!

در نگاه ابتدایی و عوامانه، یعنی مردم هیچ کاره اند و 
حق نظر ندارند و فقط باید تبعیت کنند، اما با توجه 
به آیات قرآن کریم و روایات اسلامی، مردم در تعیین 
سرنوشت خود نقش دارند در قرآن کریم حتی به پیامبر 
گرامی اسلام )صلیّ الله علیه وآله وسلمّ( و حاکم اسلامی 
مأمور به مشورت با مردم شده است. گاهی واژه بیعت 
را در آیات و روایات می بینیم که نحوه ای از حضور 

حداکثری مردم است.
بر همین اساس نقش مردم و جریان هایی مردمی در 
موفقیت های ملی و پیشبرد اهداف کشور بسیار موثر 

خواهد بود.
در ادامه گفتگویی با دکتر رضا سیمبر، استاد علوم 
سیاسی و عضو هیات علمی دانشگاه گیلان در مورد 

نقش و جایگاه مردم و جریان های مردمی داشتیم.
دکتر سیمبر در گفتگو با دیارمیرزا با اشاره به این مطلب 
که دو رویکرد متفاوت در تحول در جامعه وجود دارد، 
گفت: این دو رویکرد شامل دیدگاه سیاسی و دیگر 
دیدگاه اجتماعی است. دیدگاه سیاسی همان دیدگاه 
نگاه از بالا یعنی دیدگاه حاکمان است. یعنی اینکه 
اقتصاد،  زیست،  محیط  مانند  جامعه  در  مشکلات 
فرهنگ و… حل نمی شود تا زمانی که نهادگرایان 

و حاکمیت به مسائل ورود کنند.
این استاد دانشگاه گیلان ادامه داد: مثلا در مورد مقوله 
حل مشکلات آموزش و پرورش )فرهنگی( تا زمانی 
که معلمان وضعیت مالی خوبی نداشته باشند و برای 
امرار معاش در کنار معلمی شغل هایی مثل مسافرکشی 
را انجام می دهند نمی توان گفت که این جامعه درست 
خواهد شد مگر آنکه دولت و نهاد های قدرت به این 

امر با جدیت ورود کنند.
وی با بیان این مطلب که نگرش دوم نگرش اجتماعی 
است، گفت: نگرش اجتماعی یک نگرش از پایین 

است و خیلی سرِ خوشی با نگرش سیاسی ندارد.
دکتر سیمبر افزود: در نگرش اجتماعی افراد جامعه 
نقش موثری در رشد و توسعه جامعه خواهند داشت 
البته زمانی می توانیم چنین صحبت کنیم که افراد 
را  نادرست  و  غلط  رفتارهای  از  خیلی  اجتماع  یک 
کنار بگذارند. مثلا در کشور ما تا زمانی که ما یک 
ایرانی جدید نداشته باشیم حکمرانی کاری نمی تواند 
کاری کند. ایرانی جدید به این معنا که رفتارهایی مانند 
آن وجود  و…در  نکند  دزدی  زنی،  حسادت، دنگ 

نداشته باشد.
این استاد دانشگاه با اشاره به اینکه به اعتقاد من نگرش 
سیاسی و نگرش اجتماعی یک توامانی با هم دارند، 
افزود: دو مسئله حکمرانی و اجتماعی از هم جدا ناپذیر 
هستند در بعضی موارد تا حکمرانی سرمایه گذاری نکند 
و اعتماد مردم را جلب نکند نمی تواند کاری از پیش 

ببرد.
وی ادامه داد: وقتی بی اعتمادی در سطح جامعه رخ 
می دهد، شاهد همین شرایط فعلی جامعه خواهیم بود 
و مواردی مانند طلاق، اعتیاد، خودکشی و… افزایش 

پیدا خواهد کرد.
این دکتری علوم سیاسی با بیان این مطلب که توامانی 
نگرش سیاسی و اجتماعی در آموزش و پرورش بسیار 
اثرگذار خواهد بود، گفت: کودکان به راحتی می پذیرند 
و دارای ذهنی باز هستند اینجا است که حکمرانی 
از  بسیاری  مناسب  بستر  آوردن  فراهم  با  می تواند 
مشکلات را با آموزش مانند آموزش کارهای تیمی، 
اجتماعی و فرهنگی و… از پایه درست کند و ریشه ای 

به حل آن بپردازد.
دکتر سیمبر با بیان اینکه حکمرانی در توانمندی افراد 
نقش پررنگی دارد، افزود: یک شهروند توانمند از یک 
حمکرانی توانمند به وجود می آید هر چقدر حکمرانی، 
علیل، ذلیل، فاسد و مشکل دار باشد به همان شکل 
شهروندانی را تحویل جامعه می دهد که آن ها هم 

توانمندی های لازم برای شکوفایی نخواهد داشت.
این استاد دانشگاه در ادامه با بیان این مطلب که گاهی 
از سوی حکمران  کاری هایی  کم  شاهد  جامعه  در 
هستیم اما مردم در بسیاری از مشکلات کنار هم قرار 
می گیرند، گفت: این به هویت و تاریخ یه جامعه بر 
می گیرد در حال حاضر ما کشوری هستیم که تاریخ 
بیش از 1۰۰ سال مشروطیت را داریم و قطعا مردم و 
کشور ما قابل مقایسه با کشورهای حاشیه خلیج فارس 
که در دهه ۷۰ تازه به استقلال رسیدند نخواهد بود؛ 
درست مثل دو خانواده می ماند یکی دارای هویت قوی 

و دیگری دارای هویت ضعیف است.
وی گفت: سوای حکمرانی هر جامعه ای برای خود 
هویت دارد، مردم کشور ما مردم با شعور و متحملی 
هستند و بسیاری از بحران ها را پشت سر گذاشتند 
مانند بحران هشت سال جنگ که با ایستادگی و با 
همگرایی اجتماعی و همگرایی مردم، خانواده ها و… 
پشت سرگذاشتیم؛ این نشان از همان هویت چند 

صدساله و آموختن در برابر مشکلات است.

:گفتگو انزلی  آزاد  سخنگوی ســازمان منطقه 

فرآیند صدور مجوزات فعالیت اقتصادی در منطقه آزاد انزلی تســهیل می شود

ونا کمر این صنعت را شکســته است  یک تولیدکننده لباس محلی: کر

هلدینگ بین المللی کارینا برگزار کرد؛ مراســم تقدیر از پرستاران گیلان

آئین تجلیل
 از پرستاران در
 صومعه سرا
 برگزار شد

به مناسبت پنجم جمادي الاول سالروز ولادت باسعادت حضرت زینب کبري )س( و روز پرستار، پرستاران 
نمونه شهرستان صومعه سرا با حضور نماینده، فرماندار امام جمعه و جمعی از مسئولان شهرستان تجلیل 

شدند.
به گزارش خط اول، امام جمعه شهرستان صومعه سرا در این همایش گفت : این روز فرصت مناسبي براي 
پاسداشت خدمات پرستاران زحمتکش است که با تأسي از حضرت زینب کبري )س( به همنوعان خود 
خدمت مي کنند. حجت الاسلام والمسلمین راشدی نوری افزود : پرستاري با روح و عاطفه انسان گره 

خورده و التیام بخش درد جسمي و روحي بیمار است .
فرماندار شهرستان صومعه سرا هم در این همایش سطح رضایت عمومي مردم از خدمات بهداشتي و 
درماني این شهرستان را مطلوب اعلام کرد و افزود : جایگاه پرستار در ایران اسلامي بسیار رفیع و خدمات 

آنان، صادقانه، خدایي و خالصانه است.
سید جلال سیدمحمدی با اشاره به اینکه پرستاران در خط مقدم جبهه سلامت جامعه قرار دارند ، افزود : 
پرستاري، همه جسم و جان عاشق شدن و با تمام روح در خدمت گزاري دیگران برآمدن و شور زندگي 

رادر جان هاي خسته از درد و رنج افکندن است .
نماینده شهرستان صومعه سرا در مجلس شوراي اسلامي نیز گفت : پرستاران به لذت مادي دل خوش 

نکرده اند .
سسید کاظم دلخوش پرستاران را الگو صبر و مقاومت دانست افزود : زینب )س( یک پرستار بود و مداواگر 

درد دردمندان اما در مقابل جریان ظلم جامعه ایستاد تا درد جامعه را بشکند.
در این همایش از جمعي از پرستاران نمونه شهرستان صومعه سرا تجلیل شدند.

اصلاح  و  بازنگری  با  گفت:  انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  سخنگوی 
فرایندهای کسب و کار و بهره گیری از ظرفیت تشکل های بخش 
خصوصی منطقه ؛ فرآیند صدور مجوزات فعالیت اقتصادی در منطقه 

آزاد انزلی تسهیل می شود
به گزارش خط اول و به نقل از مدیریت روابط عمومی و امور بین 
با  اینکه  بیان  با  انزلی، مهدی کاظمیان،  آزاد  منطقه  الملل سازمان 
اصلاح فرآیند صورت گرفته از سوی سازمان و نقش آفرینی بیشتر 
اقتصادی در بخش  فعالیت  بخش خصوصی،فرآیند صدور مجوزات 
بازارهای فاز تجارت این منطقه با سهولت بیشتری انجام می شود، 
اظهار داشت: این بازنگری در راستای مانع زدائی و پشتیبانی از کسب 
اعضای  و  امضای مدیرعامل  به  ای  قالب صورتجلسه  و در  وکارها 
سرمایه  انجمن  روسای  و  سازمان  مدیران  و  مدیره،معاونین  هیأت 
گذاران و کارآفرینان،جامعه بازاریان و بازرگانان،مدیران مجتمع های 
تجاری منطقه و نماینده شورایعالی هماهنگی فعالین اقتصادی مناطق 

آزاد کشور رسیده است.
وی از اجرای آزمایشی این طرح به مدت شش ماه در محدوده فاز 
انزلی خبر داد تا با بهره گیری از  تجارت و گردشگری منطقه آزاد 
فرآهم  محدوده  کل  در  فرایندی  چنین  تعمیم  شرایط  تجربه  این 
گردد،در خصوص مهمترین مفاد این تصمیم هشت ماده ای که با 
تأیید رییس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان و اعضای هیأت مدیره 
به صورت مصوبه ابلاغ گردیده، گفت: تمامی الزامات، دستورالعمل 
ها، و استانداردهای متناسب با نوع کسب و کار مربوطه،توسط جامعه 
بازاریان و بازرگانان منطقه احصاء، و به منظور اطلاع رسانی در اختیار 
های  مجتمع  های  مدیره  هیأت  و  سازمان  عمومی  روابط  مدیریت 

تجاری قرار می گیرد تا متقاضیان کسب و کار بدون هیچ پیش شرطی 
درخواست خود برای شروع کسب و کار را بر مبنای خوداظهاری به 

جامعه بازاریان و بازرگانان منطقه ارائه نمایند.
سخنگوی سازمان منطقه آزاد انزلی با بیان اینکه حوزه های مختلف 
اداری این سازمان،ظرف یک ماه؛ الزامات،دستورالعمل ها، قوانین و 
در محدوده  را  اقتصادی هر صنف  فعالیت های  به  مربوط  مقررات 
فاز تجارت احصاء و اطلاع رسانی می کنند، تصریح کرد: براساس 
و  کسب  مجوز  تمدید  یا  شروع  مزبور،  فرایند  اصلاح  صورتجلسه 
کار)فعالیت( در فاز تجارت و گردشگری منطقه آزاد انزلی به صورت 
خود اظهاری خطاب به جامعه بازاریان و بازرگانان و منطبق با الزامات 
قانونی بر اساس فرم پیوست متعهد به رعایت قوانین و مقررات می 
باشد و در صورت تخطی فرد متقاضی از مقررات و ضوابط مذکور حق 

ابطال مجوز فعالیت برای سازمان محفوظ است.
با  انزلی  آزاد  منطقه  الملل سازمان  بین  امور  و  روابط عمومی  مدیر 
بازرگانان  و  بازاریان  جامعه  تأیید  صورتجلسه،  این  در  اینکه  بیان 
های  مجتمع  در  فعالیت  مجوزات  صدور  برای  لازم  شرط  منطقه 
تجاری،اداری،خدماتی و نمایشگاهی محسوب می شود و بخش های 
مختلف نظارتی و خدماتی سازمان تخلفات احتمالی احراز شده را در 
مرحله اول به جامعه بازاریان و بازرگانان جهت رفع نقص اعلام می 
نمایند، اضافه کرد: در صورت عدم تمکین جهت رفع نقص و اصلاح 
رویه بعد از اعمال جرائم و ضوابط تنبیهی از سوی سازمان، پلمپ 
واحد مزبور از طریق مرجع صدور مجوز فعالیت تا زمان رفع مشکل 
و بر طرف شدن ویا تعیین تکلیف تخلف صورت گرفته در دستور کار 

قرار می گیرد.

فرآیند صدور  براینکه طبق صورتجلسه ساده سازی  با تصریح  وی 
مجوز  متقاضیان  پرونده  تکمیل  اقتصادی،مرحله  فعالیت  مجوزات 
راهنمایی  از  پس  شده،که  واگذار  منطقه  بازاریان  جامعه  به  فعالیت 

متقاضیان و ثبت مدارک، مراحل بعدی کار به مدیریت بازرگانی جهت 
برنامه  این  اجرای  با  همزمان  افزود:  گردد،  می  ارسال  نهایی  تایید 
نیز مدیریت فناوری اطلاعات سازمان با همکاری مدیریت بازرگانی 
کلیه  دارد  نظر  در  فعالیت  مجوزات  صدور  ویژه  سامانه  طراحی  با 
فرایندهای صدور مجوزات فعالیت اقتصادی را با هدف عدم مراجعه 

فیزیکی متقاضیان به صورت الکترونیکی ارائه نماید.
سخنگوی سازمان منطقه آزاد انزلی با بیان اینکه شفاف سازی کلیه 
مراحل و فرآیندهای مروبط از طریق سرویس مشاهده و پیگیری و 
به  الکترونیک  پروفایل  ایجاد  با  تردد و مراجعات متقاضیان  کاهش 
منظور برای انجام فرآیندهای مربوط به درخواست، پیگیری،پرداخت 
الکترونیک و...توسط هر متقاضی از مهمترین مزایای سامانه صدور 
مجوزات اقتصادی الکترونیک این سازمان است، افزود: همکاری و 
هماهنگی بخش خصوصی و بخش دولتی با ایجاد زنجیره الکترونیکی 
و  بازاریان  خصوصی،جامعه  بخش  متقاضیان  مشارکت  با  خدمات 
سازمان منطقه آزاد انزلی؛ ایجاد آرشیو الکترونیک و داشبورد مدیریتی 
فعال،مجوزات  مجوزات  جزئیات  مشاهده  امکان  با  متقاضیان  برای 
اقدامات  کلیه  ارسال  بهمراه  صدور؛  مرحله  در  مجوزات  و  قدیمی 
گردش  سرویس  و  پیامک  طریق  از  مجوز  درخواست  گرفته  انجام 
کار پروفایل الکترونیک به تفکیک برای هر متقاضی از دیگر مزایای 
استفاده از سامانه الکترونیک صدور مجوزهای فعالیت اقتصادی است.

بنابراین گزارش در فاز تجارت و گردشگری منطقه آزاد انزلی که در 
اکنون چهار مجتمع تجاری،اداری  باشد هم  حدود 14۰ هکتار می 
مشغول به فعالیت بوده که در بالغ بر 21۰۰ غرفه تجاری-اداری فعال 

مجتمع های مذکور بیش از 35۰۰ نفر مشغول به فعالیت می باشند

پنجم جمادی الاولی سالروز ولادت حضرت زینب )س( است، بانویی 
که پرستاری از حضرت زین العابدین)ع( و دیگر مصیبت زدگان اهل 
بیت را برعهده داشت، از همین رو، زادروز پرستار کربلا، به عنوان 
از فرشتگان  تقدیر  برای  ارزشمند  تا فرصتی  نامیده شد  پرستار  روز 
سفیدپوشی باشد که دانش، عشق و عطوفت را به هم آمیخته و با دم 

مسیحایی خود جانی تازه به بیماران دردمند بخشیده اند.
به گزارش خط اول، در ایام نفس گیر بحران کرونا که مردم برای 
پیشگیری از ابتلا به این ویروس منحوس خود را در خانه حبس کرده 
و از هم فاصله می گرفتند، این پرستاران ایثارگر بودند که در کنار کادر 
درمان، مجاهدانه و ایثارگرانه لباس رزم بر تن کرده و با حضور در خط 
مقدم جبهه سلامت، برای پرستاری از بیماران تا پای جان ایستادند و 
در این  مسیر سخت و دشوار صحنه های باشکوهی از ایثار و حماسه  

خلق کردند.
پرستاران در این بحران، همچون پروانه هایی دور بیماران گشتند تا 
جایی که امروز از میان 32 شهید و جانباخاته عرصه سلامت گیلان؛ 

پنج پرستار، دو بهیار، یک ماما و یک بهورز تقدیم جامعه شد.
از  اندک  هرچند  تقدیری  تا  ای شد  بهانه  پرستار  روز  رو،  همین  از 
مدافعان سلامت در بخش پرستاری انجام شود. اگرچه جامعه پزشکی 
استان بنا به وظیفه ذاتی خود در چندین بیمارستان و درمانگاه این 
برنامه روز پرستار به همت »  اما باشکوه ترین  انجام داد،  را  تقدیر 
هلدینگ بین المللی کارینا » روز سه شنبه 23 آذرماه با حضور مدیران 
این هلدینگ بین المللی در گیلان، شهردار رشت، رییس و معاونین 
دانشگاه علوم پزشکی استان، تنی چند از مدیران کل و البته بیش 
از 6۰۰ پرستار در سالن اجنماعات شهدای نیروی انتظامی در رشت 

برگزار شد.
سیدامیرحسین علوی شهردار رشت که در این مراسم حضور داشت، 
ضمن برشمردن ویژگی های بارز از ایثار و فداکاری حضرت زینب که 
در عملکردهای پرستاران تجلی پیدا کرده است، گفت: پرستاران در 
سخت ترین لحظات زندگی اقشار مختلف مردم در کنار آنان هستند 
و خدمت ارائه می کنند و این همان جنبه مهم کار و شخصیت کاری 
اینکه پرستاران و مدافعان سلامت  با تاکید بر  پرستاران است. وی 
برای مقابله با کرونا و کمک به بیماران حتی از جان خود هم گذشتند، 

افزود: این ایثار و فداکاری پرستاران و کادر بهداشت و درمان به هیچ 
که  آمدند  همه  مراسم  این  در  امروز  اما  نیست  جبران  قابل  عنوان 
بگویند در کنار شما هستند.علوی اضافه کرد: یکی از حوزه های کاری 
مجموعه مدیریت شهری به عنوان یک دستگاه خدمتگذار و خدمت  
رسان، انجام فعالیتها و تکالیف اجتماعی است و شهرداری رشت مایل 

است که این جنبه از فعالیتهایش را گسترش بدهد.
دکتر ارسلان سالاری رییس دانشگاه علوم پزشکی گیلان هم در 
به ویژه در  از تلاش های شبانه روزی پرستاران  تقدیر  با  سخنانی 
بحران کرونا، اظهار کرد: در دوران همه گیری کرونا در گیلان بیش 
از 82 هزار بیمار مبتلا به کرونا در بیمارستان های استان بستری شدند 
و به بیش از 4۰۰ هزار بیمار سرپایی در مراکز درمانی و بیمارستانی، 
خدمات ارایه شد که زحمات پرستاران در این دوران بسیار قابل توجه 
است. وی با اشاره به ایثار و در میدان ماندن پرستاران در بحران کرونا، 
افزود: در طول دوران کرونا که بسیاری از مردم برای پیشگیری از ابتلا 
به کرونا در منازل ماندند، پرستاران همچون رزمندگان هشت سال 
دفاع مقدس پا به میدان گذاشتند و در این نبرد، تعدادی از پرستاران 

و خانواده هایشان مبتلا به کووید شده و تعدادی نیز به خیل شهدای 
سلامت پیوستند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان با اشاره به عدم 
تناسب بین تعداد بیماران بستری و پرستاران، خواستار برقراری این 
مزایای  و  افزود: حقوق  و  ارشد کشور شد  توسط مسوولان   تناسب 
پرستاران نیز با توجه به نوع قراردادهایشان متمایز است که باید در 

این زمینه، عدالت برقرار شود.
گفتنی است؛ در این مراسم ، علاوه بر اجرای برنامه های شاد و متنوع 
از جمله هنرنمایی بیژن لرد خواننده پرانرژی کشورمان؛ از بیش از 3۰۰ 
پرستار نمونه در سال جاری با اهدای لوح یادبود و شاخه گل تقدیر شد.

در این مراسم، علاوه بر شهردار رشت و رییس و معاونین دانشگاه 
علوم پزشکی گیلان؛ دکتر جمشید محمدی مدیرکل بیمه سلامت 
الاسلام  حجه  گیلان،  اورژانس  رییس  اسدی  پیمان  دکتر  استان، 
دانشگاه،  در  رهبری  معظم  مقام  نمایندگی  نهاد  مسئول  اسماعیلی 
رییس نظام پرستاری استان، طاهره زادصفت مدیر پرستاری دانشگاه، 

اساتید و دانشجویان حضور داشتند.
سرمایه  خدمات  عرصه  در  که  المللی  بین  هلدینگ  یک  اینکه  اما 

گذاری و گردشگری داخل و خارج از کشور فعال است، چرا بر خود 
فرض و واجب دانست تا از پرستاران تقدیر نماید در نوع خود قابل 
توجه است، از همین رو مهدی اکبری شریفی مدیرعامل هلدینگ 
بین المللی کارینا در گفتگو با خبرنگار خط اول در این خصوص اظهار 
داشت: هر انسانی علاوه بر وجه شغلی و تخصص خود، یک وجهه 
اجتماعی نیز دارد، به همین دلیل، مدیریت هلدینگ تصمیم گرفت، بنا 
به رسالت اجتماعی خود در روز پرستار، از پرستاران که در خط مقدم 
مبارزه با کرونا بودند و حتی شهیدانی نیز به این عرصه تقدیم کردند 

در حد وسع و توان خود تقدیر نماید.
وی افزود: اگرچه ارج و قرب خدمات پرستاری با هیچ معیاری قابل 
سنجش نیست اما به رسم چنین مراسماتی به قید قرعه، به شش 
نفر از پرستاران، تور گردشگری رایگان کیش، قشم و مشهد را اهدا 
کردیم و البته 28 پرستار دیگر هم از تخفیف پنجاه درصدی این تور 

برخوردار شدند.
هزار  شش  همه  داد:  ادامه  کارینا  المللی  بین  هلدینگ  مدیرعامل 
پرستار استان گیلان نیز می توانند از تخفیف 25 درصد این تورهای 
گردشگری بهره مند شوند و مابقی هزینه ها را طی یک سال، به 
صورت اقساط، به یکی از بانک های قرض الحسنه کشور پرداخت 

نمایند.
اما اکبری شریفی گله ای هم از دانشگاه علوم پزشکی استان گیلان 
کرد و گفت: اگرچه جا دارد از حضور پررنگ رییس و سایر معاونین 
و مدیران ستادی دانشگاه علوم پزشکی گیلان در این مراسم تقدیر 

نمایم اما این حضور، خالی از مشارکت جدی بوده است.
وی افزود: واقعیت این است که دانشگاه علوم پزشکی تلاش زیادی 
اما تمام  انجام داده است  یادبود برای پرستاران نمونه  در تهیه لوح 
برنامه ریزی ها و هزیه های مراسم را هلدینگ کارینا متقبل شده 
است و دانشگاه به عنوان متولی اصلی جامعه پرستاری فقط نظاره 

گر بوده است.
این حال تصریح کرد: هدف و غایت  با  مدیرعامل هلدینگ کارینا 
نهایی تقدیر از جامعه پرستاری و قشر زحمتکش مدافعین سلامت بود 
که به خوبی هر چه تمام تر انجام شد و افتخار آن برای همشهریان 

ماست که از حافظان سلامت آنها به خوبی تقدیر شد.

یک تولید کننده لباس محلی و طراح مد از لطمه سنگینی که کرونا به 
بازار لباس های محلی زده، می گوید و از مدیران فرهنگی درخواست می 
کند با احیای برنامه های فرهنگی چون هفته مازندران و روز رشت، حیات 

مجدد را به این صنعت بازگردانند.
به گزارش خط اول، باید قبول کنیم که لباس محلی رو به فراموشی 
است. پوشش زنان و مردان اقوام ایرانی براثر گذشت زمان دچار تغییر و 
تحول شده است، اما هنوز افرادی هستند که همت گمارده و با فراگیری 
دوخت و دوز لباس های محلی سعی در حفظ اصالت و فرهنگ غنی اقوام 
مختلف دارند. یکی از این افراد معصومه مقصودی دانشجوی طراحی مد 

و تولیدکننده لباس های محلی مازندرانی و گیلانی است.
وقتی از وی علت علاقه به لباس های محلی این اقوام را پرسیدیم، 
علاوه بر تاکید به حس نوستالژیکش، پاسخی مشابه کریستین برومبرژه، 
مردم شناس فرانسوی داد.این محقق فرانسوی در کتابش درباره پوشاک 
نواحی کاسپی می نویسد که لباس سنتی حاشیه دریای کاسپی بیانگر 
خلاقیتی بکر است که به خوبی نمایانگر روش متمایز زندگی در این 
ناحیه از ایران است. در بسیاری از فلات ایران در دهه های گذشته، رفتار 
فرهنگی مردم تحت تاثیر سبک زندگی محصور شده ای بود که در آن 
خانه ها برای محافظت از دید و مزاحمت بیگانگان، با دیوارهای بدون 
مدخل احاطه می شد و زنان تنها و منزوی در اندرونی زندگی می کردند. 
اما در امتداد سواحل دریای کاسپین سبک زندگی مردم غالبا آزادانه تر بوده 
است. در این منطقه، خانه ها با دیوار محصور نمی شده، تفکیک جنسیتی 

در محیط خانوادگی کم بوده است. پوشش مردم بومی که حتی در میان 
گالش ها و طالش های کوهستان، نسبت به گیلانی ها و مازندرانی ها بیشتر 
به چشم می خورده در تمام دوره ها، جهانگردان را غافلگیر می کرده است.

این طراح و تولیدکننده لباس های محلی ضمن تاکید بر این اظهارات 
می گوید: لباس محلی اقوام ایران، نماد اصالت و فرهنگ غنی ماست. در 
گذشته استفاده از لباس های محلی بسیار مرسوم بوده و جایگاه ویژه ای 

داشتند؛ اما رفته رفته این لباس ها فراموش شده اند. 
وی افزود: اگرچه در دنیای مدرن امروزی استفاده از لباس محلی بسیار 
دشوار شده است، اما خوشبختانه هنوز در بسیاری از روستاهای کوچک و 
حتی بعضی از شهرها از لباس های محلی خود استفاده می کنند و بسیاری 
از اقوام نیز در مراسم عروسی، از لباس های محلی شان استفاده می کنند، 
اما از آنجاییکه لباس های محلی، راحتی لباس های مدرن را ندارد، آرام 

آرام در جامعه کمرنگ شده اند.
معصومه مقصودی که سابقه ای ده ساله در این عرصه دارد، اما ناامید 
نشده و با قدرت به کارش ادامه می دهد، وی می گوید: خوشبختانه 
بازار لباس های محلی باتوجه به مراسمات مختلف سنتی و آیینی که 
در مازندران و گیلان گرفته می شد، خوب بود، علاوه بر آن عروسی 
شمالی ها همچنان با لباس های شاد محلی، شاد می شود، مدارس ما 
همچنان برای گرفتن مراسمات مختلف، با پوشاندن لباس محلی بر تن 
دانش آموزان، سعی در اشاعه این فرهنگ دارند، توریست ها هم علاقه 
خاصی به پوشیدن لباس های محلی ما دارند تا عکسی به یادگار با آن 
بگیرند، اما همه مواردی که ذکر شد با آمدن ویروس منحوس کرونا به 
یکباره فروریخت و نه فقط من، بلکه همه تولیدکندگان لباس های محلی 
را تهی از درآمد کرد و اگر کسی همچنان در این عرصه باقی مانده است 

فقط عشق است و دیگر هیچ.
این طراح مد اضافه کرد: خوشبختانه هفته مازندران از راه رسید و بسیاری 
از همکاران من بواسطه برنامه های فرهنگی مختلفی که از سوی سازمان 

های فرهنگی چون ارشاد اسلامی و میراث فرهنگی برگزار شد کمی 
جان گرفتند انشالله یکی دو ماه دیگر در روز رشت نیز این برنامه های 
با قدرت بیشتر برگزار گردد تا از خسارت فراوانی که کرونا به این صنعت 

زده کمی کاسته شود.
مقصودی با اشاره به انتخاب لباس محلی گیلانی به عنوان شادترین 
لباس محلی جهان گفت: این پوشش در سال 96 در جشنواره لباس 
نیویورک که برای معرفی لباس های محلی دنیا برگزار شده بود با عنوان 
شادترین لباس جهان انتخاب شد که جای خوشحالی فراوان دارد، اما 
مشابهت های بسیاری در لباس محلی گیلان و مازندران از تنوع رنگ و 
طرح گرفته تا نوع الیاف بکار برده شده و حتی نوع پوشش وجود دارد، از 
همین رو پر بیراه نیست در کنار برند لباس محلی قاسم ابادی، یادی به 

نیکی از لباس محلی سایر اقوام همسایه نیز گردد.
وی لچک، روسری، سربند، پیراهن، جلیقه، کت، دامن، شلوار و چادرشب 
را قسمت های مختلف لباس محلی زنانه و پیراهن، جلیقه همراه با شلوار 
گشاد، شالِ کمر و کلاه نمدی را از اجزای لباس محلی مردان در مناطق 

شمالی می داند. 
این تولیدکننده لباس های محلی که بارها از سوی مدیران فرهنگی مورد 
تمجید قرار گرفته، در پایان از آنها درخواست می کند در کنار تمجید و 
تشویق ها، فکر عاجلی برای حمایت عملی از این هنر زیبنده و هنرمندان 
آن ) که همان تولیدکنندگان هستند( داشته باشند تا بیش از این کمرنگ 

نگردد.



برخورد پست با امانات مردم 
چگونه است ؟ 

مدیرکل پست گیلان پاسخ می دهد؛

اگرچه پست تلاش می کند امانات مردم را سالم و به موقع، 
تحویل گیرنده دهد، اما وقتی اغلب بسته های پستی، پاره، 
مچاله شده، باز شده و صد البته دیر تحویل صاحبان آن می 
گردند، یقینا حس بی اعتمادی عجیبی در مردم نسبت به پست 

ایجاد می شود.
به گزارش خط اول، محدودیت های پاندمی کرونا طی دو سال 
اخیر، فرهنگ خرید اینترنتی را بیش از پیش رواج داد و باعث 
افزایش حجم کاری بی سابقه ای در پست شده است، مردم از 
ترس این ویروس منحوس در خانه نشسته و تمام مایحتاج خود 
را اینترنتی سفارش می دهند و این فرمول نه تنها حجم کار 
ادارات پست را تا 18۰ درصد اضافه کرده بلکه دیگر مثل سابق 
پستچی ها فقط با پاکت های نامه طرف نیستند بلکه امروزه 
درصد زیادی از امانات مردم را بسته های بزرگ و کوچک 
پستی تشکیل می دهند که حجمی چندین برابر پاکت نامه 
دارند، با همه این احوال، اگرچه پست انتظار چنین حجمی از 
ترافیک کاری بی سابقه را نداشت اما این مهم نباید دستاویزی 
برای بی نظمی و سهل انگاری در برخورد با امانات مردم شود.

طبق اعلام خود شرکت پست، سال گذشته،۷۷۰۰ شکایت در 
سامانه های این شرکت به ثبت رسیده که این مقدار نسبت به 
9۰8 شکایتی که در سال 98 به ثبت رسیده بود، حدودا 5/ 8 
برابر شده است و این اتفاق دقیقا نشان می دهد چه حجم از 
بسته های پستی مفقود، معدوم، پاره، شکسته و یا حتی با تاخیر 

به مقصد رسیده اند.
اما مهدی فخربین سبحانی مدیر کل پست استان گیلان در 
این خصوص به خبرنگار خط اول می گوید: راهبرد شرکت 
پست در چنین مواردی، حمایت از مشتری و جبران خسارت 
مطابق با قوانین بیمه است، قوانینی که هماهنگ با اصول 
بین المللی تدوین شده  و حداکثر ظرف 48 ساعت از مراجعه 
مشتری و احراز آسیب بسته، مبلغ خسارت به حساب وی واریز 

می شود.
وی می افزاید: چنانچه محتوای مرسوله به هر دلیلی دچار 
آسیب یا مفقود شود، شرکت پست با دریافت مستندات از 
مشتری، تا سقف 8۰۰ هزار تومان خسارت را در قالب »بیمه 
عمومی«  جبران می کند؛ چه این مرسوله یک پاکت نامه باشد 
و چه یک بسته پستی حجیم. اما در صورتی که فرستنده هنگام 
ارسال، اظهار کند که مرسوله ارزشی بیش از سقف بیمه عمومی 
دارد، آن مرسوله متناسب با مبلغ اظهار شده فرستنده و یا فاکتور 
رسمی ارایه شده، بیمه می شود و چنانچه به هر دلیلی آسیبی 
به این مرسوله برسد، شرکت پست تمامی  مبلغ تعهد شده را 
جبران می کند. این نوع بیمه، تا سقف 1۰۰ میلیون تومان قابل 

پوشش است. 
اما این توضیحات مربوط به زمانی است که مشکلی برای بسته 
پستی پیش آید، سبحانی در پاسخ به اینکه چه راهکارهایی 
اندیشیده شده تا کار به جبران خسارت نکشد، می گوید: از 
شهریور سال گذشته با آمدن سبحانی فر مدیرعامل جدید 
شرکت ملی پست، اتفاقات خوبی هم در بخش نرم افزاری 
و هم در بخش سخت افزاری برای پست افتاده است؛ برای 
مثال 4۰۰ دستگاه وانت مسقف و 4۰ دستگاه کامیون به ناوگان 
حمل و نقل پست اضافه شد که از این میان 15 دستگاه وانت 
و سه دستگاه کامیون سهم گیلان شد. چراکه گیلان - برای 
مثال - در هشت ماه اخیر با 132 هزار مرسوله فقط در قسمت 
بسته های سفارشی، بعد از تهران رتبه دوم را به خود اختصاص 

داده که نشان از حجم کار گسترده شرکت پست گیلان دارد.
طبق گفته های مدیرکل پست گیلان؛ سازمان های دولتی 
بیش از ده سال است که هیچگونه استخدامی نداشته اند و 
شرکت پست نیز از این قاعده مستثنی نبوده است اما ما برای 
اینکه بتوانیم جوابگوی این حجم از مرسولات باشیم، با شرکت 
های خصوصی جهت تحویل بسته ها به مردم، وارد قرارداد 
شده ایم که البته اگر خطایی هم از سوی آنها شکل بگیرد این 

شرکت پست است که پاسخگو خواهد بود.
سبحانی تاکید می کند: در هر صورت برای اینکه آسیب کمتری 
به مرسولات برسد ابتدا باکس های پلاستیکی برای بسته ها 
در نظر گرفته شد و اخیرا نیز با ترولی )چرخ دستی( اقدام به جابه 
جایی بسته ها می کنیم تا میزان آسیب به انها به حداقل برسد 

اما یقینا هنوز صفر نشده است.
همانطور که می بینیم شرکت پست و پرسنل زحمتکش آن 
تمام تلاش خود را برای آسیب کمتر به بسته های پستی 
می کشند و مراقب هستند تا مفقود یا معدوم نگردد و اگر 
خدای نکرده این اتفاق رخ داد، هم بیمه عمومی و هم بیمه 
از سوی فرستنده، جهت جبران خسارت مهیا  خوداظهاری 
هست، اما ایا این نوع رفتار باعث می شود اعتماد روانی از دست 
رفته پست بین مردم باز گردد؟ اعتمادی که با دریافت بسته 

های آسیب دیده و مفقود شده از دست رفت.
وقتی با افزایش 18۰ درصدی مرسولات پستی و صد البته 
میدان ندادن به رقیب در بخش خصوصی، این شرکت هنوز 
از شرکت های زیان ده جمهوری اسلامی به حساب می آید، 
باید به نوع مدیریت و عملکرد و حتی دلسوزی مدیران آن 

شک کرد.

گزارش
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کارمزد تسهیلات یکصد میلیون تومانی در طرح حمایتی یک بانک 
قرض الحسنه، روی کاغذ سه درصد است، اما ظاهرا واقعیت چیز 

دیگری است.
به گزارش خط اول، اغلب کارشناسان اقتصادی متفق القول معتقدند 
هیچ یک از بانک های ایران، اسلامی نیستند، حتی تغییر واژه » بهره 
» به » نرخ سودعلی الحساب » هم دردی را در راستای اسلامیزه 
کردن بانکها، دوا نکرد، چرا که هم مقدار بهره از قبل مشخص است 
و هم در صورت تاخیر در پرداخت اقساط - حتی یک روز- بانک های 
به اصطلاح اسلامی، برای وام گیرنده مبلغی را با عنوان جریمه لحاظ 
می کنند، حال اگر این بانکها با بهره های 16 تا 21 درصد، اسلامی 
هستند، بانک های اروپایی با بهره های چهار تا صفر درصد و حتی 

گاها منفی را چه باید بنامیم؟ 
حال در این وانفسای بانکداری اسلامی در ایران، دو بانک با عنوان 
قرض الحسنه متولد شده اند که حتی همان عنوان نرخ سود علی 
الحساب را هم حذف کرده اند و با » کارمزد » هایی صفر تا چهار 
درصد اقدام به پرداخت تسهیلاتی ارزان اما اندک )تا سقف یکصد 
میلیون تومان( می کنند و اینگونه بسیار نزدیک تر از سایر بانک ها به 

شیوه بانکداری اسلامی شده اند.
باید  اسلامی  بانکداری  اجرای  برای  است  مشخص  که  همانطور 
وام های بی شمار به مردم داده شود. اما برخی مدیران بانکی ایران 
پیش خود فکر می کنند؛ اگر به جای 1۰۰ وام پنج میلیون تومانی، 
یک وام 5۰۰ میلیونی داده شود، هم وقت کمتری گرفته می شود 
و هم نظارت بر یک نفر به مراتب آسان تر خواهد بود و شاید همین 
تفکر غلط و خطرناک یکی از مهمترین دلایل بوجود آمدن فسادهای 

بانکی بوده باشد.
اما دو بانک قرض الحسنه رسالت و مهر ایران که اولی خصوصی و 
دومی دولتی است برخلاف رویه معمول، به ترتیب با ایجاد کانون های 
همیاری اجتماعی و صندوق اجتماعی تسهیلات خرد فراوانی به مردم 

پرداخت کرده اند.
تا اینجای کار اگر الصاق سیستم » بانکداری اسلامی و بدون ربا » به 
بانکهای تجاری، مردم را به واکنش و گاها خنده می انداخت، طبیعی 
بود اما وقتی بشنویم یکی از همین بانک های قرض الحسنه نیز با 
ترفندی دیگر پای در این آوردگاه گذاشته است، اوضاع کمی نگران 

کننده می شود.
معمولا یکی از دغدغه های اصلی وام گیرندگان، مدت زمان واریز 
تسهیلات است که معمولا خیلی زمان بر است، از همین رو بانک 
قرض الحسنه مهر ایران از این فرصت استفاده کرده و شرایطی را 
را  تسهیلات خود  ممکن،  زمان  کم ترین  در  افراد  که  آورده  فراهم 
دریافت کنند اما با بررسی شرایط، می بینید که در واقع این شما هستید 

که دارید به بانک وام می دهید نه بانک به شما !
در طرح اولیه بانک قرض الحسنه مهر ایران، مشتریان باید تا 15۰ 
میلیون تومان در بانک سپرده گذاری می کردند و با مسدود شدن 
کردند،  تودیع  حسابشان  در  که  ای  اندازه  همان  به  آنها،  حساب 
تسهیلات چهار درصدی دریافت می کردند. وقتی این طرح با اعتراض 
فراوان مردم و کارشناسان اقتصادی مواجه شد با کمی تغییرات، با رنگ 

و لعابی دیگر وارد میدان شد.
اینبار سقف تسهیلات به یکصد میلیون تومان کاهش یافت و مبلغ 
تودیعی مشتری هم نصف تسهیلات، درنظر گرفته شد که تا پایان 
تسویه حساب در بانک مسدود می شود. این تسهیلات سه درصد 
کارمزد و با بازپرداخت دو تا چهار ساله هست و البته در کمترین زمان 
ممکن یعنی از یک روز تا سقف شصت روز، بسته به انتخاب خود 

مشتری می توان آن را دریافت کرد.
اما با یک حساب سرانگشتی می بینیم نصف تسهیلات صد میلیون 
تومانی یعنی پنجاه میلیون تومان باید در حسابتان مسدود شود که 
سالیانه حدود 1۰ میلیون تومان سود بانکی آن می شود، از طرفی سه 
درصد کارمزد تسهیلات یکصد میلیون تومانی هم می شود حدود سه 
میلون تومان در سال. بنابراین شما برای یک تسهیلاتی 1۰۰ میلیون 
تومانی، سالیانه 13 میلیون تومان سود پرداخت می کنید که در نگاه 
کارشناسان بانکی چیزی حدود 28 درصد محاسبه می شود، یعنی یک 
بانک قرض الحسنه با ترفندی عجیب و غریب از شما بابت تسهیلات 
حمایتی و قرض الحسنه اش 28 درصد سود اخذ می کند، سودی که 

حتی بانکهای تجاری هم از گرفتن آن عاجز هستند.
از  دردی  یقینا  اما  بخورد  دلالان  درد  به  شاید  تسهیلات  نوع  این 
دردمندان را دوا نخواهد کرد و فقط آنها را از یک دردمند تنها به یک 

دردمند بدهکار تبدیل می شوند.
اما محمد بلادی چولابی مدیر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران 
در گیلان، در مقام دفاع از طرح حمایتی این بانک، به خبرنگار خط 
اول گفت: طرح »حمایتی فرد حقیقی« طرحی فراخور انتظار مشتری 
است، این طرح برای آن دسته از مشتریانی طراحی شد که خواستار 

استفاده از تسهیلات قرض الحسنه بانک در زودترین زمان ممکن 
هستند. در حالت عادی، مشتریان بانک، جهت استفاده از تسهیلات 
قرض الحسنه، ملزم به کسب میانگین با حداقل کارکرد 3 ماهه حساب 
هستند ولی این طرح، برای افرادی که فرصت ایجاد میانگین ندارند، 
مطلوب بوده که با افزایش مبلغ موجودی خود در صندوق اجتماعی 

بانک، سریعتر به آنچه می خواهند، برسند.
وی افزود: در این طرح، متقاضی با تودیع درصدی از مبلغ تسهیلات 
مورد نیاز خود به صندوق اجتماعی شعبه، حسب انتخاب خود )5۰ یا 
55 درصد(، از هم افزایی همزمان بانک، متناسب با مبلغ تودیعی اش 
برخوردار می شود. سپس متقاضی  یا 45 درصد(،  در صندوق )5۰ 
پس از سپری شدن مدت زمان انتظار تعیین شده برای تسهیلات، 
در صورت تکمیل پرونده، از تسهیلات طرح »حمایتی فرد حقیقی« تا 

سقف فردی 1۰۰ میلیون تومان بهره مند می گردد.
محمد بلادی چولابی مدت بازپرداخت این تسهیلات را 24 تا 48 
ماه دانست و گفت: نرخ کارمزد تسهیلات طرح حمایتی فرد حقیقی 

از محل وجوه صندوق اجتماعی شعبه سه درصد در سال می باشد.
اما نکته مهم این طرح حمایتی، مسدود شدن مبلغ تودیعی مشتری 
است که البته مدیر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران در گیلان، آن 
را نپذیرفت و برداشت دیگری داشت، وی گفت: ما حساب را مسدود 
نمی کنیم بلکه آزادسازی مبلغ تودیعی مشتری، تنها پس از انقضا و 

تسویه تسهیلات امکان پذیر می باشد.
» آزادسازی مبلغ تودیعی مشتری،  پس از تسویه تسهیلات« اگر 
مخاطبان معنای دیگری جز مسدود سازی از این جمله برداشت می 

کنند حتما نگارنده را آگاه نمایند.
ضمن اینکه هرچقدر در احادیث و روایات غرق می شویم، هرگز جایی 
نمی یابیم که برای پرداخت قرض الحسنه نیاز به گذاشتن شرطی 
باشد، اینکه پرداخت تسهیلات را به تودیع حساب به اندازه نصف مبلغ 
تسهیلات و یا آزادسازی حساب پس از تسویه تسهیلات مشروط می 

کنیم، نه با روح شرع همخوانی دارد و نه با قانون بانک مرکزی.
با این تفاسیر مردم نااگاه، با عدم شفاف سازی صورت گرفته از سوی 
بانک؛ راضی از تسهیلات - مثلا - یک روزه ای هستند که روی کاغذ 

سه درصد است و در عمل 28 درصد !

شیخ محله روستایی کوچک در صومعه سراست، با مردمانی مهربان 
و خونگرم و البته کشاورز و دامدار؛ اگر کارخانه ابریشم صومعه سرا 
همچنان بر مدار تولید بود، پر بیراه نبود که امروز بگوییم پرورش 
کرم ابریشم، شغل اصلی مردمان دیار شیخ محله است، اما بواسطه 
تعطیلی این کارخانه بزرگ خاورمیانه، امروز افرادی که در شیخ محله، 
در پرورش کرم ابریشم فعال هستند، شاید به تعداد انگشتان یک دست 
هم نرسد، اما امروز نه قصد داریم از چرایی از بین رفتن کرم ابریشم 
بگوییم و نه از طغیان های پی در پی رودخانه پیش رودبار شیخ محله 
و نه حتی از چالش دیگری؛ بلکه امروز بر آن شدیم تا از آن صفت 
و همتی که مردمان شیخ محله را شیخ خودشان کرد، بگوییم، یک 
ویژگی بارز که شاید در کمتر نقطه ای از ایران آن را شاهد باشیم، 
ویژگی منحصر به فردی که به کلام برنیاید؛ مردمان دیار شیخ محله 
در گرفتن دست همدیگر و یاری به دیگران شتاب دارند، حتی با دستان 
خالی، آنقدر شتاب دارند که به جرات می توان از ان به عنوان » انفجار 
همیاری اجتماعی » یاد کرد، انفجاری که جز با کمک الگوی توسعه 

اجتماعی رسالت امکانپذیر نبود.
به گزارش خط اول، شیخ محله از حدود 35۰ خانوار تشکیل شده که 
جمعیت این روستای کوچک را به 11۰۰ نفر رسانده است، هزار و صد 
نفری که جملگی به همیاری اعتقاد عجیبی دارند و بانی این همیاری 
هم یک فعال اجتماعی به نام موسی خوشبین است، او با ایجاد کانون 
همیاری اجتماعی ولایت حضرت مهدی )ع( در شیخ محله توانست 
با کمک بانک قرض الحسنه رسالت، از امتیاز اعضای کانون، به خود 
همین مردم، تسهیلات قرض الحسنه بدون سود جهت راه اندازی 
کسب و کاری خانگی و کوچک دهد و تا آنجا پیش رود که اکنون به 

جرات می توان شیخ محله را روستای بدون بیکار نامید.
اما برای درک بهتر آنچه در شیخ محله اتفاق افتاده است، پیش از 
موسی خوشبین سراغ اهالی محل رفتیم؛ ابتدا نزد آرایشگر محل می 
با کانون،  از آشنایی  اعتراف کرد پیش  برازنده ای که  رویم، جوان 
کانون  اعضای  همیاری  با  اما  است،  بوده  قرض  و  بدهی  در  غرق 
همیاری اجتماعی ولایت حضرت مهدی )ع( توانست روی پاهای 
خودش بایستد و اکنون دیگر مقروض نیست. سید به خبرنگار ما می 
گوید: فقط خدا می داند چقدر خوشحالم، روزهای بسیار بدی داشتم 
اما به کمک آقا موسی از منجلاب بزرگی نجات پیدا کردم، امروز نه 
تنها مقروض نیستم بلکه با عضویت در کانون به دیگران نیز کمک 
می کنم، حتی مبلغ کانون نیز شده ام و در حین اصلاح موهای سر 
مشتریان، آنها را هم با کانون همیاری آشنا می کنم و تشویق می 

نمایم تا عضو کانون شوند، همین الان به یک دوستی از طریق کانون 
این  باور کنید  اندازی کند،  تا گاوداری راه  ام  همیاری کمک کرده 
موضوع آنقدر باعث ایجاد شور و شعف خاصی در من شده است که 

قابل وصف نیست. 
هنوز از آرایشگاه چند قدمی دور نشده بودیم که خیاط محل ما را 
فراخواند، حسین آقا به خبرنگار خط اول گفت: از وقتی که با همیاری 
اعضای کانون توانستم از محل امتیاز وام آنها در بانک قرض الحسنه 
رسالت، یک چرخ خیاطی در مغازه اضافه کنم، کسب و کارم بسیار 
پر رونق شده است، این چرخ جدید خیلی برکت داشت، نه تنها پول 
خرید خودش را دراورد، بلکه کمک خرج زندگی ام نیز شده است. حتی 
سبحان، پسر 16 ساله ام را نیز به خیاطی آوردم، خدا پدر آقای خوشبین 
را بیامرزد که این کانون را در شیخ محله ایجاد کرد، به همه توصیه 

کردم عضو این کانون شوند تا از مواهب آن بهره مند گردند. 
آقا رضا یکی دیگر از افرادی است که در شیخ محله مداوم به جان 
اقای خوشبین دعا می کند، او که دامدار است، می گوید: جز آقا موسی 
هیچکس به داد من نرسید، دو راس گاو داشتم و به سختی زندگی 
می کرد، اما با همیاری اعضای کانون و تسهیلات بدون سودی که از 
محل امتیاز دیگران گرفتم، یک گاو بزرگ مولد خریدم که با زایمان 
های پیاپی باعث شد اکنون 15 راس گاو داشته باشم و زندگی من 
متحول شود. حتی دخترم مریم که در خانه با چرخ خیاطی کار پوشاک 
می کرد، توانست به کمک حامیان اعضای کانون های همیاری، یک 
چرخ خیاطی صنعتی تهیه کند و اکنون فرصت سر خاراندن نداشته 
باشد. مریم خانم نیز با تایید حرفهای پدرش می گوید: سبک زندگی ما 
با تسهیلات بدون سود و کارمزدی که از بانک قرض الحسنه رسالت 
دریافت کردیم کاملا تغییر کرده است. تولیدات من سه برابر شده است، 

با این حال نتوانستم به همه مشتریان پاسخ مثبت دهم.
اینها تنها نمونه هایی از اظهارات مردمان دیار شیخ محله درخصوص 
کانون همیاری اجتماعی حضرت مهدی )ع( است، با اقا موسی که در 
شیخ محله قدم می زنید، مداوم عرض ادب اهالی به وی را می بینید، او 
نیز با انگشت تک تک افراد و فروشگاه ها را نشان می دهد که چگونه 
با الگوی توسعه اجتماعی رسالت سبک زندگی خود را بهبود بخشیده 
اند، از بقالی و قنادی و فروشگاه محصولات کشاورزی گرفته تا خیاط 

و آرایشگر و راننده تاکسی و حتی زن خانه دار.
اکنون دیگر وقتش است موسی خوشبین برایمان توضیح دهد با مردم 
شیخ محله چه کرده است، او به خبرنگار خط اول می گوید: پنج سالی 
است مشتری بانک قرض الحسنه رسالت هستم، از وقتی هم با الگوی 

توسعه اجتماعی رسالت آشنا شدم تصمیم گرفتم با ایجاد یک کانون 
همیاری در شیخ محله و با عضویت مردم در این کانون، از طریق 
همیاری اجتماعی، قرض الحسنه و کارآفرینی اجتماعی سبک زندگی 
بهتری برایشان ایجاد شود. نکته جالب اینجاست تمام اعضای کانون، 
فعالیت های خود از افتتاح حساب گرفته تا دادن مدارک و واریز وام 
را بدون مراجعه به بانک، به صورت غیرحضوری و در سامانه های 
مجازی بانک انجام می دهند و تسهیلاتی بدون سود و کارمزد را 

دریافت می کنند.
وی با اشاره به تسهیلات شرعی، ارزان و آسان بانک قرض الحسنه 
رسالت گفت: در واقع روح بانکداری اسلامی را می توان در این بانک 
مشاهده کرد، از همین رو وقتی دیدم آنها در بحث کمک به دیگران 
و ایجاد کسب و کار خرد خانگی و بطور کل همیاری اجتماعی که 
سفارش قران کریم نیز هست، فعال هستند، تصمیم گرفتم با توجه 
بطور  نیز  بحث  این  در  اجتماعی  های  فعالیت  به  خودم  به علاقه 
جدی ورود کنم تا بتوانم گره ای از مشکلات فراوان اقتصادی مردم 

سرزمینم باز کنم. یکی مقروض بود کمک کردیم قرضش را بدهد، 
یکی عروسی داشت کمک کردیم جهیزیه اماده کند، یکی بیمار بود 
در بحث درمان کمک کردیم، و امور خیرخواهانه دیگر، اما این تنها 
یک روی سکه بود و روی دیگر سکه حمایت از کسب و کار خانگی و 

کوچک بود که باید به آن هدف نیز می رسیدیم.
موسی خوشبین تصریح کرد: شغل اغلب مردمان روستا، کشاورزی و 
دامداری هست و زنانش نیز یا در داخل خانه خیاط و آشپز هستند و یا 
در داخل حیاط مرغدار و باغدار. بنابراین با اندک حمایتی می توان رزق 
و روزی شان را گسترش داد و به یک کسب و کار خرد خانگی تبدیل 
کرد. وقتی اولین شیخ محله ای برکات کانون همیاری را از نزدیک 
لمس کرد به سرعت برق و باد دیگر شیخ محله ای ها نیز استقبال 
کردند تا به عضویت کانون در بیایند، به گونه ای که از جمعیت 11۰۰ 
نفری شیخ محله بالغ بر نهصد نفر عضو کانون هستند. یکی با این 
تسهیلات گاوی خرید و الان آن را به چندین گاو تبدیل کرد؛ یکی 
چرخ خیاطی تهیه کرد و کسب و کارش رونق گرفت، دیگری حیاط 
خانه اش را از مرغ و خروس اردک پر کرد تا هم سفره خودش را 
رنگین کند و هم سفره دیگران را، یکی هم خودرویش را بازسازی کرد 
تا با استهلاک کمتری از آن درآمد کسب نماید و تقریبا همه مشاغل 
اینجا برای افزایش سرمایه زندگی و کسب و کار خود از این کانون 

بهره مند شدند.
وی گفت: شاید نقطه اوج کار کانون مشارکت در تهیه خانه و خودرو 
تاکنون در خرید دو  اعضای کانون  باشد،  برای شیخ محله ای ها 
دستگاه آپارتمان و چند دستگاه خودرو، بخصوص تاکسی، مشارکت 
جدی داشتند، درحالی که هیچگونه بار مالی بر کسی نیامد اما همگان 
در این امر خداپسندانه همیاری داشتند و لبخند رضایت را بر لبان 
همگان نشاند. و اینگونه امروز خود شیخ محله ای ها بهترین مبلغ 
کانون شده اند و دیگران را تشویق به حضور در این همیاری اجتماعی 

می کنند و هیچ نیازی به هزینه برای تبلیغات نیست.
و چقدر زیباست همیاری در اینگونه کانونها، که یک روز کمک کننده 
هستی و فردایش کمک گیرنده و زیباتر که هیچ وقت حامی خود 
را نمی بینی، انگار دستان خدا بدادت رسیده است، دستان نامریی و 
همیشگی خداوند. اما بنا به گفته مدیران شبکه توسعه اجتماعی رسالت، 
تاکنون هزار کانون همیاری که بالای 1۰ عضو دارند، در استان گیلان 
تشکیل شده است و کانون همیاری اجتماعی ولایت حضرت مهدی 
)ع( شیخ محله جزو با کیفیت ترین کانون های کار و زندگی است که 

سبک زندگی مردم منطقه را بهبود بخشیده است.

الگوی توسعه با   
 اجتماعی رسالت؛

آیا سود این وام فقط سه درصد است؟

محله  شیخ  در  اجتماعی  همیاری  انفجار 

تاریخی جام 
به  رشی   سیمین 

بازگردانده شد گیلان 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان گیلان از انتقال دائمی جام ارزشمند رشی 
پس از قریب به سه دهه دوری به استان گیلان این گنجینه طبیعت و تمدن خبر داد.

مسعود حلاج پور در گفت و گو با خبرنگاران ضمن تقدیر و تشکر از حمایت های مهندس ضرغامی وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به منظور انتقال این جام تاریخی به استان گیلان تصریح 
کرد: جام سیمین رشی در کاوش های اوایل دهه هفتاد محوطه باستانی رشی رودبار استان گیلان کشف 
شده و پس از به نمایش درآمدن در نمایشگاه های مختلف خارجی از جمله تور نمایشگاه هفت هزار سال 
هنر ایران در موزه های متعدد اروپایی به کشور بازگشت و در موزه ایران باستان نگهداری می شده که 
با پیگیری های مجدانه اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان گیلان و پس از اخذ 

مجوزات لازم به محل نگهداری دائمی خود در موزه باستان شناسی رشت منتقل شد.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان گیلان با اشاره به ویژگی های ظاهری این 

جام و دهه ها دوری آن  از گیلان گفت: این ظرف سیمین زرداندود متعلق به اواخر دوره ساسانی )قرون 
6 و ۷ میلادی( بوده که در زیر دارای پایه حلقوی و در رویه بیرونی آن با کنده کاری های هنرمندانه  
مزین شده است. این تصاویر شامل تصاویری از صیادان ماهی  و موجودات افسانه ای بالدار اعم از قوچ، 
اسب، شیر و بز کوهی که ملهم از اعتقادات مردمان عصر ساسانی بوده و جمیع این نقوش اعجازآمیز 

در هنر فلزکاری زمان خود یک شاهکار هنری را خلق کرده است.
حلاج پور تصریح کرد: این جام با ویژگی های ظاهری منحصر به فرد به عنوان یکی از نمادهای 
فرهنگی مردم گیلان شناخته می شود و اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان 
گیلان به منظور پاسخ به مطالبه مردم فرهیخته گیلان برای بازگشت این جام به موطن خود، توانست 
پس از برنامه ریزی و تلاش های همه جانبه تیم های تخصصی پس از اخذ مجوزات لازم برای این 

انتقال، جام ساسانی رشی را به استان گیلان بازگرداند.
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 نیمه اول دی 14۰۰
 سال ششم
 شماره 36

آریا امیدی قهرمان مسابقات 
جایزه بزرگ شطرنج »جام 

سردار جنگل« شد

ارکان هیات بوکس بسیج سپاه 
قدس گیلان مشخص شدند

رییس هیات شطرنج استان گیلان از قهرمانی آریا 
امیدی در اولین دوره مسابقات جایزه بزرگ شطرنج 

»جام سردار جنگل« خبر داد.
به گزارش خط اول، حسین میربلوک در گفتگو با 
خبرنگار ما اظهار داشت: مسابقات شطرنج سردار 
جنگل با حضور 18۰ بازیکن از سراسر کشور روز 
شنبه گذشته سیزدهم آذر ماه در تالار مهد اندیشه 
هیأت شطرنج استان گیلان استارت خورد و در پایان 
پس از 9 دور رقابت فشرده آریا امیدی، استاد بین 
المللی آرش طاهباز، استاد بین المللی و بردیا دانشور 
استاد فیده، علی راستبد با ۷.5 امتیاز اول تا چهارم 
شدند و رضا مهدوی و بنیامین بابانیا با هفت امتیاز 

عناوین پنجم و ششم را کسب کردند.
وی جوایز این دوره از رقابت ها را برای نفر اول پنج 
میلیون تومان اعلام کرد و گفت: به نفراتی بعدی 
از چهار تا یک میلیون تومان جایزه تعلق گرفت و 
نفرات برتر رده های مختلف نیز 5۰۰ هزار تومان 

پایزه دریافت کردند.
را  برتر  نفرات  سایر  گیلان  هیات شطرنج  رییس 

اینگونه اعلام کرد:
نفر برتر بین 2۰۰۰ تا 2۰99: حامد بهروزی مقدم

نفر برتر بین 19۰۰ تا 1999: انوش کنعانی
نفر برتر بین 18۰۰ تا 1899: محمد امین بی ریا
نفر برتر بین 1۷۰۰ تا 1۷99: راستین موسی پور

نفر برتر بین 16۰۰ تا 1699: پارسا جعفری
نفر برتر بین 15۰۰ تا 1599: امیرمهدی نظام دوست

نفر برتر بین 1۰۰۰ تا 1499: علی عموزاد
نفر برتر بانوان: ساحل معصومی

نفر برتر بی ریتینگ : مرتضی بیگدلی
نفر برتر بالای 5۰ سال: یدالله بی ریا

نفرات برتر رده های سنی:
رده سنی زیر 14 سال :

1. سید محمدپارسا مجیدی
 2.ابوالفضل خانی پور 

3.محمدحسین کیانی هرچگانی
رده سنی زیر 12 سال:

1.رادین یادگار 
2.عسل ابراهیمی رشتی 

3.راستین خانجانی
رده سنی زیر 1۰ سال:

1.باراد یگانگی
 2.باراد احمدی

 3.مهدی پیر
رده سنی زیر 8 سال:
1.محمدکیان قربانی 

 2. آوا مختاری
 3.آوش فروتن

با حکم علیرضا علیزاده رییس هیات بوکس بسیج 
سپاه قدس استان گیلان، ارکان این هیات مشخص 

شدند.
به گزارش خط اول ورزشی، علیزاده در مراسم اهدای 
احکام ارکان هیات بوکس با اشاره به نقش ورزش 
زاداکبری  سرهنگ  از  تقدیر  با  جامعه  اعتلای  در 
معاون تربیت بدنی سپاه قدس گیلان اظهار داشت: 
سپاه قدس با توجه به اهمیت ورزش در همه رشته 
ها با توجه به ظرفیت نیروی انسانی جوان و کارآمد 
استان با اولویت نقاط محروم همه پتانسیل خود را بکار 
گرفته است تا با ایجاد بستر مناسب در کنار کشف 
استعدادهای حرفه ای در ورزش شاخص سلامت 

عمومی استان را ارتقا دهد.
از  اعم  بوکس  خانواده  کرد:  امیدواری  ابراز  وی 
قهرمانان و پیشکسوتان این رشته در کنار هم اتفاقات 
خوبی را برای نوجوانان و جوانان مشتاق به این رشته 

رقم بزنند.
در ادامه احکام ارکان هیات بوکس بسیج سپاه قدس 
گیلان تقدیم گردید که در این بین سید امیر مصباح 
به عنوان نائب رییس، محمود علیزاده به عنوان دبیر 
و آقایان: حاج شهرام همتی، میرعبدالحسن عسکری، 
مصطفی  و  تجسسی  حمید  محمدی،  محمدعلی 
به عنوان اعضای هیات رییسه منصوب  بلورچی  
گردیدند. همچنین محمدرسول محمدپور به عنوان 
مسئول روابط عمومی و صاحب مقصودی به عنوان 

مشاور رسانه منصوب گردیدند.
قابل به ذکر است؛ دکتر مهرداد نامدار بعنوان مسئول 
کمیته آموزش، مرتضی شمس بعنوان مشاور حقوقی، 
امین همتی بعنوان مشاور فنی، حامد دانش مسئول 
کمیته انضباطی، صفا حاجی احمدی بعنوان مدیر 
اداری و دانیال عسکری به عنوان مسئول انفورماتیک 

منصوب گردیدند.

خبر

برگزاری مسابقات بین المللی شطرنج کاسپین کاپ با توجه به زمان 
اندک باقیمانده تا دهه فجر و همچنین فروکش نکردن بیماری کرونا 
به چالشی برای جامعه شطرنج تبدیل شده است، چالشی که البته راه 

حل فراوان دارد.
به گزارش خط اول ورزشی، گیلان از دیرباز به عنوان یک استان 
صاحب سبک در ورزش مامن و میزبان رقابت های بین المللی مختلفی 

بوده است.
در دهه 6۰، برگزاری جام خزر در رشته فوتبال، با حضور تیم های 
ملی پرقدرتی چون شوروی، استارت خوبی بوده است که اگر نبود 
جنگ تحمیلی عراق برابر ایران، شاید همچنان با قدرت هرچه بیشتر 

ادامه می یافت.
بعد از جنگ هم رقابت های بین المللی وزنه برداری جام نامجو خیلی 
جدی شروع به کار کرد، اما خیلی زود فروغ خود را از دست داد، اگرچه 
سال 98 یکبار دیگر استارتی پرقدرت در برگزاری این رقابت ها زده 
شد اما بیماری کرونا بهانه ای شد تا یک بار دیگر تابلوی ایست جلوی 

برگزاری این رقابت ها قرار گیرد.
این بار اما رشته ای دیگر در عرصه بین المللی پا به عرصه وجود 
گذاشت، شطرنج با کمک کیومرث بیات گام های کوچک اما استوار 
خود را در عرصه شطرنج کاسپین کاپ، در سال 1381 آغاز کرد و 
ادامه داد که سالهای 9۷ و 98 در  با قدرت به کارش  بعدها چنان 
دوره های هفدهم و هجدهم بیش از 1۰۰۰ شطرنج باز ایرانی و خارجی 
شیویاکوف،  کارپوف،  چون  بزرگانی  میزبان  و  یافتند  حضور  آن  در 
گریشوک، جوباوا، شیروف، سفرلی ایلتاج، وانگ یو، علیرضا فیروزجا، 
پرهام مقصودلو، امین طباطبایی و دیگر برندهای معتبر شطرنج دنیا بود.

 شطرنج گیلان که اکنون دیگر کاسپین کاپ را در تقویم فدراسیون 
جهانی فیده میدید، پا را فراتر گذاشته و در کنار این رقابت های مهم، 
رقابت معتبر دیگری به نام جام ستارگان را نیز  برنامه ریزی کرد که با 

استقبال بزرگان شطرنج دنیا روبرو شد.
اما سال 1399 کاسپین کاپ هم به مانند سایر رقابت های معتبر جهانی 

همچون المپیک توکیو در سایه بیماری کرونا قرار گرفته و برگزار نشد.
اکنون اما دنیا با این ویروس منحوس یک سازگاری خاص پیدا کرده 
و مسابقات ورزشی را تحت تدابیر شدید بهداشتی برگزار می نماید، 
رویه ای که کشور ما نیز می تواند با در نظر گرفتن آن یک بار دیگر 

میزبان رقابت های معتبر ورزشی شود.
شاید برگزاری رقابت های لیگ برتر فوتبال بدون تماشاگر، امیدی هر 
چند اندک در این مسیر باشد، اما نگرانی جامعه شطرنج نه ویروس 

کرونا بلکه تغییرات گسترده مدیریتی هست که در راس هیئت شطرنج 
گیلان و فدراسیون رخ داده است. 

در نگاه اول شاید شطرنجی نبودن این دو رئیس، کمی نگران کننده 
باشد، اما وقتی ببینیم در کنار حسین میربلوک رئیس جوان هیئت 
شطرنج گیلان، یک گیلانی دیگر به نام حسن تامینی که از قضا نه 
تنها نماینده ادوار مجلس از گیلان می باشد بلکه نسبت فامیلی نزدیک 
هم با رئیس هیئت شطرنج استان دارد، به عنوان رئیس فدراسیون 

شطرنج حضور دارد تا حدودی خیال جامعه شطرنج گیلان آسوده می 
گردد.

اما احیای کاسپین کاپ به اندکی توان بیش از این نیاز دارد.
بلاشک هیئت شطرنج گیلان به عنوان متولی اصلی برگزاری کاسپین 
کاپ علاقه فراوانی به برگزاری پرقدرت و پرصلابت این رویداد معتبر 
بودن  گیلانی  خاطر  به  نه  فدراسیون  آن  کنار  در  دارد،  المللی  بین 
رئیسش، بلکه برای سربلندی ایران و همچنین برای حذف نشدن یک 
رقابت معتبر ایرانی از تقویم فیده، وظیفه خود خواهد دانست که از هیچ 

کوششی دریغ نکند.
اداره کل ورزش و جوانان استان گیلان، هم به عنوان میزبان و هم 
به بهانه احیای تنها رقابت معتبر بین المللی باقیمانده در استان، یقیناً 
جلوتر از هر سازمان دیگری ایستاده تا خللی در عدم برگزاری آن به 

وجود نیاید.
اما این رقابت آنقدر بزرگ و مهم و معتبر است که حتی شاید انگیزه و 

توان این سه نهاد برای برگزاری آبرومند ان کفایت نکند.
از همین رو باید شهرداری رشت یا منطقه آزاد انزلی را هم به میدان 
آورد تا مثل دوره های اخیر یک حامی بزرگ اقتصادی برای رقابتی 
بین المللی داشته باشیم، چرا که این میزبانی به چوبی دو سر برد برای 
سازمان منطقه آزاد می ماند، ورود گردشگران بی شمار داخلی و خارجی 
در یک پروسه کوتاه مدت و بعد گسترده رسانه ای آن می تواند همه 
هزینه های انجام شده از سوی شهرداری رشت یا منطقه آزاد انزلی 

را پوشش دهد.
اما این هماهنگی نیاز به ورود یک نهاد حاکمیتی مثل استانداری گیلان 
و توجه شخص اول استان یعنی استاندار برای به خدمت دراوردن توان 
همه دستگاه ها به میدان دارد تا فیده کاسپین کاپ را مثل 2۰ سال 

اخیر معتبر و بین المللی برشمارد.
باشد که حسین میربلوک در اولین آزمون جدی خود به عنوان رئیس 
هیئت شطرنج گیلان، بتواند این هماهنگی ها را ایجاد کند و استان و 

فدراسیون را  وارد بازی مهمی به نام کاسپین کاپ نماید.

ساحل معصومی برترین دختر شطرنج باز جام سردار جنگل رشت، 
با 13 سال سن، می گوید: ای کاش مسولان ورزش کشورمان از 
قهرمانان حمایت بیشتری کنند تا کسی مجبور نباشد از کشورش 

مهاجرت کند.
جام  شطرنج  بزرگ  جایزه  مسابقات  ورزشی،  اول  خط  گزارش  به 
سردار جنگل با قهرمانی آریا امیدی در رشت به پایان رسید و ساحل 
معصومی دختر سیزده ساله گیلانی نیز در این مسابقات به عنوان 
بانوی برتر انتخاب شد. ساحل که در خانواده شطرنجی بزرگ شد، 
به خوبی از پدر و خواهر بزرگش یاد گرفت چگونه مهره های خود را 

بازی دهد تا بانوی برتر و پدیده مسابقات باشد.
بزرگ  جایزه  جام  در  خود  بزرگتر  خواهر  سحر،  همراه  به  که  وی 
سردار جنگل حضور داشت، به خبرنگار خط اول ورزشی گفت: رقابت 
نزدیکی با سایر اساتید داشتم ولی در نهایت با کسب 6 و نیم امتیاز 
از بین حدود دویست نفر در رده  هجدهم ایستادم و برترین دختر 

شطرنج باز این مسابقات شدم.
از وی پرسیدیم آیا دوست داشت در این رقابت ها با خواهر خود بازی 
کند که با جواب محکم »نه« رو به رو شدیم، البته این » نه « نه از 
سر ترس، بلکه با یک نگاه فنی بود، ساحل گفت: من و سحر همیشه 
به طور غیر رسمی در خانه یا باشگاه با هم بازی می کنیم، گاهی 
من و گاهی او پیروز می شود اما دوست نداریم در مسابقات رسمی 
رودرروی هم قرار بگیریم، چون در نهایت یکی از ما امتیاز از دست 
خواهد داد. این نوجوان شطرنج باز که با 13 سال سن ریتینگ 1444 
را در اختیار دارد، در خصوص آینده شطرنجی خود گفت: البته در پایان 
جام سردارجنگل 15۰ واحد  به ریتینگ من اضافه شد که 11 دی ماه 
به صورت رسمی در سایت فدراسیون جهانی شطرنج قرار می گیرد.

وی افزود: هر ورزشکاری دوست دارد به بالاترین مقام های ورزشی 
جهان دست یابد، من نیز امیدوارم بتوانم با کمک پدر و مادر و البته 
خواهر خودم این مسیر را طی کنم، خوشبختانه در باشگاه نخبگان 

رشت مربیان خوبی مثل آقای ارسلان زرین فام از مربیان تیم ملی 
و یا آقایان فریدون عزتی و رضا وحیدی و همچنین خانم هانیه علی 

اکبری کار کردم و به لحاظ فنی سطح خوبی را به دست آوردم.
اما این شطرنج باز نوجوان در ادامه به موضوع مهمی اشاره می کند؛ 
قهرمان جهان  دارند  ساحل گفت: همانطور که گفتم همه دوست 
شوند و برای کشورشان مدال بیاورند بخصوص در رشته ای مثل 
شطرنج که کشورمان قهرمانان خوبی دارد، اما اگر از سوی مسئولان 
چون  بزرگانی  مهاجرت  مثل  ناخوشایندی  اتفاقات  نشوند  حمایت 
علیرضا فیروزجا و شهره بیات و سارا خادم الشریعه و دیگران پیش 
می آید که امروز برای پرچم کشور دیگری افتخار کسب می کنند، 
اصلا دوست ندارم به این نقطه برسم، ای کاش مسولان کمی بیشتر 

حواسشان به ورزشکاران قهرمان باشد.
لازم به ذکر است، ساحل معصومی که کلاس هفتم را سپری میکند، 
شطرنج را از هفت سالگی شروع کرده و تاکنون در مسابقات بزرگی 
چون جام بین المللی ستارگان در انزلی و جام شهید رجایی قزوین 
و غیره به عنوان پدیده مسابقات و بانوی برتر انتخاب شد و عنوان 
قهرمانی کشور در رشته رپید دختران زیر ده سال را نیز بدست آورده 

است.

در حالی که این روزها با پیروزی های تاریخی حسین وفایی، اسنوکر 
باز قهار کشورمان در رقابت های حرفه ای جهان، سرخوش هستیم؛ 
اما عدم دعوت از حامد ذره دوست قهرمانی گیلانی اسنوکر، به اردوی 

تیم ملی، موجی از نگرانی در جامعه این رشته ورزشی ایجاد کرد.
به گزارش خط اول ورزشی، اردوی انتخابی تیم ملی اسنوکر جهت 
اعزام به مسابقات اسنوکر انفرادی جهان، که اواسط دی ماه در دوحه 
قطر برگزار می شود، با حضور 6 بازیکن برتر کشور، از امروز 21 آذر 
ماه در پایگاه قهرمانی مجموعه ورزشی آزادی تهران آغاز شده است، 
اما کامران شهلا سرمربی تیم ملی به راحتی از نام حامد زره دوست 
بعدی جهت  نفرات  از  و  کرد  عبور  فدراسیون  رنکینگ  چهارم  نفر 

حضور در این اردو دعوت به عمل آورده است.
در همین راستا، سعید ابوالسانی مدیر تیم های ملی به خبرنگار خط 
اول ورزشی می گوید: ایران سه سهمیه برای مسابقات جهانی اسنوکر 
انفرادی دارد که یک سهمیه به خاطر قهرمانی امیر سرخوش، نفر اول 
رنکینگ کشورمان، در مسابقات قبلی جهانی، به ایشان اختصاص 
یافت و برای دو سهمیه دیگر از 6 ورزشکاری که در 4 دوره مسابقات 
اخیر حائز اکثریت امتیازات شدند و قابلیت فنی خوبی از خود نشان 

دادند، دعوت کردیم تا در اردوی انتخابی حضور یابند.
گفت:  اردو  این  به  دوست  ذره  حامد  دعوت  عدم  به  اشاره  با  وی 
ملی  تیم  اردوی  به  بود،   1۷ رنکینگ  در  وی  که  زمانی  همانطور 
دعوت می شد، این امکان هم وجود دارد امروز که در رنکینک چهارم 
از  اینکه وی در یکی  اردو دعوت نشود؛ ضمن  فدراسیون است به 

مسابقات اخیر کشوری نیز بخاطر محرومیت حضور نیافت.

ابولسانی ادامه داد: رقابت های اخیر کشوری به واسطه بحث کرونا 
تنها با 16 ورزشکار برگزار شد و محدودیت های داست، اما موضوع 
مهم بحث دوپینگ حامد زره دوست بود که در مسابقات قبلی جهانی 
انجام داد و اگر خدای نکرده این سهل انگاری یک بار دیگر تکرار 
بیلیارد کشور  و  بولینگ  فدراسیون  دارد که  امکان وجود  این  شود، 

تعلیق گردد.
اما از آنجا که حامد ذره دوست، بارها روی سکوی کشوری ایستاده 
و نایب قهرمانی تیمی آسیا را در کارنامه دارد و سالهاست پیراهن 
تیم ملی را بر تن کرد و رنک چهارم فدراسیون را نیز به دست آورده 
است، نیاز است مورد حمایت بیشتری از سوی هیئت بولینگ و بیلیارد 
استان گیلان و فدراسیون قرار بگیرد تا حسین وفایی دیگری از بین 

علاقمندان بیشماری این رشته بیرون آید.

فردین معصومی چهره پر افتخار کشتی ایران و جهان، از وضعیت 
در  که  کسانی  گوید:  می  و  است  ناراضی  استان  در  رشته  این 
استان تصمیم گیر شده اند  برای ورزش  ندارند،  خاک گیلان ریشه 
به خصوص  به ورزش،  را  لطمه  بیشترین  افراد  متاسفانه همین  و 

کشتی گیلان زده اند.
اول ورزشی می گوید: حدود  با خبرنگار خط  معصومی در گفتگو 
دو ماه پیش، پای خود را به تیغ جراحان سپرده ام و رباط صلیبی 
را عمل کردم، اما در این مدت، دریغ از یک تماس از سوی اداره 

کل ورزش و یا هیئت کشتی استان؛ البته این گلایه تنها فردین 
جاسم  بلکه  بوده،  ملی  تیم  کاپیتان  سالها  که  نیست  معصومی 
ویشگاهی، اصغر ابراهیمی، آرمین هادی پور و سایر قهرمانانی که 
سالها کاپیتان تیم های ملی بوده اند و در سطح اول ورزش دنیا 
از مدیران ورزش  اینکه مشکل اصلی  اند، است، ضمن  درخشیده 
نیست، بلکه تا وقتی افرادی که ریشه در خاک گیلان ندارند، در 
به  وضعیت  هستند،  تصمیم گیر  استان  ورزش  برای  گود  از  خارج 

همین منوال است.
هم  شاید  و  المپیک  قهرمان  یک  اندازه  به  افراد  این  افزود:  وی 

بیشتر، از کنار ورزش منتفع شده اند و سیری ناپذیر هم هستند.
معصومی ادامه داد: اینان مدعی شده اند چهار میلیارد برای کشتی 
بزرگ  خانواده  از  عضوی  عنوان  به  من  اند،  کرده  هزینه  گیلان 
کشتی چیزی ندیده ام، دوستان لطف کنند بگویند این پول را در 
کجا و چگونه هزینه کرده اند، ضمن اینکه کشتی گیلان بیش از 
پول، به تخصص نیاز دارد، تخصصی که متاسفانه هیئت فعلی از 
آن مبرا است و با نفوذ غریبه ها در آن، روز به روز بدتر هم می شود.

فردین معصومی عضو کادرفنی تیم ملی کشتی، در رده جوانان، در 
پایان تاکید می کند: برای نخستین بار در خارج از ایران، تیم ملی 
کشتی  ملی  تیم  سرمربی،  عنوان  به  شد،  جهان  قهرمان  جوانان، 
امیررضا را قهرمان  بار قهرمان جهان کردم، پسرم  ساحلی را سه 
جهان کردم، اگر امثال من یا ابراهیم مهربان یا دکتر بهمن میرزایی 
در مورد کشتی و ورزش نظر ندهند پس چه کسی باید نظر بدهد؟

بازیکن، مربی و داور درجه یک فدراسیون شطرنج ایران، به شدت 
از سیل مهاجرت نخبگان شطرنج کشور ابراز تاسف می کند و می 
گوید: جامعه ای که قدر نخبگانش را نداند، شیوه ناکارامدی برای 

عرض اندام در میادین بین المللی در پیش گرفته است.
دهه  سه  به  نزدیک  که  وقار  نگار  ورزشی،  اول  خط  گزارش  به 
فعالیت در رشته شطرنج را تجربه کرده است در گفتگو با خبرنگار ما 
می گوید: ما امروزه شاهد شاهکار بی نظیر علیرضا فیروزجا در دنیا 
هستیم، نوجوانی که از همین جامعه شطرنج ایران به افتخار رسیده 
و با 18 سال سن توانسته از مرز ریتینگ 28۰۰ عبور کند، اما خیلی 

راحت از دستش داده ایم و دیگران پزش را می دهند.
آوردن  فراهم  و  مناسب  شرایط  ایجاد  با  کرد:  امیدواری  ابراز  وی 
امکانات لازم برای سایر نخبگان کشورمان میزبان خوبی برای آنها 
باشیم و افتخاراتشان با پرچم خوش رنگ کشورمان به ثبت برسد. 
البته این مهم نه فقط وظیفه فدراسیون شطرنج بلکه وظیفه تک 

تک متولیان ورزش کشور است.
اما رشته شطرنج المپیکی نیست و در بازی های آسیایی هم جایی 
شطرنج  آیا   « پرسیدیم  شطرنج  استاد  این  از  رو  همین  از  ندارد، 
می  قرار  پرسش  این  مقابل  در  وقتی  وقار  نگار  »؛  است؟  ورزش 

ترین عضو  فعال  گوید:  می  و  می شود  احساسی  به شدت  گیرد، 
بدن، مغز است، و این عضو مثل هرعضو دیگری و شاید بیشتر از 
سایر اعضای بدن، نیاز به توجه دارد؛ بنابراین وقتی شطرنج بازی 
می کنیم، مغز مثل یک عضله کار میکند و توانمندی بیشتر در حل 

مسائل را به فرد هدیه می کند. 
اندیشیدن را در فرد ایجاد می  الگوی درست  افزود: شطرنج،  وی 
کند، به دلیل ماهیت رقابتی بودن، اعتماد به نفس فرد را تقویت 
میکند، صبر و حوصله کودکان را برای یادگیری کلاس درس را 
افزایش می دهد، هر دو نیمکره ی مغز را تقویت می کند. توانایی 
برنامه ریزی و تصمیم گیری را افزایش می دهد، اینها اندک موارد 
را در خود  موثر شطرنج است که کمتر رشته ورزشی دیگری آن 
دارد. وی که نایب رییس هیات شطرنج شهرستان رشت و مربی 
با  دهد:  ادامه می  است،  گیلان  استان  هیات شطرنج  حال حاضر 
نگاهی به آمار نفرات بیمه شده در رشته شطرنج گیلان، باید این 
رشته را یکی از رشته های پرطرفدار استان نامید، شطرنج گیلان 
همیشه جایگاه ویژه ای در سطح کشور داشته است و یکی از استان 

های قدرتمند در کشور محسوب می شود. 
نگار وقار که بارها در دوران ورزشکاری به اردوی تیم های ملی 
دعوت شده است، معتقد است: خوشبختانه شطرنج گیلان از نظر 
بازیکن و مربی و داور درجه یک و بین المللی آنقدر غنی است که 
افتخارات زیادی را در سال های اخیر برای ورزش استان به ارمغان 
آورده اند به گونه ای که جامعه شطرنج کشور از داشتن این حجم 
المللی بر خود  از قهرمانان، داوران و مربیان توانمند درسطح بین 
راس  در  شده  ایجاد  مدیریتی  تغییرات  از  پایان  در  وی  بالد.  می 
فدراسیون و هیات شطرنج گیلان ابراز خوشحالی کرد و گفت: امید 
اتفاقات خوبی برای جامعه  آینده نگری  اندیشی و  با هم  می رود 
شطرنج رقم بخورد و از تکرار حوادث تلخی مثل مهاجرت نخبگان 

جلوگیری شود.

چالشی به نام کاسپین کاپ

ای کاش مسولان از ورزشکاران بیشتر حمایت کنند
 تا کسی مهاجرت نکند

کسانی که ریشه در خاک گیلان ندارند در مورد ورزش استان نظر ندهندقهرمان گیلانی تاوان چه چیزی را پس می دهد 

مانع از مهاجرت نخبگان شطرنج شویم
وزجا را از دست دادیم خیلی راحت فیر

حضور نظام دودل
 در راس انجمن 

پاورلیفتینگ نابینایان 
جهان، بیست ساله شد

رییس فدراسیون ورزش های نابینایان جهان، برای پنجمین بار پیاپی نظام دودل را به عنوان 
رییس انجمن پاورلیفتینگ نابینایان جهان انتخاب کرد.

اجرایی  هیات  اعضای  نشست  آخرین  در  وود لامونت  سالی  ورزشی،  اول  گزارش خط  به 
فدراسیون ورزش های نابینایان جهان که یازده نوامبر در ترکیه برگزار شد، ضمن تمجید از 
عملکرد نظام دودل در انجمن پاورلیفتینگ، وی را برای یک دوره چهار ساله دیگر به سمت 

رییس انجمن پاورلیفتینگ نابینایان جهان انتخاب کرد.

لامونت در این نشست خواستار رشد و توسعه این رشته ورزشی در تمامی مناطق و حوزه 
ها شد و تاکید کرد: مشتاقیم هر چه سریعتر اهداف و برنامه ها و تقویم ورزشی آقای دودل 

را ببینیم.
گفتنی است نظام دودل که سالها ریاست انجمن پاورلیفتینگ نابینایان ایران را بر عهده دارد، 
نابینایان جهان را نیز تجربه  با این حکم بیست سال حضور در راس انجمن پاورلیفتینگ 

خواهد کرد.  

باز جام سردارجنگل: ــطرنج  بانوی ش بهترین 

توان یک حســین وفایی دیگر ساخت؛ بیلیارد می  :با حمایت فدراســیون  تنــد فردین معصومی  گلایه 

 : داور درجه یک فدراسیون  و  مربی 
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ورزشــی  . اجتماعی  نامه  دوهفته 

 نیمه اول دی 14۰۰
 سال ششم
 شماره 36

خبر

یک گیلانی قهرمان 
وی میز  هوپس تنیس ر

جهان در اردن شد

رئیس دفتر  یک گیلانی، 
و جوانان شد وزیر ورزش 

قدیمی ترین تیم فوتبال گیلان زمین پس از پشت سر گذاشتن چند 
سال ملتهب و پرآشوب در آستانه رسیدن به آرامش پس از طوفان است 
تا پس از مدتها هواداران پرشمار این تیم به بازگشت تیم شان به سطح 

نخست فوتبال ایران امیدوار شوند.
به گزارش خط اول و به نقل از سایت رسمی باشگاه سپیدرود رشت، 
پس از 3 سال سردرگمی مالکیتی باشگاه سپیدرود که با خروج علی 
کریمی از سپیدرود و انتقال این باشگاه به کیومرث بیات به وجود آمده 
بود، سرانجام این مشکل با واگذاری سپیدرود به مهندس علی رضا نوید 

در حال پایان یافتن است.
مهمترین مانع در انتفال قطعی باشگاه سپیدرود وجود بندی در قرارداد 
کریمی با بیات بود که در آن قید شده بود که برای واگذاری به مالک 
جدید باید رضایت مالی علی کریمی نیز جلب شود و به دلیل عدم 
با  سپیدرود  گذشته  سال  سه  در  کریمی  رضایت  جلب  در  توانایی 
مدیرعامل اداره می شد و در این بین، تیم محبوب رشتی ها از لیگ برتر 
به دسته دوم سقوط کرد و سال گذشته نیز در لیگ دسته دوم درجا زد.

حالا پس از سه سال این معضل با حضور مهندس علی رضا نوید در 
حال مرتفع شدن است و وی پس از مذاکره با وکیل علی کریمی ضمن 
تاکید به حفظ جایگاه والای معنوی اسطوره فوتبال ایران موفق شده 
که رضایت وی را جلب کند تا پس از طی مراحل اداری مالکیت قطعی 

باشگاه سپیدرود از بیات به آقای نوید واگذار شود و پس از چندین سال 
سپیدرود سر و سامان بگیرد و صاحب مالک شود.

مهندس نوید مالک جدید باشگاه سپیدرود که از شخصیت های موفق 

باشگاه  این  در  بدو حضور  در  دارد  رشتی  اصالت  و  است  اقتصادی 
اقدامات لازم را برای باز کردن پنجره نقل و انتقالاتی سپیدرود انجام 
داد تا علاوه بر حل این مشکل بر مبنای تهدیدهای جدید کمیته تعیین 

وضعیت، سایه خطر کسر امتیاز و سقوط به لیگ پایین تر از سپیدرود 
دور شود و در این راه ضمن مذاکره با شاکیان، با تعدای از آنها تسویه 
حساب قطعی به عمل آورد و با سایرین هم طی روزهای آینده تسویه 

خواهد شد.
دادن چک 2۰ درصد از قرارداد بازیکنان و اعضای کادر فنی باشگاه 
سپیدرود که از ابتدای فصل تاکنون به تعویق افتاده بود دیگر اتفاق 
مثبت مالک جدید سپیدرود طی 24 ساعت گذشته است و در همین 
راستا مبلغ 6۰ میلیون تومان پاداش نتایج درخشان چند بازی اخیر نیز از 
سوی مهندس نوید به حسن اشجاری سرمربی سپیدرود اهدا شد تا بین 
بازیکنان و اعضای کادرفنی تقسیم شود و هزینه های بازی خارج از 
خانه سپیدرود برابر آبی پوشان و کمک هزینه به تیم جوانان باشگاه نیز 
از سوی وی پرداخت شد تا پس از مدت ها سپیدرود با کمترین دغدغه 

و مجموعه ای از اخبار خوب، در مسابقه روز پنجشنبه به میدان برود.
باشگاه  مالکیتی  پروانه  اداری صدور  مراحل  که  است  ذکر  به  لازم 
سپیدرود و ثبت آن در هیات فوتبال گیلان در حال انجام است و طی 
یکی دو روز آینده پروسه انتقال نهایی خواهد شد. مهندس نوید منتظر 
صدور پروانه مالکیت نماند و اقدام به این پرداختی ها کرد تا حسن نیت 
خود را نشان دهد و هواداران پرشمار و وفادار رودخروشان گیلان زمین، 

نگرانی های شان کاسته شود و امیدوار به روزهای آرام آینده شوند.

سالیان  طی  در  ملی  تیم  به  دعوتی  آمار  اساس  بر  گیلان  استان 
است  کشور  استان های  ترین  خیز  فوتبال  از  یکی  به عنوان  اخیر 
که از یک استادیوم مجهز به عنوان حداقل ترین امکانات موردنیاز 

ورزشی رنج می برد.
با  انقلاب اسلامی در دیدار  به گزارش فارس، چندی پیش رهبر 
قهرمانان المپیک و پارالمپیک با تأکید بر لزوم رسیدگی به وضعیت 
ازلحاظ  هم  همه جا،  در  ورزشی  عدالت  گفتند:  ورزشی  قهرمانان 
جغرافیایی، هم ازلحاظ نوع ورزش ها یک عدالتی بیش ازآنچه امروز 

اعمال می شود، بایستی موردتوجه قرار بگیرد.
طبق آمار استان گیلان یکی از فوتبال خیزترین استان های کشور 
اول  سطح  در  تیم  دو  دارای  دور  نه چندان  سالیان  در  که  هست 
فوتبال ایران یعنی لیگ برتر بوده است که با سوء مدیریت هر دو 
گیلانی ها  همچنان  ولی  کردند  سقوط  پایین تر  دسته های  به  تیم 
درخشش  حال  در  ملی  تیم  در  ایران  فوتبال  ستون های  به عنوان 

هستند.
برای نمونه بر اساس آخرین لیست دعوت شدگان تیم ملی فوتبال 
ایران گیلان پس از تهران به صورت مشترک با گلستان بیشترین 
سه  هر  بازی ها  اغلب  در  و  داشت  را  ملی  تیم  به  دعوت شدگان 
و  عزت اللهی  سعید  جهانبخش،  علیرضا  یعنی،  ملی  تیم  بازیکن 
به  کشورشان  برای  ملی  تیم  در  ثابت  به صورت  محرمی  صادق 

میدان می روند.
استادیوم  یک  داشتن  از  گیلان  استان  تفاسیر  این  تمام  با  اما 
استاندارد و در شأن ورزش این استان محروم است و این با عدالت 
تا  است  مسئولین  یاری  نیازمند  و  است  تضاد  در  کاملًا  ورزشی 
گیلان بتواند به جایگاهی مناسب در حد و اندازه استعدادهای این 

خطه زرخیز برسد.
 یک سردار جنگل و یک لشکر در انتظار!

ورزشگاه سردار جنگل به عنوان تنها ورزشگاه مورد تأیید سازمان 
بازی های  از  گیلانی  گروه های  میزبانی  برای  ایران  فوتبال  لیگ 

کشوری از وضعیت نابسمانی برخوردار است.
دهستان  فلکده،  روستای  در  واقع  رشت  جنگل  سردار  ورزشگاه 
لاکان، بخش مرکزی شهرستان رشت، در حومه و خارج از محدوده 

شهری قرار دارد.
پروژه  از  بخشی  مصنوعی  چمن  با  نفره  هزار   15 ورزشگاه  این 
نیمه کاره دهکده المپیک رشت است که بااعتباری 6 میلیارد تومانی 

در 16 شهریور 1386 با مالکیت وزارت ورزش افتتاح شد.
استادیوم سردار جنگل رشت تنها استادیوم مورد تأیید سازمان لیگ 
فوتبال ایران جهت برگزاری مسابقات لیگ است ولی یک لشکر 
تیم هستند که بایستی مسابقاتشان را در این استادیوم فرسوده که 

نفس های آخرش را می کشد برگزار کنند.
 در این فصل تیم ملوان بندرانزلی، شهرداری آستارا، چوکا تالش، 
سپیدرود رشت، داماش گیلان، بانوان ملوان بندرانزلی، پاس رشت، 

آستارا  مقاومت  پیام  بندرانزلی،  مقاومت  پیام  فومن،  شهرداری 
به  استادیوم  همین  در  بایستی  گیلان  لیگ  در  پایه  گروه های  و 
مصاف حریفان بروند و با این روند تا انتهای فصل دیگر چیزی از 

چمن های این استادیوم باقی نخواهند ماند.
بیمارستان،  فرودگاه،  از  زیاد  فاصله  و  صحیح  مکان یابی  عدم 
حمل ونقل  و  ارتباطی  راه های  نبود  و…،  رشت  شهر  مرکز 
برای  سالم  آب  و  مخابراتی  امکانات  نداشتن  مناسب،  عمومی 
آشامیدن ازجمله مشکلات این ورزشگاه برای استاندارسازی طبق 
لیگ  باشگاهی  مسابقات  برگزاری  برای   AFC آیین نامه های 
برتر و لیگ قهرمانان آسیا بود که در دو مرحله یک بار برای تأیید 
نمایندگان کنفدراسیون فوتبال آسیا و بار دیگر در سال 1396 به 
جهت راه یابی تیم فوتبال سپیدرود رشت به لیگ برتر بازسازی شد.

 در سه سال گذشته گویا نه تنها برای نگهداری آن فکری اندیشیده 
نشده بلکه با واگذاری تنها ورزشگاه استاندارد برای بازی های جام 
رفتن  بین  از  )جام خلیج فارس( شاهد  برتر  لیگ  برای  نه  آزادگان 

تدریجی آخرین سنگر فوتبال گیلان هستیم.

در راستای اجرای اصل 44 قانون اساسی و واگذاری اماکن ورزشی 
ورزشی،  اماکن   88 ماده  آیین نامه  و  خصوصی  بخش  به  دولتی 
اساس مصوبه هیئت  بر  استان ها  در  ادارات کل ورزش و جوانان 
دولت اقدام به واگذاری سالن های ورزشی به بخش خصوصی، از 
قانون موجب محروم سازی  این  اجرای  مزایده کرده اند که  طریق 

هیئت های ورزشی شده و واگذاری ورزشگاه های عضدی و سردار 
جنگل رشت، پویای ولی تالش، شهدای لنگرود مشکلاتی را برای 

فوتبال گیلان ایجاد کرده است.
در این آیین نامه )آیین نامه اجرایی ماده )5( قانون مدیریت خدمات 
بودن  مازاد  صورت  در  که  آمده  صراحتاً   )1386 مصوب  کشوری 
اماکن ورزشی، برای مدتی که لازم نیست و از همه مهم تر استفاده 
از آن توسط دیگری موجب استهلاک غیرمعمول نشود، مجاز است.

البته با توجه به تعدد گروه های درخواست کننده این زمین تاکنون 
از  خصوصی  بخش  توسط  اجاره بها  بابت  بسیاری  هزینه های 
باشگاه ها کسب شده است که متأسفانه شاهد هیچ گونه تعمیرات و 

نگهداری در هیچ کدام از بخش های این استادیوم نبوده ایم.
 عضدی رشت و تختی انزلی تیشه هایی بر ریشه فوتبال گیلان

قطع به یقین یکی از مؤثرترین عوامل سقوط سپیدرود را می توان 
دست  به  که  کرد  قلمداد  رشت  ورزشگاه عضدی  از  استفاده  منع 

متولیان امر تحقق یافت.
ورزشگاهی که در هر مسابقه بیش از 1۰ هزار نفر را به بطن های 
خود می کشید به حال خود رها شد تا سپیدرود به ورزشگاه دورافتاده 
بافت  نوع  به دلایل  ورزشگاهی که  کند،  نقل مکان  سردار جنگل 
ساخت و موقعیت دور از دسترس، هرگز اتمسفر عضدی را برای 

سرخ پوشان رشتی تکرار نکرد.
اینکه  بر  مبنی  زمزمه هایی  برتر  لیگ  به  سپیدرود  صعود  از  بعد 
دارد  قرار  تخریب  آستانه  در  عضدی  ورزشگاه  جلویی  سکو های 

در آن  تیم که  بهارمست سرپرست  رو علی  از همین  شنیده شد، 
با گروه  با مکاتبه ای که  بود  نیز  زمان سرپرست شهرداری رشت 
مهندسین مشاور سفیدرود داشت، مقرر شد تا گروهی از این تیم 
مهندسی به ورزشگاه عضدی اعزام شوند تا به این مقوله رسیدگی 
نتیجه رسیدند  این  به  از تفحص  بعد  اینکه آن ها  کنند و جالب تر 
که این ورزشگاه نیازی به تخریب ندارد و با مبلغی در حدود 33۰ 

میلیون تومان ترمیم می شود.
روزی که یکی از سختگیرترین مهندسین مشاور گیلان که از طنز 
تخریب سکوها  به عدم  نظر  بود  نامش هم سفیدرود  روزگار  تلخ 
را  اجدادی سپیدرود  و  با  آ خانه  فردای صعود،  اما  داد  ن  آ ترمیم  و  
گروهی بی تدبیر عامدانه یا از روی ناآگاهی بر سرش خراب کردند.

و  ماه  یک  را  زمان طراحی  سفیدرود  مشاور  مهندسین  که  روزی 
دوره بازسازی را سه ماه به مبلغ 33۰ میلیون تومان اعلام کرد و 
امروز پنج سال است که عضدی ویران شده و هزینه ساخت همان 

سکوها را چندین میلیارد تخمین می زنند!
 فقط کافی است که این فاجعه مدیریتی را که نامدیران رقم زدند 
با تدبیری که مدیران استان همسایه در ساخت و ترمیم ورزشگاه 
وطنی قائم شهر و سروسامان دادن مشکلات مالکیتی این تیم به 
از سطح  تا دریابیم که چرا سهم گیلان  خرج دادند مقایسه کنید 

نخست فوتبال ایران یک هیچ بزرگ است!
 اما فقط همین مورد در سطح اول فوتبال گیلان نیست که باعث 
گیلان  در  شهر  یک  تیم  وضعیت  حداقلی  امکانات  نبود  با  شده 
تختی  استادیوم  وضعیت  کشیده شود،  و سقوط  نابودی  به سمت 
بندرانزلی هم یک داستان تراژدی به مانند عضدی و سردار جنگل 
انزلیچی ها دقیقاً در داستانی  در خود جای داده است، تیم محبوب 
از  دوازدهم  یار  و  سکوها  شد،  مشکلاتی  دچار  سپیدرود  مشابه 
لیگ  به  انزلی  اول شهر  تیم  از صعود  مانع  تا  تیمشان جدا شدند 

برتر شوند.
برای  ماجرا  این  بدانید  که  می شود  غمگین تر  وقتی  داستان  اما 
فصل  در  که  تیمی  است،  شده  تکرار  هم  آستارا  شهرداری  تیم 
در  و  بود  ایران  فوتبال  لیگ دسته یک  نیم فصل  قهرمان  گذشته 
تمام یک فصل فقط چند بازی توانست میزبان را در شهر آستارا و 
استادیوم وحدت آستارا داشته باشد، شاید اگر شرایط حداقلی برای 
این تیم مهیا بود قطعاً شهرداری آستارا این فصل در بین گروه های 

لیگ برتری بود.
گیلان،  پاس  فومن،  شهرداری  گیلان،  داماش  تالش،  چوکا 
لنگرود، رودسر و حتی  شهرهای شرق گیلانی آستانه، لاهیجان، 
بودن  دارا  باوجود  دارند  کلاچای و چابکسر هم وضعیت مشابهی 
پتانسیل بالا و استعدادهای فراوان با امکانات سخت افزار حداقلی در 
حال گذران هستند و قطعاً با فراهم بودن شرایط و امکانات متوسط 
این استان زرخیز توانایی داشتن 4 تیم در سطح اول فوتبال را دارد.

اذهان  می شود  سپیدرود  و  ملوان  داماش،  از  صحبت  وقتی 
هیات  یک  هنرنمایی  اما  می رود،  فوتبال  سمت  ناخودآگاه 
ورزشی در گیلان باعث شد این سه برند معتبر فوتبال کشور 
زده  خود  اعتبار  به  فوتبال  در  فراوانی  خدشه  که  حالی  در 

بودند، این بار در رشته ای دیگر به احیای نام خود بپردازند.
اول  دسته  لیگ  های  رقابت  ورزشی،  اول  خط  گزارش  به 
بسکتبال کشور، امسال با شور و هیجانی خاص دنبال می شود 
چرا که گیلان برای نخستین بار با سه تیم مدعی و پرافتخار 
خود یعنی ملوان، داماش و سپیدرود در آن شرکت کرده است.

ها  نام  گاهی  که  هستید  نظر  هم  نگارنده  با  نیز  شما  یقینا 
که  نوستالژیکی  واسطه حس  به  توانند  می  زده،  آفت  هرچند 
در مخاطب ایجاد می کنند، هیجان خاصی در رشته های بدون 
اگر چه بسکتبال رشته  ایجاد کنند.  تماشاگر و بدون مخاطب 
و  عاقلانه  اگر  اما  نیست  تماشاگر  بدون  و  مخاطب  بدون  ای 
به  نسبت  تری  پایین  های  رده  در  کنید  نگاه  آن  به  منصفانه 

فوتبال کشتی و والیبال و چند رشته ی دیگر قرار دارد.
باید  آن  مسابقات  تنور  کردن  گرم  برای  منظور  همین  به 
به  دادن  اجازه  با  کرد  تلاش  فدراسیون  کرد؛  عاجلی  فکر 

طراز  بازیکنان  خرید  و  جذب  راستای  در  متمول  باشگاه های 
اتفاقاً  که  کند  جذاب  را  برتر  لیگ  آمریکایی؛  و  اروپایی  اول 
ریخته  فراموشی  غبار  انگار  پایین تر  سطوح  در  اما  شد  جذاب 

شده است.
تنور  کردن  گرم  برای  برنامه ای  فدراسیون  که  حالی  در 
این  نمی رسید؛  ذهنش  به  کشور  اول  دسته  لیگ  مسابقات 
باشگاه  سه  کردن  متقاعد  با  که  بود  گیلان  بسکتبال  هیات 
بزرگ ملوان، سپیدرود و داماش - که در فوتبال از برندهای 
برای بسکتبال کشور  معتبر به شمار می روند- موتور محرکی 

باشند.
امروز که این لیگ در ابتدای مسیر پرفراز و نشیب خود قرار 
دارد، نتایج و اخبار آن بواسطه فضاسازی مثبت رسانه ای در 
از سوی علاقمندان  لیگ و رشته دیگری  از هر  بیش  گیلان 

می شود. پیگیری 
بسکتبال  لیگ  دوره  یازدهمین  برگزاری  ماجرا  جالب  نکته 
و  شور  با  تری  متفاوت  فضای  در  امسال  که  است  گیلان 
غرب  تا  شرق  از  هایی  تیم  شرکت  با  و  مضاعف  هیجانی 
این  پویایی  و  نظم  که  جایی  تا  شود  می  پیگیری  گیلان 

و  بخورد  غبطه  بدان  نیز  فدراسیون  تا  شده  باعث  مسابقات 
حتی بخش هایی از آن را در برنامه های خود تقلید کند! 

این مهم در برهه ای اتفاق می افتد که هر سه باشگاه بزرگ 
مدیریتی  و  مالی  فراوان  مشکلات  دلیل  به  کشور  فوتبال 
گیلان  بسکتبال  اما  ندارند  مناسبی  چندان  اوضاع  سال هاست 
لیگ  به  تنها  نه  موجود،  فرصت های  از  وری درست  بهره  با 
معتبر  برندهای  این  مانایی  باعث  بلکه  بخشید  پویایی  خود 

گیلان در عرصه ورزش کشور شد.
اصغر  پرافتخار  و  بزرگ  نام  با  ها  سال  شاید  گیلان  بسکتبال 
بود  مطرح  بزرگان  بین  در  خود  قدیمی  ملی پوش  کاردوست 
تمام نشدنی  بازیکن  این  پایان  به  که  روزها  این  اما  هست  و 
با  گیلان  بسکتبال  هیات  می شویم،  نزدیک  کشور  بسکتبال 
سال،  طول  تمامی  در  بسکتبال  مختلف  رویدادهای  برگزاری 
هم در رده بانوان و هم در رده آقایان و صد البته در رده های 
چون  جدیدی  نام های  آمدن  وجود  به  باعث  پایه،  مختلف 
صدرا رضایی، آریا دانیالی، امیرحسین پوآت شد که به زودی 

بزرگان بسکتبال کشور خواهند درخشید. تنه  به  تنه 

نیک  کمیل  به  جهان  هوپس  قهرمانی  عنوان 
نژاد ورزشکار ارزنده گیلانی رسید.

به گزارش خط اول و به نقل از روابط عمومی 
فدراسیون تنیس روی میز ، در ادامه مسابقات 
جهان   ) سال   12 و   11  ( هوپس  سنی  رده 
گیلانی  نماینده  نژاد  نیک  کمیل   ، اردن  در 
کشورمان و از ورزشکاران با استعداد شهرستان 
لنگرود در این رقابت ها که موفق شده بود در 
خود  گروه  قهرمانی  مقام  به  گروهی  مرحله 
دست پیدا کند ، در مرحله حذفی ابتدا 3 بر صفر 
سپس   ، داد  شکست  را  خود  آمریکایی  حریف 
در مرحله نیمه نهایی 3 بر 1 از سد مجارستان 
گذشت و در فینال نیز سه بر صفر مقابل نماینده 
پروتوریکو به برتری دست پیدا کرد و به عنوان 

قهرمانی هوپس جهان دست پیدا کرد .
پیش از این تنها ورزشکار ایرانی که موفق شده 
بود قهرمان این مسابقات شود نوید شمس بود .

بزرگ  موفقیت  یک  نیز  بانوان  بخش  در  اما 
باران   . شد  ایران  میز  روی  تنیس  نصیب 
شده  موفق  که  کشورمان  نماینده  ارجمندی 
موفق شد   ، کند  پیدا  راه  مرحله حذفی  به  بود 
در مرحله یک چهارم نهایی 3 بر صفر بازیکن 
آمریکا مغلوب کند ، سپس در مرحله نیمه نهایی 

3 بر یک مقابل حریف از سوریه مغلوب شد .
انتخابی  بزرگسالان  اول  نفر  سوری  حریف 
توکیو  المپیک  در  که  بود  آسیا  غرب  المپیک 
بندی  رده  بازی  در  ارجمندی   . داشت  حضور 
و برای عنوان سوم و چهارم موفق شد در یک 
بازی نزدیک 3 بر 2 فرانسه را شکست بدهد و 
سومی  عنوان  به  ایرانی  دختر  نخستین  بعنوان 
پیدا  دست  سنی  رده  این  جهانی  های  رقابت 

کند .
نماینده  دو  ارجمند  باران  و  نژاد  نیک  کمیل 
ایران در این مسابقات بودند که حوری آقامیری 
هدایت  کشورمان  هوپس  ملی  تیم  سرمربی 

بازیکنان ایران را بر عهده داشت .
در همین راستا مریم بخشی مدیرکل ورزش و 
جوانان استان گیلان در پی کسب مدال طلای 
جهانی  هوپس  رقابتهای  در  نژاد  نیک  کمیل 

پیامی صادر کرد.
متن پیام تبریک مریم بخشی مدیرکل ورزش و 

جوانان استان گیلان بدین شرح است:
مدال  کسب  و  گیلانی  ورزشکار  درخشش 
طلای مسابقات جهانی هوپس در کشور اردن 
مایه مباهات و فخر جامعه ورزش کشور بویژه 

گیلانیان شد.
این مدال ارزشمند کمیل نیک نژاد را به ایشان ، 
خانواده گرامی اش، مربیان و مدیران فدراسیون 
تنیس روی میز ، ملت بزرگ ایران و گیلانیان 
منان  ایزد  درگاه  از  و  می گویم  تبریک  عزیز 
تمامی  در  را  کشورمان  ورزشکاران  درخشش 
میادین ورزشی همراه با عزت و سربلندی ملت 

ایران اسلامی مسئلت دارم .

ود در آستانه رسیدن به ساحل آرامش سپیدر

وزیر ورزش و جوانان، طی حکمی یک گیلانی را به عنوان رئیس دفتر منصوب کرد.
به گزارش خط اول ورزشی، سید حمید سجادی در حکمی احسان اله کوچکی پیرکوهی را به عنوان رئیس دفتر وزیر ورزش و جوانان منصوب کرد.

در حکم دکتر سجادی، وزیر ورزش و جوانان برای کوچکی آمده است: » نظر به تعهد و با عنایت به سوابق و تجربیات جنابعالی، به موجب این ابلاغ به عنوان »رئیس دفتر وزیر« منصوب می 
شوید. امید است با اتکال به خداوند متعال، در راستای سیاست های دولت مردمی و انقلابی سیزدهم و همکاری سازنده با سایر واحدهای سازمانی ستادی و استانی، فدراسیون های ورزشی و 

سایر واحد های تابعه در انجام وظایف محوله موفق و موید باشید. توفیقات روزافزون جنابعالی را از درگاه احدیت متعال خواستارم. »
گفتنی است احسان اله کوچکی پیرکوهی اهل شهر دیلمان استان گیلان است.

فوتبالی ترین اســتان کشور در حسرت یک استادیوم استاندارد

فوتبال در سبد بسکتبال  توپ  آیا بسکتبال ورزش اول گیلان می شود ؟!
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دوهفته نامه  اجتماعی . ورزشی

هلیکوپترها از مهم ترین و پیشرفته ترین تجهیزات نظامی امروزی 
هستند که نقش قابل توجهی در قدرت نظامی کشورهای پیشرفته 
دارند. این پرنده ها هم در مباحث نظامی و هم بخش خدمات 
مورد  و غیره  اورژانس  اطفا حریق،  امداد،  ترابری،  مثل  عمومی 
استفاده قرار می گیرند که البته با فاصله زیاد مهم ترین کاربری 
ندارد که کشورها،  تعجب  ترتیب جای  بدین  است.  نظامی  آن، 
سالانه مبالغ هنگفتی را صرف ساخت و یا خرید هلیکوپترهای 

نظامی جدید کنند.
شاید باورتان نشود در کنار هلی کوپترهای مجهزی مثل آپاچی، 
تایگر، کبری، بویینگ و امثالهم که بین 2۰ تا 5۰ میلیون دلار 
قیمت دارند، لقب گران ترین هلیکوپتر نظامی جهان به »کینگ 
استالین« برسد که 95 میلیون دلار ارزش دارد، کینگ استالینِ 
برخلاف نام روسی اش، آمریکایی است و به طور مشترک توسط 
کمپانی های لاکهید و سیکورسکی طراحی و ساخته شده است، 
این هلی کوپتر با بیش از 3۰ متر طول و بیش از 8 متر ارتفاع 
می تواند تجهیزات سنگین نظامی مانند یک نفربر کاملًا مسلح 
و بزرگ را در خود جای داده و به هوا ببرد. حتی دو موتور جنرال 
الکتریک T48۰ که هر کدام توان تولید ۷.5۰۰ اسب بخار نیرو 
را دارند، می توانند سرعت این هیولا را به 315 کیلومتر بر ساعت 

برسانند.
اما در کنار آمریکا؛ کشورهایی مثل چین، آلمان، ایتالیا، فرانسه، 
هند، آفریقای جنوبی و حتی ترکیه نیز در ساخت هلیکوپترهای 
نظامی دستی بر آتش دارند اما هرگز رقیب قدرتمندی برای روسیه 
به حساب نمی آیند، این کشور اخیرا در کنار ساخت هلیکوپترهایی 
چون کاموف؛ انواع میل ها را هم می سازد، یکی از غول پیکرترین 
هلیکوپترهای جهان »میل می 26 » هست که قادر است یک 
هواپیمای مسافربری را به سادگی بلند کرده و حمل کند، اما زمانی 
قادر خواهید بود عظمت بزرگترین هلیکوپتر جهان را تحسین کنید 
که دریابید ارتفاع این هلیکوپتر به اندازه ی یک ساختمان سه 

طبقه می باشد و اندازه ی گرداننده هایش به طول بال های یک 
ایرباس A32۰ می رسد.

ایران و عراق  این احوال هلیکوپتر کبری که در جنگ  با همه 
دیگر  یا  بود،  شده  تبدیل  ایرانی  رزمندگان  نجات  فرشته  به 
هلیکوپترهایی که به تانک پرنده یا عرابه شیطان و یا سلطان 
آمریکایی  بوی  اندازه لانگ  به  آسمان معروف شدند هیچکدام 

قدرتمند و مجهز نیستند.
به گزارش خط اول، بعد از خواندن اظهارات فوق، حتما 
را  هوانیروز  خلبان  یا  ارتشبد  یک  نام  شنیدن  انتظار 
دارید، ولی در کمال تعجب باید بیان کنم، این اظهارات 
یک دختر جوان ایرانی است که به نویسندگی وعلم و 
فنون پروازعلاقمند است و حتی حاصل این علاقه و 
البته تحقیق و پژوهش در پرواز، به انتشار دو کتاب در 
این زمینه نیز منتج شده است؛ کتاب تاریخچه پرواز و 

کتاب اصول پرواز بالگرد.
هلیکوپتر  و  پرواز  از  حرارت  با  چنان  کلویی  فاطمه 
در  او  ندهی،  گوش  توانی  نمی  که  گوید  می  سخن 
کوپترسازی  هلی  در صنعت  ایران  وضعیت  خصوص 
می گوید: کشور ما هم با در اختیار داشتن بزرگترین 
صنایع بالگردی در منطقه، یکی از کشورهای پیشرو 
و  نظامی  هلیکوپترهای  ساخت  و  طراحی  عرصه  در 
تجاری است. جمهوری اسلامی ایران از سال 13۷6 
بالگرد »شباویز« که نمونه ای مهندسی  با ساخت  و 
جرگه  به  بود،  بل-2۰5«   « بالگرد  از  شده  معکوس 
کشورهای سازنده بالگرد پیوست. پس از بالگرد شباویز، 
خانواده بالگردهای شاهد در سه مدل » شاهد-2۷4« 
و » شاهد-2۷8« و » شاهد-285« تولید شد که برای 
ساخت  و  طراحی  روند  خانواده،  این  در  بار  نخستین 
کاملا بومی صورت گرفت. »سورنا« و »صبا« هم از 
دیگر بالگردهای سبک ساخته شده توسط کشورمان 
مسافر،  و  بار  نقل  و  حمل  مصارف  بیشتر  که  بودند 
عکس برداری و شناسایی، آموزش، گشت زنی، استفاده 
در حوادث و ماموریت های سازمانی مانند هلال احمر 

و اورژانس دارند. البته بالگرد میان وزن چندمنظوره »هما« نیز 
توسط مهندسان ایرانی ساخته شد که در کنار مصارف فوق، چون 
رادارگریز هم هست در صورت مسلح شدن می تواند در مقاصد 

نظامی نیز استفاده گردد.
اما فاطمه کلویی که تحصیل در رشته اویونیک یا همان الکتریک 
هواپیما - که بیشتر با قطعات و بخش های دیجیتالی هواپیما سر 
و کار دارد - را تجربه کرده با نگاهی فنی به سازه هلیکوپتر می 

گوید: کنترل پرواز بالگرد چطور انجام می شود؟
بالگرد در میان وسایل پرنده، هواگرد ویژه ای است و کنترل آن نیز 

به همان اندازه خاص است. 
بالگرد دارای چهار ورودی کنترل پرواز است:

Cyclic )یک
Collective )دو

Anti-torque pedals )سه
Throttle )چهار

به کمک این کنترل ها می توان بالگرد را در جهات مختلف حرکت 
داد و نوع حرکت آن را کنترل کرد.

به  می گیرد،  جای  خلبان  پاهای  بین  معمولًا   cyclic کنترل 

آن اهرم cyclic یا مختصراً cyclic گفته می شود. در اغلب 
بالگردها، این اهرم شبیه یک Joystick است. علت نام گذاری 
تیغه  گام هر  آن  تغییر  با  است که  این   ،cyclic به  اهرم  این 
روتور در هر چرخش )سیکل یا همان cycle( روتور اصلی تغییر 
خواهد کرد. با این تغییر، نیروی برآ به طور نامتقارن تغییر خواهد 
کرد. نتیجه استفاده از این اهرم، خم شدن روتور در جهتی خاص 

خواهد بود که در نهایت، بالگرد به همان جهت حرکت خواهد 
کرد. به عنوان مثال، اگر خلبان اهرم cyclic را به سمت جلو 
فشار دهد، دیسک روتور به جلو خم شده، نیروی رانشی رو به 

جلو تولید خواهد کرد و بالگرد به سمت جلو حرکت خواهد کرد.
سمت   collective مختصراً  یا   ،collective گام  کنترل 
چپ صندلی خلبان قرار دارد. بر روی آن یک کنترل اصطکاکی 
آن  هدف  و  می شود  تنظیم  خلبان  انتخاب  به  که  گرفته  قرار 
 collective جلوگیری از تغییر ناخواسته این اهرم است. اهرم
گام همه تیغه های روتور را، مستقل از محل قرارگیری آنها، به 
طور همزمان تغییر می دهد. بنابراین با تغییر این اهرم گام همه 
تیغه ها به یک اندازه، چه کاهشی و چه افزایشی، تغییر خواهد کرد. 
در نتیجه میزان برآ یا پیشرانش تولیدی آنها نیز به همان نسبت 
دستخوش تغییر شده و ارتفاع یا سرعت رو به جلوی بالگرد را 

تغییر می دهد.
 پدال های anti-torque در همان محل قرارگیری پدال های 
rudder هواپیمای بال ثابت قرار گرفته اند و دقیقاً همان کار را 
انجام می دهند. اعمال هر گونه تغییر در وضعیت این پدال ها، گام 
تیغه های روتور دم و در نتیجه نیروی رانش تولیدی آنها را تغییر 

داده و باعث می شود دماغه بالگرد به جهت خاصی Yaw کند.
 Throttle می کند.  کار  خاصی   RPM در  بالگرد  روتور   
قدرت تولیدی موتور را تنظیم می کند که از طریق سیستم انتقال 
قدرت به روتور منتقل می شود. هدف استفاده از این کنترل، تولید 
نیروی کافی توسط موتور برای نگه داشتن روتور در محدوده مجاز 
RPM کاری اش برای تولید نیروی برآ یا رانش مناسب است. 
در بالگردهای تک موتوره، این کنترل مانند دسته گاز 
موتورسیکلت ها در انتهای اهرم collective نصب 
تولیدی  قدرت  میزان  آن  چرخاندن  با  که  شده است 
هر  موتوره،  دو  بالگردهای  در  می کند.  تغییر  موتور 

موتور یک اهرم throttle دارد.
ناگفته نماند فاطمه کلویی به خاطر علاقه فراوان به 
رفته  نیز  کتاب  نگارش  سراغ  به  پژوهش  و  تحقیق 
و  هلیکوپتر  علم  به  علاقمند  نویسنده  این  از  است. 
هوانوردی، خواستیم در خصوص کتاب هایش توضیح 
دوران  طی  گفت:  اول  خط  خبرنگار  به  وی  دهد؛ 
اویونیک  رشته  به  من  دانشگاهی علاقه  تحصیلات 
باعث شد شور و شوق من برای یادگیری، جرقه ای در 
من ایجاد شود که بتوانم در مورد علوم کامل هوانوردی 
تحقیق و پژوهش های بیشتری انجام دهم. با توجه به 
محدودیت های اقتصادی و سیاسی و بالاخص تحریم 
و کمبود علوم هوانوردی در ایران، این انگیزه به من 
داده شد که بتوانم حرکتی نوین و راهبردی در راستای 
اهداف هوانوردی ایران انجام دهم از همین رو سمت 
و سوی ذهن و علاقه من، به هنر نویسندگی و قلم 
رسید که خوشبختانه این اقدام باعث شد بتوانم اثری 

ماندگار و نوین در جامعه هوانوردی به یادگار بگذارم.
نویسندگی  عرصه  در  من  گام  اولین  افزود:  وی 
و  اکنون،  تا هم  بشریت  تاریخ  از  پرواز  به چگونگی 
انسان  ابزارها و وسایل ساخته شده به دست  تمامی 
برمیگردد. در این تحقیقات 4ساله که کمک خداوند 
بزرگ و خانواده عزیزم همیشه شامل حال من بوده 
است توانستم اولین گام موفقیت در پیشرفت جامعه 

هوانوردی را با نوشتن کتاب » تاریخچه پرواز« بردارم.
وی ادامه داد: این کتاب در سال 99توسط مرکز مطالعات راهبردی 

نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران به چاپ رسید.
کلویی گفت: پس از برداشتن اولین گام، انگیزه من برای پیشرفت 
پژوهش  اینبار سراغ  و  دو چندان شد  هوانوردی  و صنعت  علم 
هایی در عرصه ساخت و تعمیر و نگهداری و نحوه پرواز هلیکوپتر 
مثل آیرودینامیک )نحوه کارکرد بالگرد( پرداختم. پس از دو سال 
تلاش و تحقیق فراوان کتاب » اصول پرواز هلیکوپتر » را نوشته 
ارتش جمهوری  هوایی  نیروی  راهبردی  مطالعات  مرکز  در  که 
اسلامی ایران در سال 9۷ به چاپ و نشر رسید. کتاب اصول پرواز 
بالگرد یک راهنمای فنی برای تمام کسانی است که با هلیکوپتر 
پرواز می کنند و یا می خواهند آن را یاد بگیرند. این کتاب ماحصل 
سال ها تحقیق و مطالعه در زمینه اصول پرواز با هلیکوپتر است. 
تلاش من بر آن است تا با زبانی ساده و گویا اصول پرواز بالگرد را 
بدون توجه به محاسبات ریاضی و حل معادلات پیچیده دینامیکی 
و با داده پردازی داده های تجربی و یافته های تحقیقاتی در کل 
شرایط پرواز مطرح سازم. هر کاری شما در بالگرد انجام می دهید، 

یک عامل آیرودینامیکی همراه آن است.

پس شناخت درست و دقیق اصول پروازی بالگرد ضرورت دارد، 
فرآیندی  خلبانی  که  دارد  وجود  نظر  اتفاق  این  که  آن  ضمن 
و  مسائل  از  بسیاری  به  هنوز  ما  و  است  نامحدود  و  آموختنی 

لایه های پنهان اصول پروازی بالگرد پی نبرده ایم.
فراوانی  علاقه  که  هوانوردی  عرصه  در  زن  نویسنده  اولین 
و کامل  آموزش لازم  دارد،  راستا  این  در  پژوهش  و  به تحقیق 
خلبانی را در کتاب »اصول پرواز هلیکوپتر« به قلم آورده است، از 
همین رو، حال که آموزش خلبانی و پرواز با بالگردهای توریستی 
وغیرنظامی در بخش خصوصی هزینه های تقریبا گزاف در پی 
دارد، بد نیست علاقمندان به پرواز و خلبانی، بخصوص خانومها، 
ابتدا با هزینه بسیار ناچیز و صرف خرید کتاب های مفید چنین 
نخبگانی در کشور، اصول اولیه پرواز را رایگان یاد بگیرند تا شاهد 

پرواز زنان بیشتری در آسمان ایران باشیم. 
خود کلویی نیز معتقد است: کتابهایش انگیزه ای است برای پرواز 

بانوان سرزمینم در آسمان ایران.
اما طی کردن این مسیر از سوی فاطمه کلویی، یقینا جز در سایه 
پروردگار و حمایت خانواده نمی توانست باشد، وی در پایان چنین 
سپاسگذاری می کند: خداوند منان را شاکرم بابت نعمت بزرگ 
و گرانبهایی که در ذهن و قلم من  نهاده تا بتوانم قدم محکم و 
بزرگی را در پیشبرد علم صنعت هوانوردی برداشته و از خانواده، 
به خصوص پدر و مادر دلسوزم که دعاهای ایشان همیشه موانع 
بتوانم سپاسگزار خون ریخته شده  تا  برداشته  راه من  از سر  را 
ای هم  ویژه  تشکر  و  باشم  مقدس  دفاع  در هشت سال  شهدا 
از مردان بزرگ ارتش به ویژه فرماندهی محترم نیروی هوایی 
ارتش جمهوری اسلامی ایران و نظامیان کشورم دارم و همچنین 
سجده شکر بجا میگذارم به خاطر عنوان اولین نویسنده خانوم در 
عرصه هوانوردی که بتوانم تلاش های خود را دو چندان کرده 
و بدون هیچ وقفه ای ادامه راه شهدا و مردان خدایی و ارتشیان 

کشورم باشم.

و  یکصد  حاشیه  در  رشت  شهردار  علوی  حسین  امیر  سید 
دوازدهمین نشست مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران که 
به میزبانی شهرداری تهران برگزار شد با احمد وحیدی وزیر 

کشور دیدار و گفتگو کرد.
الملل  بین  امور  و  ارتباطات  مدیریت  خبر  واحد  گزارش  به 
رشت  شهردار  علوی  حسین  امیر  سید  رشت،  شهرداری 
مجمع  نشست  دوازدهمین  و  یکصد  در  شرکت  جریان  در 
و  دوشنبه  روزهای  که  ایران  کلانشهرهای  شهرداران 
با  برگزار شد  تهران  در شهرداری  ماه  آذر   3۰ و  سه شنبه29 
احمد وحیدی وزیر کشور و دیگر مدیران عالی  رتبه پایتخت 

دیدار و گفتگو کرد.
قانون  اصلاح  نظیر  موضوعاتی  رشت  شهردار  جلسه  این  در 
مهم  ضرورت  یک  عنوان  به  را  شهری  یکپارچه  مدیریت 
شهرداری  کرد:  عنوان  و  شد  خواستار  شهرداریها  کلیه  برای 

از  پیشگیری  برای  رشت 
به  احتمالی  بحرانهای  وقوع 
و  کشور  وزارت  مساعدتهای 
سازمانهای  و  وزارتخانه ها  سایر 

نیاز مبرم دارد. زیر مجموعه 
در  علوی  حسین  امیر  سید 
درخواست  همچین  جلسه  این 
وظایف شهرداریها  تعیین حدود 
محدوده  در  نیرو  وزارت  و 
بحث  در  ویژه  به  شهرها 
احیاء  و  فاضلاب  ساماندهی 
و  شد  خواستار  را  رودخانه ها 
نهادی  شهرداری  کرد:  تصریح 
خدماتی  با  طویل  و  عریض 

بزرگی  اهداف  بدون شک  اما  متنوع محسوب می شود  بسیار 
همچون ساماندهی فاضلاب و احیاء رودخانه ها به تنهایی از 
باید در  متولی  و دستگاههای  است  این دستگاه خارج  عهده 

نمایند. به مسئولیت خطیر خود عمل  زمینه  این 
شایان ذکر است وزیر کشور نیز در این جلسه ضمن استماع 
فصل  و  حل  لزوم  بر  رشت  شهردار  دغدغه های  و  سخنان 
مشکلات شهرداری در حوزه های مختلف و اتخاذ تصمیماتی 

اثرگذار در این زمینه تاکید کرد.
با دکتر محمد  شهردار رشت در جلسات و رایزنی های خود 
مخبر معاون اول رئیس جمهور و مدیران عالی  رتبه سازمان 
شهرداریها و دهیاریهای کشور نیز موارد مهمی نظیر افزودن 
نسقی،  املاک  برای  پروانه  صدور  راستای  در  اختیارات 
مالیاتی  جرائم  بخشش  و  صد  ماده  قانون  اصلاح  پیگیری 

شهرداری را خواستار شد.
همچنین  جلسه  این  در  وی 
مهمترین  تشریح  ضمن 
موانع  شهری،  موضوعات 
رشت  شهر  نیازمندیهای  و 
اصلاح  لزوم  نظیر  مواردی 
افزودن  صد،  ماده  قانون 
صدور  راستای  در  اختیارات 
نسقی،  املاک  برای  پروانه 
تامین  و  مالیاتی  بخشش جرائم 
خواستار  را  شهرداری  اجتماعی 

شد.
علوی همچنین در ادامه رایزنی 
های خود با مقامات کشوری با 

دکتر مهدی جمالی نژاد معاون عمران و توسعه امور شهری 
معاون  نصرتی  مسعود  همچنین  و  کشور  وزیر  روستایی  و 
برگزار  را  جلسه ای  هم  سازمان  این  منابع  و  مدیریت  توسعه 

کرد.
ضمن  نصرتی  مسعود  و  نژاد  جمالی  دکتر  با  جلسه  در  وی 
تقویت  برای  بهره  کم  تسهیلات  تخصیص  درخواست  طرح 
مشخص  خواستار  رشت،  شهرداری  لجستیک  ساختهای  زیر 
درآمدهای  تحقق  راستای  در  عوارض شهرداری  شدن سهم 

پایدار و مانع زدایی در مسیر پروژه لندفیل سراوان شد.
بانک  مدیران  با  جلسه ای  برگزاری  حاشیه  در  رشت  شهردار 
و  زیست  محیط  مدیرکل  راضی  دکتر  با  تهران  در  شهر 
هم  کشور  دهیاریهای  و  شهرداریها  سازمان  شهری  خدمات 
با محوریت بررسی روند اجرای پروژه های پسماند شهرداری 

رشت دیدار و گفتگو کرد.

واز بانوان سرزمینم در آسمان ــد برای پر کتابهایم انگیزه ای باش

ودخانه ها اصلاح قانون مدیریت یکپارچه شــهری و ســاماندهی فاضلاب و احیاء ر

: نویســنده در عرصه هوانوردی  بانوی  اولین  فاطمه کلویی، 

وزیر کشور مطرح کرد : با  ــه  شهردار رشت در جلس

پیجی کودکانه برای کودکان دلبند شما و
 حتی برای بزرگسالان

آموزش زبان انگلیسی با بهسا
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